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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 17ης Μαΐου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 37 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει νομοσχέδιο που έχει κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει παράκληση, 
υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί ως επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.   Το νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί 
της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, θα παρακαλέσω την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, που είναι η επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, να συνέλθει εκτάκτως, να το μελετήσει και να ετοιμάσει έκθεση για την 
ολομέλεια.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχει ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1.  Ο περί Δημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.110-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

2.  O περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
τροποποίηση της Συνθήκης για την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί 
ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.111-2012). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

3.  Ο περί της Διαχείρισης του Δημόσιου Χρέους Οικονομικών Οικονομικών και 
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Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.112-2012). 

Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Δημιουργίας Μητρώου Γεωργών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.113-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

5.  Οι περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών - 
Θέση Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.047-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

6.  Οι περί Στατιστικής Υπηρεσίας - Θέσεις 
Λειτουργού Στατιστικής και Βοηθού 
Στατιστικής 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.033-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

7.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.120-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

8.  Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού (Πίνακας αρ. 3 του 
2011), σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2011 Νόμου του 2011 [Ν. 
33(ΙΙ) του 2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 του 2012 του 
προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2012 Νόμου του 2011  
[Ν. 51(ΙΙ)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρoτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στην επιτροπή 

1. Ο περί Διαγραφής των Μεταπολεμικών Χρεών 
των Εκτοπισθέντων Οφειλετών Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.054-2012). 

Σωτήρη Σαμψών, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

2. Ο περί του Συμβουλίου Αποζημιώσεων για 
Απώλεια Χρήσης Περιουσιών οι Οποίες 
Καταλήφθηκαν από τα Τουρκικά Στρατεύματα 
Εισβολής το 1974 (Προσωρινές Διατάξεις) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.055-2012). 

Σωτήρη Σαμψών, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

3. Ο περί Παροχής Οικονομικής Βοήθειας και 
Λήψης Αντισταθμιστικών Μέτρων προς 
Όφελος Δικαιούχων Εκτοπισθέντων και Άλλων 
Προσώπων Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.056-2012). 

Σωτήρη Σαμψών, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

4. Ο περί της Αντικατάστασης Περιουσιών που 
Καταλήφθηκαν από τα Τουρκικά Στρατεύματα 
Εισβολής το 1974 ή Βρίσκονται υπό Τουρκική 
Κατοχή (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.057-2012). 

Σωτήρη Σαμψών, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων- 
Παθόντων 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και για το εξής: Επειδή δεν είμαστε 
βέβαιοι ποια ώρα η επιτροπή Οικονομικών θα ολοκληρώσει τη συζήτηση του νομοσχεδίου, να παρακαλέσω να 
μείνουμε σε ετοιμότητα και μετά την ολοκλήρωση της εξέτασης των θεμάτων που είναι εγγεγραμμένα στην 
ημερήσια διάταξη, διότι υπάρχει πιθανότητα να χρειαστεί να συνεχίσουμε πιο αργά το βράδυ.  Αυτό θα 
εξαρτηθεί από το χρόνο που θα χρειαστεί η επιτροπή Οικονομικών, για να έχει πλήρη γνώση του θέματος 
κατόπιν ενημέρωσης και από πλευράς κυβέρνησης και από πλευράς άλλων φορέων που σχετίζονται με το 
χρηματοπιστωτικό σύστημα.  Άρα λοιπόν, παράκληση είναι να παραμείνουμε σε ετοιμότητα, εάν δεν 
ολοκληρώσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών τη συζήτηση διαρκούσης της σημερινής ημερήσιας 
διάταξης.  Νομίζω έγινα κατανοητός.   

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε κάτι να πείτε, κύριε Νικόλα Παπαδόπουλε; 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να πω ότι θα προσπαθήσει η επιτροπή Οικονομικών να ολοκληρώσει τη 
συζήτηση το συντομότερο δυνατό, αλλά νομίζω όλοι οι συνάδελφοι κατανοούν ότι πρόκειται για ένα πάρα πολύ 
σημαντικό νομοσχέδιο, το οποίο πρέπει να εξεταστεί με τη μορφή του κατεπείγοντος και πρέπει ακριβώς να 
εξεταστούν όλες οι πτυχές, γιατί αφορούν ευρύτερα την οικονομία του τόπου.  Γιʼ αυτό ακριβώς και εγώ 
απευθύνω έκκληση να γίνει κατανοητή αυτή η διαδικασία, να κατανοήσει το σώμα ότι θα πρέπει ακριβώς να 
γίνει αυτή η συζήτηση και ότι θα επανέλθουμε ενδεχομένως σε μεταγενέστερη ώρα, για να τοποθετηθούμε επί 
του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι.  Και η παράκληση, είμαι βέβαιος, του συνόλου των μελών του σώματος είναι να έχετε και να 
έχουμε απαντήσεις για όλες τις απορίες, για όλα τα μη διευκρινισμένα σημεία, γιατί πράγματι πρόκειται περί 
ενός εξαιρετικά σημαντικού νομοσχεδίου, το οποίο θα επηρεάσει την οικονομική ζωή του τόπου.   

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να μεταφέρω ένα αίτημα και μία παράκληση ταυτόχρονα της κοινοβουλευτικής μας 
ομάδας.  Νομίζω κατανοούμε όλοι την κρισιμότητα των στιγμών, αλλά και τη σοβαρότητα του νομοσχεδίου το 
οποίο υπό τη μορφή του κατεπείγοντος έχει κατατεθεί και θα συζητηθεί στην επιτροπή Οικονομικών.  Έχουν 
εκδηλώσει οι πλείστοι συνάδελφοι επιθυμία να παρακολουθήσουν τη συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών, για 
να διαμορφώσουν ιδίαν άποψιν.  Αντιλαμβάνεστε ότι δεν είναι εύκολο επί ενός τόσο σοβαρού ζητήματος να 
μεταφέρονται μέσω τρίτων εικόνες και απόψεις και να δοθούν και απαντήσεις σε καίρια ερωτήματα τα οποία 
ήδη έχουν εγερθεί στην κοινοβουλευτική μας ομάδα.  Είναι ένα ζήτημα το οποίο μας απασχόλησε πάρα πολύ 
σοβαρά και διερωτώμαι ποια λύση μπορεί να δοθεί, ώστε να ικανοποιηθεί το αίτημα αυτό των συναδέλφων, 
που υποθέτω ότι μπορεί να προέρχεται και από άλλες πτέρυγες, για να παρίστανται στη συνεδρία και για να 
διαμορφώσουν ιδίαν άποψιν.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν το σώμα συμφωνεί, δεδομένου ότι η νομοθετική εργασία, αντιλαμβάνομαι, μπορεί να ολοκληρωθεί 
τάχιστα, θα μπορούσε να αναβληθεί το Κεφάλαιο Τέταρτο υπό το φως αυτής της ανάγκης, την οποία ορθά 
επισημαίνετε. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα συμφωνούσα με την εισήγησή σας, θα πρόσθετα όμως, εάν δεν τελειώσει πράγματι γρήγορα 
και θα υπάρχουν θέματα που θέλουν συνάδελφοι να μιλήσουν, να ψηφίσουμε μόνο τα νομοθετικά θέματα τα 
οποία είναι κάπως επείγοντα, διαφορετικά να τα αφήσουμε όλα για την άλλη Πέμπτη και οι συνάδελφοι να 
παρακολουθήσουν...  Εγώ δηλώνω ότι θα πάω κάτω στην επιτροπή Οικονομικών από την ώρα που ξεκινά η 
συνεδρίαση.  Δεν ξέρω πόσοι άλλοι αισθάνονται το ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης και ο κ. Περδίκης.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πριν μπούμε στο διαδικαστικό, έχω την αίσθηση ότι μπορεί να επιθυμεί το σύνολο των 
βουλευτών να παρευρεθεί.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ένα λεπτό!  Γιʼ αυτό ένʼ καλά να ξεκαθαρίσουμε ένα πράγμα.  Εάν ο καθένας θα έσιει τζιαι τέσσερις-
πέντε ερωτήσεις, εκ των πραγμάτων δεν ψηφίζουμε σήμερα.  Η δική μου εισήγηση είναι η συζήτηση να 
διεξαχθεί παρόντων όποιων επιθυμούν, αλλά από τα μέλη της επιτροπής. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Σωστό!  Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν οι συνάδελφοι που δεν είναι μέλη της επιτροπής θα ήθελαν να υποβάλουν ερώτηση ή να ζητήσουν 
διευκρίνιση, μπορούν μέσω των εκπροσώπων τους να συνεννοούνται.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χαίρομαι ιδιαίτερα γιʼ αυτή την εισήγηση, γιατί είμαι και μέλος της επιτροπής 
Οικονομικών και θα ήθελα να συμμετάσχω στη συνεδρίαση, και αντιλαμβάνεστε ότι και η παρουσία μου στην 
ολομέλεια είναι επιβεβλημένη.  Θεωρώ ως εισηγητής του θέματος του Κεφαλαίου Τέταρτου ότι επιβάλλεται να 
το αναβάλουμε, ιδιαιτέρως αφού το θέμα μιλά για τη φτώχια λόγω οικονομικής κρίσης και νομίζω ότι, αν δεν 
είμαστε σωστοί στις αποφάσεις μας, θα οδηγηθούμε όλοι προς τη φτώχια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση τον κ. Περδίκη. 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχοντας υπόψη την όλη συζήτηση και όπως αυτή εξελίσσεται, εφόσον υπάρχει η 
πρόθεση να αναβληθεί για την επόμενη Πέμπτη το Κεφάλαιο Τέταρτο και επειδή, αντιλαμβάνομαι, η ημερήσια 
διάταξη του νομοθετικού έργου είναι περιορισμένης χρονικής διάρκειας, θα μπορούσε από τώρα να αφήσουμε 
και τα θέματα του Πρώτου Κεφαλαίου να τα δούμε όλα μαζί μετά την ολοκλήρωση της συνεδρίας της 
επιτροπής Οικονομικών.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Αυτή καθαυτήν η εργασία είναι δεκαπέντε λεπτά, αν δε φλυαρούμε και αν δε νιώθουμε την ανάγκη να 
μιλούμε, για να μιλούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω είμαι ταχύς.  Αν είσαστε κι εσείς ταχείς, θα τελειώσομε.  

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Γεώργιος Τάσου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν την 21η Φεβρουαρίου και στις 2 Μαΐου 2012.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, ο Υπουργός Υγείας, εκπρόσωποι 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Πανεπιστημίου Κύπρου, ο πρόεδρος της 
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Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Ίδρυση της Ιατρικής Σχολής, εκπρόσωποι του Παγκύπριου Ιατρικού 
Συλλόγου (ΠΙΣ) και της ΦΕΠΑΝ. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, 
ώστε να ρυθμιστούν η οργάνωση και η λειτουργία της Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου, καθώς και 
η δυνατότητα πρόσληψης του αναγκαίου ακαδημαϊκού προσωπικού.  

 Ειδικότερα, η ανάγκη για την πιο πάνω ρύθμιση προέκυψε λόγω του ότι η Ιατρική Σχολή θα έχει 
διαφορετική δομή από τις υφιστάμενες σχολές του Πανεπιστημίου Κύπρου και λόγω του ότι τα απαιτούμενα 
προσόντα για την πρόσληψη του ακαδημαϊκού προσωπικού της Ιατρικής Σχολής διαφέρουν από τα 
απαιτούμενα προσόντα του ακαδημαϊκού προσωπικού των άλλων σχολών του πανεπιστημίου.  Επιπρόσθετα, 
με τον προτεινόμενο νόμο διασφαλίζεται η οργάνωση και λειτουργία της Ιατρικής Σχολής με βάση τα διεθνή 
πρότυπα για τις ιατρικές σχολές και παράλληλα διασφαλίζεται η προσέλκυση υψηλού επιπέδου ακαδημαϊκού 
προσωπικού για τη διεξαγωγή διεθνούς επιπέδου έρευνας και παροχής υψηλού επιπέδου διδασκαλίας.  
Επισημαίνεται ότι το θέμα της ίδρυσης της Ιατρικής Σχολής έχει ήδη θεσπιστεί νομοθετικά από το 2008, με 
βάση σχετικούς κανονισμούς που ενέκρινε η Βουλή. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίασης για την εξέταση του υπό αναφορά νομοσχεδίου τόσο ο Υπουργός 
Παιδείας και Πολιτισμού όσο και ο Υπουργός Υγείας τόνισαν στην επιτροπή τη μεγάλη αναγκαιότητα για τη 
λειτουργία Ιατρικής Σχολής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, καθώς και τα οφέλη που θα προκύψουν για την Κύπρο 
από τη λειτουργία της. 

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού ειδικότερα, αφού επισήμανε τα σημαντικά οφέλη που θα έχει ο 
τόπος μας από τη λειτουργία της Ιατρικής Σχολής, αναφέρθηκε στις πρόνοιες του νομοσχεδίου και ανέλυσε το 
όλο θέμα ενώπιον της επιτροπής.  Όπως τόνισε ο ίδιος, πρέπει να προωθηθεί άμεσα για ψήφιση το εν λόγω 
νομοσχέδιο, ώστε να καταστεί δυνατή η λειτουργία της Ιατρικής Σχολής, για να προσληφθεί το πρώτο 
ακαδημαϊκό προσωπικό εντός του 2012 και να γίνει η εισαγωγή των πρώτων φοιτητών το Σεπτέμβριο του 
2013.  

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος υπουργός, ανταποκρινόμενος στο γραπτό αίτημα της επιτροπής για κατάθεση 
στοιχείων που να αφορούν την εκπόνηση σχετικής τεχνοοικονομικής μελέτης για το όλο θέμα, απέστειλε στην 
επιτροπή σχετική αναλυτική επιστολή, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012.  Στην επιστολή αυτή αναφέρεται μεταξύ 
άλλων ότι έχει εκπονηθεί τεχνοοικονομική μελέτη βιωσιμότητας, στη βάση της οποίας λήφθηκε το 2008 η 
συγκεκριμένη πολιτική απόφαση για ίδρυση της Ιατρικής Σχολής.  Η μελέτη αυτή υποβλήθηκε από 
εξειδικευμένο βρετανικό οίκο εμπειρογνωμόνων πριν από μερικά χρόνια για λογαριασμό του Πανεπιστημίου 
Κύπρου και του Υπουργείου Υγείας.  Σύμφωνα με τη μελέτη αυτή, το συνολικό κόστος για τη δημιουργία και 
λειτουργία της Ιατρικής Σχολής είχε υπολογιστεί στα £27,4 εκατομ. (€46,8 εκατομ.), ενώ το ετήσιο κόστος 
λειτουργίας της είχε υπολογιστεί σε £7,1 εκατομ. (€12,1 εκατομ.).  

 Όπως αναφέρεται στην πιο πάνω επιστολή, σε σχέση με τις κρατικές δαπάνες έχει αποφασιστεί από 
τους εμπλεκόμενους φορείς ότι το Πανεπιστήμιο Κύπρου θα υποβάλλει συμπληρωματικό προϋπολογισμό, που 
θα αφορά μόνο την Ιατρική Σχολή, έτσι ώστε να γίνεται ενδελεχής έλεγχος των δαπανών που απαιτούνται για 
τη λειτουργία της.  Στο παρόν στάδιο γίνεται διαβούλευση μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και 
των εμπλεκόμενων φορέων για τη διαμόρφωση του σχετικού προϋπολογισμού για το 2012, έτσι ώστε να 
καταστεί δυνατή η περαιτέρω προώθηση του θέματος.  Στην πιο πάνω επιστολή επίσης επισυνάπτονται 
στοιχεία που αφορούν τις βασικές ενέργειες που έγιναν μέχρι τώρα σε σχέση με την οικονομική διάσταση της 
λειτουργίας της Ιατρικής Σχολής και τη συγκεκριμένη τεχνοοικονομική μελέτη βιωσιμότητας.   

 Ο Υπουργός Υγείας, τόσο προφορικά όσο και γραπτώς με επιστολή του προς την επιτροπή, επισήμανε 
ότι οποιαδήποτε καθυστέρηση στην ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου θα επηρεάσει τον όλο 
προγραμματισμό για τη λειτουργία της Ιατρικής Σχολής, η έναρξη της οποίας, όπως είναι γνωστό, έχει 
προγραμματιστεί για το Σεπτέμβριο του 2012.  Συγκεκριμένα, όπως ανέφερε ο ίδιος, το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
δε θα μπορέσει να προκηρύξει τις θέσεις για την πρόσληψη των πρώτων κλινικών ακαδημαϊκών, εάν δεν 
προηγηθεί η ψήφιση της σχετικής νομοθεσίας.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η λειτουργία της Ιατρικής Σχολής για το 
Υπουργείο Υγείας είναι εξαιρετικής σημασίας, γιατί αυτό θα αναβαθμίσει τις ιατρικές υπηρεσίες της Κύπρου, θα 
δημιουργηθούν οι αναγκαίες ειδικότητες και θα εξοικονομηθούν κονδύλια από την αποστολή ασθενών στο 
εξωτερικό.  Επιπρόσθετα, όπως δήλωσε ο ίδιος, η λειτουργία της Ιατρικής Σχολής θα αναβαθμίσει το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου στον τομέα της έρευνας και θα καταστεί δυνατή η πρόσβαση της Κύπρου σε ευρωπαϊκά 
κονδύλια για εκπόνηση ερευνητικών προγραμμάτων, γεγονός το οποίο θα δημιουργήσει νέες θέσεις.  
Συνεχίζοντας ο πιο πάνω υπουργός, αφού ανέλυσε τις θέσεις και απόψεις του υπουργείου του, έδωσε τις 
αναγκαίες επεξηγήσεις προς τα μέλη της επιτροπής που υπέβαλαν σχετικά ερωτήματα.   

 Με τις θέσεις του Υπουργού Υγείας συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι του ΠΙΣ.   

 Ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού επισήμανε την ανάγκη για άμεση προώθηση της 
ψήφισης του υπό μελέτη νομοσχεδίου, ενημέρωσε και γραπτώς την επιτροπή ότι το Πανεπιστήμιο Κύπρου έχει 
προβεί στην αγορά υπηρεσιών από συμβούλους, οι οποίοι σε συνεργασία με τις αρχές του πανεπιστημίου και 
τη Διεθνή Συμβουλευτική Επιτροπή για την ίδρυση Ιατρικής Σχολής θα επεξεργαστούν, αναθεωρήσουν και 
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επικαιροποιήσουν την τεχνοοικονομική μελέτη που αφορά την οργάνωση και λειτουργία της Ιατρικής Σχολής.  
Η μελέτη αυτή αναμένεται να ολοκληρωθεί μέσα στον ερχόμενο Σεπτέμβριο, οπότε και θα κοινοποιηθεί στην 
επιτροπή.  

 Επιπρόσθετα, ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου με επιστολή του προς την επιτροπή, 
ημερομηνίας 30 Απριλίου 2012, απέστειλε όλα τα σχετικά στοιχεία που αφορούν την ενδεικτική κοστολόγηση 
για τη λειτουργία της Ιατρικής Σχολής για τα έτη 2012 έως 2018.  Σύμφωνα με την ενδεικτική αυτή 
κοστολόγηση, προβλέπεται μεταξύ άλλων ότι ο προϋπολογισμός για το 2013 αναμένεται να ανέλθει στα 
€6.561.142 (περίοδος κατά την οποία προβλέπεται η αναδιαμόρφωση του Σιακόλειου Εκπαιδευτικού Κέντρου 
Υγείας) και το 2018 στα €7.294.435 εκατομ. 

 Επισημαίνεται ότι η επιτροπή στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου ενημερώθηκε ότι θα 
υπάρξει και συνεργασία με ιδιωτικούς φορείς, καθώς και ότι θα γίνουν δωρεές προς το κράτος αναφορικά με τη 
λειτουργία της Ιατρικής Σχολής. Γι’ αυτό και η επιτροπή ζήτησε γραπτώς από το Υπουργείο Υγείας να 
ενημερωθεί για τη λειτουργία του Σιακόλειου Εκπαιδευτικού Κέντρου Υγείας στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας, το οποίο θα εξυπηρετεί τις ανάγκες της Ιατρικής Σχολής. 

 Ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Ίδρυση της Ιατρικής Σχολής ενημέρωσε την 
επιτροπή για το θέμα της προσέλκυσης από το εξωτερικό υψηλού επιπέδου ακαδημαϊκού προσωπικού, καθώς 
και των προσόντων που αυτό πρέπει να έχει.  Όπως επισήμανε ο ίδιος, η λειτουργία της Ιατρικής Σχολής θα 
στηριχθεί σε διεθνή και ευρωπαϊκά πρότυπα, γεγονός το οποίο θα συμβάλει στην προσέλκυση ευρωπαϊκών 
κονδυλίων για σκοπούς έρευνας.  Ο αριθμός των φοιτητών, όπως ενημέρωσε ο ίδιος την επιτροπή, θα ανέλθει 
αρχικά γύρω στους σαράντα και για τους πέντε τομείς της Ιατρικής Σχολής.  Οι τομείς αυτοί αφορούν τις 
βασικές ιατρικές επιστήμες, την παθολογία, τη χειρουργική, την παθολογική ανατομία και την ακτινολογία.    

 Η επιτροπή, λόγω της σοβαρότητας του όλου θέματος και λόγω της οικονομικής κρίσης που διέρχεται ο 
τόπος μας, ζήτησε πληρέστερη ενημέρωση από όλα τα εμπλεκόμενα μέρη κυρίως σε σχέση με την οικονομική 
πτυχή του όλου θέματος και τις δαπάνες που θα προκύψουν από την υλοποίηση της λειτουργίας της Ιατρικής 
Σχολής, οι οποίες μεταξύ άλλων περιλαμβάνουν την αναγκαία υλικοτεχνική και κτιριακή υποδομή, τις απολαβές 
του ακαδημαϊκού προσωπικού, το κόστος ανά φοιτητή κ.λπ. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή απέστειλε επιστολή προς τον Υπουργό Οικονομικών, ημερομηνίας 2 
Μαΐου 2012, καλώντας τον να αποστείλει το συντομότερο προς την επιτροπή και τις δικές του θέσεις για το όλο 
θέμα και ειδικότερα σε σχέση με την οικονομική βιωσιμότητα του όλου εγχειρήματος σε βάθος χρόνου.  
Επισημαίνεται ότι μέχρι τη στιγμή που ετοιμαζόταν η παρούσα έκθεση οι εν λόγω θέσεις του υπουργού δεν 
είχαν ακόμη διαβιβαστεί προς την επιτροπή.  

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με την προώθηση 
της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας με βάση τα πιο πάνω διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
επί του νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής, στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
δήλωσαν ότι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για 
συζήτηση και λήψη τελικής απόφασης από αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 18Α.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 10; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 2 θέμα, «Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2012 Νόμος του 2012», αναβάλλεται. 

 Τα υπʼ αριθμόν 3 και 4 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί 
Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τα νομοσχέδια «Ο περί 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2012» και «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χάρης Γεωργιάδης Νίκος Νικολαΐδης  

 Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε δυο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Απριλίου και 10 Μαΐου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ο εκτελεστικός πρόεδρος και ο 
διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, εκπρόσωποι του Γραφείου Επίτροπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, του Γραφείου 
Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, της ΑΤΗΚ, της Primetel PLC, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Το Τμήμα 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, η Callsat Telecom Ltd, η Cablenet Communication Systems Ltd, η D.Y. Worldnet 
Ltd, η ΜΤΝ Cyprus Ltd και η VELISTER LTD, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής.  Ωστόσο, η ΜΤΝ Cyprus Ltd απέστειλε επιστολή στην επιτροπή, ημερομηνίας 25 Απριλίου 
2012, στην οποία αναφέρει ότι δεν έχει οποιαδήποτε παρατήρηση επί των προτεινόμενων διατάξεων των 
νομοσχεδίων.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου, έτσι ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την 
Οδηγία 2009/136/ΕΚ, που αφορά την καθολική υπηρεσία και τα δικαιώματα των χρηστών όσον αφορά δίκτυα 
και υπηρεσίες ηλεκτρονικών υπηρεσιών, την Οδηγία 2009/140/ΕΚ, που αφορά το κοινό κανονιστικό πλαίσιο 
για δίκτυα και υπηρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών, και τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1211/2009 του 
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Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009, που αφορά την ίδρυση του Φορέα 
Ευρωπαϊκών Ρυθμιστικών Αρχών για τις Ηλεκτρονικές Επικοινωνίες (BEREC). 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων και το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, αυτό 
προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Εισαγωγή νέων ορισμών με βάση τις θεσμικές και τεχνολογικές εξελίξεις που σημειώθηκαν σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο στον τομέα των ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

2. Βελτιωτικές ρυθμίσεις που αφορούν τη διαδικασία ανάλυσης του ανταγωνισμού στην αγορά 
ηλεκτρονικών επικοινωνιών από τον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων. 

3. Διευκολύνσεις στην πρόσβαση σε υπηρεσίες ηλεκτρονικών υπηρεσιών ατόμων με αναπηρίες. 

4. Διασφάλιση της ασφάλειας δικτύων και υπηρεσιών, καθώς και της προστασίας θεμελιωδών 
δικαιωμάτων και ελευθεριών, ιδίως του δικαιώματος στην ιδιωτική ζωή και την εμπιστευτικότητα 
αναφορικά με την επεξεργασία των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμου, έτσι ώστε 
να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την Οδηγία 2009/140/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2002/21/ΕΚ σχετικά με το κοινό 
κανονιστικό πλαίσιο για δίκτυα και υπηρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών, της Οδηγίας 2002/19/ΕΚ σχετικά με 
την πρόσβαση σε δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών και συναφείς ευκολίες, καθώς και με τη διασύνδεσή τους, 
και της Οδηγίας 2002/20/ΕΚ για την αδειοδότηση δικτύων και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών. 

 Σύμφωνα με τον αναπληρωτή διευθυντή του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το τελευταίο προβλέπει μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Το διαχωρισμό των αρμοδιοτήτων της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και του Τμήματος 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών όσον αφορά τις ραδιοφωνικές υπηρεσίες, ανάγκη η οποία προέκυψε με 
αφορμή την αλλαγή των διαδικασιών στις τηλεοπτικές υπηρεσίες λόγω του τερματισμού των αναλογικών 
εκπομπών και την εισαγωγή της ψηφιακής τηλεόρασης.  Ως εκ τούτου, αποφασίστηκε από κοινού από 
την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών όπως οι εξουσίες και 
αρμοδιότητες των δύο υπηρεσιών διαχωριστούν, ώστε η Αρχή να ρυθμίζει μόνο θέματα περιεχομένου, 
ενώ όλες οι αρμοδιότητες που αφορούν τη ρύθμιση των ραδιοσυχνοτήτων να ανατεθούν στο διευθυντή 
του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών.  Με βάση τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, ο διευθυντής του 
υπό αναφορά τμήματος θα καταρτίζει το σχέδιο ραδιοφωνικής κάλυψης και θα χορηγεί ατομικά 
δικαιώματα χρήσης ραδιοσυχνοτήτων για ραδιοφωνικές υπηρεσίες βάσει του σχεδίου ραδιοφωνικής 
κάλυψης.  Οι εν λόγω άδειες θα χορηγούνται στους ραδιοφωνικούς σταθμούς στους οποίους η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου έχει αποφασίσει να χορηγήσει άδεια παροχής ραδιοφωνικών υπηρεσιών με 
βάση τις δυνατότητες που παρέχονται στο σχέδιο ραδιοφωνικής κάλυψης. 

2. Την αλλαγή στη διαδικασία για την αδειοδότηση δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών που 
χρησιμοποιούν ραδιοσυχνότητες, ώστε ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων να μην επεμβαίνει στις εξουσίες και στην αποκλειστική αρμοδιότητα του διευθυντή 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών για την παραχώρηση ατομικών δικαιωμάτων χρήσης ραδιοσυχνοτήτων. 

 Σημειώνεται ότι η νομοθετική εναρμόνιση με τις διατάξεις των προαναφερόμενων οδηγιών έπρεπε να 
είχε πραγματοποιηθεί το αργότερο μέχρι την 25η Μαΐου 2011.  Λόγω της μη συμμόρφωσης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας με τις πιο πάνω δεσμεύσεις, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε σε αυτή αιτιολογημένες 
γνώμες/παραβάσεις, με βάση τις οποίες απαιτούσε όπως η μεταφορά των διατάξεων των πιο πάνω οδηγιών 
στην εθνική νομοθεσία ολοκληρωθεί μέχρι την 25η Ιανουαρίου 2012.  Ωστόσο, τα υπό αναφορά νομοσχέδια 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων μόλις στις 22 Μαρτίου 2012. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων από την επιτροπή, η εκπρόσωπος του 
Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα κατέθεσε γραπτώς τις παρατηρήσεις 
της επί του πρώτου νομοσχεδίου, οι οποίες αφορούσαν καθαρά λεκτικές διορθώσεις και διορθώσεις σε 
λανθασμένες αναφορές, οι οποίες είχαν εκ παραδρομής παρεισφρήσει στα προτεινόμενα κείμενα.  
Λανθασμένες αναφορές και λεκτικά λάθη παρεισέφρησαν και στο δεύτερο νομοσχέδιο, τα οποία εντοπίστηκαν 
από τους εκπροσώπους του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, οι οποίοι κατέθεσαν για το σκοπό αυτό 
στην επιτροπή σχετική επιστολή. 

 Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, η επιτροπή κάλεσε τις αρμόδιες υπηρεσίες όπως, σε συνεργασία με το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, διεξέλθουν τις παρατηρήσεις που τέθηκαν γραπτώς από 
τους πιο πάνω εκπροσώπους και επανέλθουν στην επιτροπή το συντομότερο με διορθωμένα και 
αναθεωρημένα κείμενα. 
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 Οι αρμόδιες υπηρεσίες, ακολουθώντας τις πιο πάνω οδηγίες της επιτροπής, διεξήλθαν εκ νέου τα 
προτεινόμενα κείμενα και, αφού επέφεραν σε αυτά τις αναγκαίες διορθωτικές τροποποιήσεις, κατέθεσαν 
αναδιαμορφωμένα κείμενα στην επιτροπή. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση των νομοσχεδίων 
σε νόμους όπως αυτά τελικά διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τις πιο πάνω παρατηρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Κατάργηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 35. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 46 και 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 37. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 38. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 39. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 40. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 41. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 42. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 43. 

 Κατάργηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 44. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 45. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 46. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 47. 

 Τροποποίηση του άρθρου 60 του βασικού νόμου.  Άρθρο 48. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 49. 

 Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου.  Άρθρο 50. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 51. 

 Τροποποίηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 52. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64 του βασικού νόμου.  Άρθρο 53. 

 Τροποποίηση του άρθρου 65 του βασικού νόμου.  Άρθρο 54. 

 Κατάργηση των άρθρων 66 και 67 του βασικού νόμου.  Άρθρο 55. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 68, 69 και 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 56. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 57. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 71 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 58. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 59. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 72 του βασικού νόμου.  Άρθρο 60. 

 Αντικατάσταση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 61. 

 Τροποποίηση του άρθρου 73 του βασικού νόμου.  Άρθρο 62. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 63. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 74 και 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 64. 

 Τροποποίηση του άρθρου 77 του βασικού νόμου.  Άρθρο 65. 

 Τροποποίηση του άρθρου 78 του βασικού νόμου.  Άρθρο 66. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 67. 

 Τροποποίηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 68. 

 Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 69. 

 Τροποποίηση του άρθρου 96 του βασικού νόμου.  Άρθρο 70. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 71. 
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 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 72. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 73. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 98 του βασικού νόμου.  Άρθρο 74. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 75. 

 Τροποποίηση του άρθρου 99 του βασικού νόμου.  Άρθρο 76. 

 Τροποποίηση του άρθρου 100 του βασικού νόμου.  Άρθρο 77. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 101Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 78. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 106 του βασικού νόμου.  Άρθρο 79. 

 Τροποποίηση του άρθρου 107 του βασικού νόμου.  Άρθρο 80. 

 Τροποποίηση του άρθρου 108 του βασικού νόμου.  Άρθρο 81. 

 Τροποποίηση του άρθρου 109 του βασικού νόμου.  Άρθρο 82. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 110 και 111 του βασικού νόμου.  Άρθρο 83. 

 Τροποποίηση του άρθρου 112 του βασικού νόμου.  Άρθρο 84. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113 του βασικού νόμου  Άρθρο 85. 

 Τροποποίηση του άρθρου 114 του βασικού νόμου.  Άρθρο 86. 

 Τροποποίηση του άρθρου 115 του βασικού νόμου.  Άρθρο 87. 

 Τροποποίηση του άρθρου 149 του βασικού νόμου.  Άρθρο 88. 

 Τροποποίηση του άρθρου 150 του βασικού νόμου.  Άρθρο 89. 

 Τροποποίηση του άρθρου 158 του βασικού νόμου.  Άρθρο 90. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 161 του βασικού νόμου.  Άρθρο 91. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 92. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 92; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 92 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 27; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 27 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί Άδειας 
Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Γεώργιος Προκοπίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Νίκος Νικολαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Φακοντής Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 Μαΐου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Άμυνας, του ΓΕΕΦ, ο διευθυντής του 
Κυβερνητικού Τυπογραφείου, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της 
αστυνομίας, του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Σχολών Οδηγών Κύπρου (ΣΙΣΟΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επαγγελματιών Σχολών Οδηγών (ΠΑΣΕΣΟ), της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιοκτητών Εκπαιδευτών Οδηγών 
(ΠΟΙΕΟ), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου, έτσι ώστε να 
εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την Οδηγία 2006/126/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 20ης Δεκεμβρίου 2006 για την άδεια οδήγησης και επιπρόσθετα να συμπληρωθούν οι διατάξεις 
του με νέες, οι οποίες θα καλύψουν κενά και θα συμβάλουν στην ορθότερη εφαρμογή του. 

 Ειδικότερα, οι πρόνοιες της Οδηγίας που έχουν μεταφερθεί στο υπό αναφορά νομοσχέδιο αφορούν 
μεταξύ άλλων: 

1. Την αντικατάσταση του υφιστάμενου χάρτινου τύπου άδειας οδήγησης με άλλο τύπο άδειας (πλαστικό) 
σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στην Οδηγία. 

2. Την αναδιατύπωση των διάφορων κατηγοριών οχημάτων, την κατάργηση της ειδικής κατηγορίας 
οχημάτων ΙΑ, τη μετονομασία της κατηγορίας των μοτοποδηλάτων από Ι σε ΑΜ και την κατάργηση των 
υποκατηγοριών οχημάτων, ώστε να υπάρχει αναφορά μόνο σε κατηγορίες οχημάτων. 

3. Τη διασαφήνιση ότι η απόκτηση άδειας οδήγησης για μια κατηγορία οχήματος ισχύει ταυτόχρονα για 
οδήγηση ηλεκτροκίνητου οχήματος της ίδιας κατηγορίας. 

4. Τη χρονική διάρκεια ισχύος των διάφορων κατηγοριών οχημάτων. 

5. Τον καθορισμό της ελάχιστης απαιτούμενης ηλικίας για απόκτηση άδειας οδήγησης οχήματος κάθε 
κατηγορίας. 

6. Την παροχή δικαιώματος στον έφορο να καθορίζει με γνωστοποίηση, που δημοσιεύεται στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας, τις ελάχιστες προδιαγραφές για τη σωματική και διανοητική ικανότητα 
οδήγησης μηχανοκίνητου οχήματος. 

7. Τον καθορισμό των ελάχιστων απαιτήσεων που οφείλουν να πληρούν οι εξεταστές οδήγησης, για να 
διεξάγουν πρακτικές δοκιμασίες οδήγησης.  

 Επιπρόσθετα, όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται 
τροποποιήσεις του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου οι οποίες δεν υπαγορεύονται από τις διατάξεις 
οποιασδήποτε Οδηγίας και αφορούν: 

1. Τη δυνατότητα του εφόρου διαρκούσης της έκρυθμης κατάστασης να χορηγεί ατελώς, με ή χωρίς τη 
συμπλήρωση οποιασδήποτε αίτησης, προσωρινή άδεια οδήγησης σε πολίτη της Δημοκρατίας ο οποίος 
δε διαμένει μόνιμα στις ελεγχόμενες από τη Δημοκρατία περιοχές για καθορισμένη περίοδο και με 
καθορισμένο σκοπό. 

2. Τη δυνατότητα του διοικητή της Εθνικής Φρουράς να παραχωρεί άδεια για οδήγηση στρατιωτικών 
οχημάτων σε προσωπικό της Εθνικής Φρουράς που δεν είναι αξιωματικοί ή οπλίτες, αλλά ανήκουν στο 
πολιτικό προσωπικό που υπηρετεί σε αυτή. 

3. Την εισαγωγή νέων, υψηλότερων τελών για χορήγηση άδειας οδήγησης και αντιγράφου αυτής, για 
αίτηση απόκτησης άδειας οδήγησης μαθητευόμενου, χορήγηση και έκδοση αντιγράφου αυτής, για 
έκδοση πιστοποιητικού ικανότητας και αντιγράφου αυτού και για έκδοση διεθνούς άδειας οδήγησης και 
αντιγράφου αυτής. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, η προτεινόμενη αναδιατύπωση 
των διάφορων κατηγοριών οχημάτων και η κατάργηση των υποκατηγοριών αποτελεί απλούστευση και 
σαφήνεια στην εφαρμογή του νομοθετικού πλαισίου όπως αυτό υπαγορεύεται από την ευρωπαϊκή Οδηγία.  Για 
τη δυνατότητα του εφόρου διαρκούσης της έκρυθμης κατάστασης να χορηγεί προσωρινή άδεια οδήγησης σε 
πολίτη της Δημοκρατίας ο οποίος δε διαμένει μόνιμα στις ελεγχόμενες από τη Δημοκρατία περιοχές οι ίδιοι 
εκπρόσωποι διευκρίνισαν στην επιτροπή ότι η εν λόγω πρόνοια υπήρχε στη νομοθεσία από το 2003, αλλά 
διεγράφη εκ παραδρομής το 2006 και ως εκ τούτου πρέπει να επαναφερθεί, έτσι ώστε να καλυφθεί το 
νομοθετικό κενό.  Σημειώνεται ότι, από πληροφορίες που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πιο πάνω 
ενέργειες του εφόρου έκτοτε διενεργούνται με βάση σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  
Αναφορικά με την προτεινόμενη διάταξη για εισαγωγή νέων, υψηλότερων τελών χορήγησης διάφορων αδειών 
οδήγησης και αντιγράφων αυτών, δήλωσαν ότι αυτή αποτελεί αναγκαίο επακόλουθο του εναρμονιστικού 
πλαισίου υποχρεωτικής αντικατάστασης του υφιστάμενου χάρτινου τύπου άδειας με άλλο τύπο άδειας 
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(πλαστικό), ο οποίος είναι δαπανηρός και τα προτεινόμενα τέλη αντικατοπτρίζουν ουσιαστικά το 
προϋπολογιζόμενο κόστος παρασκευής των.  Ως εκ τούτου, δήλωσαν οι ίδιοι ότι η πρόνοια αυτή αποτελεί 
αναπόσπαστο μέρος του εναρμονιστικού νομοσχεδίου και πρέπει να προωθηθεί μαζί με αυτό. 

 Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας και του ΓΕΕΦ περιορίστηκαν να εκθέσουν τις απόψεις τους 
στην προτεινόμενη διάταξη που αφορά τη δυνατότητα του διοικητή της Εθνικής Φρουράς να παραχωρεί άδεια 
για οδήγηση στρατιωτικών οχημάτων σε προσωπικό της Εθνικής Φρουράς που δεν είναι αξιωματικοί ή 
οπλίτες, αλλά ανήκουν στο πολιτικό προσωπικό που υπηρετεί σε αυτή, δηλώνοντας ότι αντίστοιχη διάταξη 
ισχύει στον περί Άδειας Οδήγησης Νόμο για αξιωματικούς και οπλίτες της Εθνικής Φρουράς. 

 Ο διευθυντής του Κυβερνητικού Τυπογραφείου, ο οποίος κλήθηκε στην επιτροπή στα πλαίσια της 
συζήτησης του υπολογιζόμενου κόστους έκδοσης των διάφορων αδειών και αντιγράφων αυτών, δήλωσε ότι το 
Κυβερνητικό Τυπογραφείο λόγω έλλειψης της αναγκαίας υποδομής δεν είναι σε θέση να εκδίδει τέτοιου τύπου 
άδειες, όπως αυτές υπαγορεύονται από την ευρωπαϊκή Οδηγία, γιατί το κόστος εγκατάστασης αυτής είναι πολύ 
υψηλό και το κράτος, με τα σημερινά δεδομένα, δεν είναι σε θέση να προχωρήσει σε τέτοια επένδυση.  Για το 
σκοπό αυτό, δήλωσε, λειτουργεί στο εξωτερικό μικρός αριθμός τέτοιων εξειδικευμένων μονάδων στις οποίες 
απευθύνονται τα κράτη, προκειμένου να ανταποκριθούν στις ευρωπαϊκές τους υποχρεώσεις. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΙΣΟΚ, του ΠΑΣΕΣΟ και της ΠΟΙΕΟ διαφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις του 
νομοσχεδίου που αφορούν τα νέα τέλη έκδοσης των διάφορων αδειών και αντιγράφων αυτών, τα οποία 
θεωρούν υπερβολικά υψηλά, τη διαφοροποίηση συγκεκριμένων κατηγοριών οχημάτων και τον καθορισμό της 
ελάχιστης απαιτούμενης ηλικίας για απόκτηση άδειας οδήγησης συγκεκριμένων κατηγοριών οχημάτων.  
Επιπρόσθετα, απαίτησαν όπως συμπεριληφθεί στο νομοσχέδιο συγκεκριμένη πρόνοια της Οδηγίας η οποία, 
όπως δήλωσαν, λανθασμένα δεν περιλήφθηκε σ’ αυτό και η οποία αφορά την υποχρέωση του ενδιαφερομένου 
για συμμετοχή σε πρακτική δοκιμασία μηχανοκίνητου οχήματος να υποβληθεί σε συγκεκριμένη εκπαίδευση 
διάρκειας τουλάχιστον επτά ωρών. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών 
και Ποιότητας Ζωής συμφώνησαν με το εναρμονιστικό μέρος του νομοσχεδίου, επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν εκτενέστερα επί των μη εναρμονιστικών προνοιών αυτού και προκαταρτικά διαφώνησαν με το 
ύψος των νέων προτεινόμενων τελών έκδοσης των διάφορων αδειών και αντιγράφων αυτών. 

 Σημειώνεται ότι η νομοθετική εναρμόνιση με τις διατάξεις της πιο πάνω αναφερόμενης Οδηγίας έπρεπε 
να είχε πραγματοποιηθεί το αργότερο μέχρι τις 19 Ιανουαρίου 2011, η δε εφαρμογή αυτών πρέπει να αρχίσει 
τη 19η Ιανουαρίου 2013.  Λόγω της μη συμμόρφωσης της Κυπριακής Δημοκρατίας με τις πιο πάνω δεσμεύσεις, 
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε σε αυτήν αιτιολογημένη γνώμη/παράβαση, με αριθ. 2011/0392, με βάση την 
οποία απαιτούσε όπως η μεταφορά των διατάξεων της πιο πάνω Οδηγίας στην εθνική νομοθεσία ολοκληρωθεί 
μέχρι τις 26 Μαΐου 2012.  Ωστόσο, το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων μόλις στις 26 
Απριλίου 2012.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του πιο πάνω νομοσχεδίου από την επιτροπή, την τελευταία απασχόλησαν 
ιδιαίτερα οι μη εναρμονιστικές προτεινόμενες πρόνοιες, καθώς επίσης διατάξεις της Οδηγίας οι οποίες δεν 
περιελήφθησαν στο κείμενο του νομοσχεδίου ή άλλες διατάξεις αυτής των οποίων η ενσωμάτωση στο 
νομοσχέδιο δεν έγινε αυτούσια. 

 Ειδικότερα, από την όλη συζήτηση η επιτροπή διαπίστωσε ότι οι μη εναρμονιστικές διατάξεις του 
νομοσχεδίου, όπως αυτές εκτέθηκαν πιο πάνω, απαιτούν περισσότερο χρόνο για ενδελεχέστερη μελέτη, ο 
οποίος στο παρόν στάδιο δεν παρέχεται λόγω των πιεστικών χρονοδιαγραμμάτων που έθεσε η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή στην Κυπριακή Δημοκρατία για υιοθέτηση των εναρμονιστικών διατάξεων.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή 
επιφυλάχθηκε να συνεχίσει τη συζήτηση των μη εναρμονιστικών διατάξεων του νομοσχεδίου σε μεταγενέστερη 
συνεδρία της, που θα καθορίσει το συντομότερο δυνατό.  Σε αυτή τη συνεδρία η επιτροπή επιφυλάχθηκε 
επίσης να μελετήσει επιπρόσθετα και τις πρόνοιες της Οδηγίας οι οποίες δε μεταφέρθηκαν αυτούσιες στο 
νομοσχέδιο, όπως συγκεκριμένα παραρτήματα αυτής, και οι οποίες αφορούν εξίσου σημαντικά θέματα. 

 Ειδικότερα, αναφορικά με την πρόνοια της Οδηγίας που δεν περιλήφθηκε στο νομοσχέδιο και αφορά την 
υποχρέωση του ενδιαφερομένου για συμμετοχή σε πρακτική δοκιμασία μηχανοκίνητου οχήματος να υποβληθεί 
σε εκπαίδευση διάρκειας τουλάχιστον επτά ωρών, η επιτροπή αποφάσισε να συμπεριλάβει την πρόνοια αυτή 
στο νομοσχέδιο, αυξάνοντας μάλιστα τον ελάχιστο χρόνο της εν λόγω εκπαίδευσης από επτά ώρες, που 
προβλέπει η Οδηγία, σε δέκα ώρες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε ομόφωνα στις πιο κάτω αποφάσεις: 

1. Να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο μόνο των εναρμονιστικών διατάξεων του νομοσχεδίου 
αφήνοντας τις υπόλοιπες μη εναρμονιστικές διατάξεις του για ενδελεχέστερη μελέτη σε ευθετότερο 
χρόνο. 
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2. Να ενσωματώσει στις διατάξεις του νομοσχεδίου τις σχετικές πρόνοιες της Οδηγίας που αφορούν την 
υποχρέωση του ενδιαφερομένου για συμμετοχή σε πρακτική δοκιμασία μηχανοκίνητου οχήματος να 
υποβληθεί σε εκπαίδευση συγκεκριμένης διάρκειας σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

3. Να μεταθέσει την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου για τις 19 Ιανουαρίου 2013, ημερομηνία 
κατά την οποία η ίδια η Οδηγία υποχρεώνει τα κράτη μέλη της ΕΕ να εφαρμόσουν τις διατάξεις της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου 
σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία όπως στις περιπτώσεις που παρέχεται 
από το νόμο δυνατότητα δημοσίευσης γνωστοποιήσεων για εναρμόνιση συγκεκριμένων διατάξεων της 
Οδηγίας, αυτές, όταν είναι εφικτό, να μεταφέρονται κατά το δυνατόν αυτούσιες, ώστε να αποφεύγεται 
οποιαδήποτε πιθανότητα ελλιπούς εναρμόνισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 57Δ και 57Ε. Άρθρο 21. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 23; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 23 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 



2174 

 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας 
και Τιμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Γεώργιος Προκοπίου  

 Αδάμος Αδάμου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 26 Απριλίου και στις 10 Μαΐου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Κυπριακής Ένωσης Φαρμακευτικών Εταιρειών Έρευνας και 
Ανάπτυξης, του Κυπριακού Συνδέσμου Παρασκευαστών Φαρμάκων και του Κυπριακού Συνδέσμου 
Φαρμακευτικών-Χημικών Βιομηχανιών. Το Συμβούλιο Φαρμάκων και ο Σύνδεσμος Φαρμακευτικών Εταιρειών 
Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμου για εναρμόνισή του με την Οδηγία 2010/84/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Δεκεμβρίου 2010 για την τροποποίηση, όσον αφορά τη 
φαρμακοεπαγρύπνηση, της Οδηγίας 2001/83/ΕΚ περί κοινοτικού κώδικος για τα φάρμακα που προορίζονται 
για ανθρώπινη χρήση.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο εισάγονται πρόνοιες στη βασική νομοθεσία που αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τη λειτουργία της Επιτροπής Φαρμακοεπαγρύπνησης-Αξιολόγησης Κινδύνου του Ευρωπαϊκού 
Οργανισμού Φαρμάκων και το ρόλο της εν λόγω επιτροπής σε θέματα ασφάλειας των φαρμακευτικών 
προϊόντων. 

2. Την επέκταση του ρόλου της ομάδας συντονισμού των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε 
θέματα φαρμακοεπαγρύπνησης. 

3. Την παροχή δυνατότητας στο Συμβούλιο Φαρμάκων να επιβάλλει στους κατόχους αδειών κυκλοφορίας 
φαρμακευτικών προϊόντων την υποχρέωση εκπόνησης μετεγκριτικών κλινικών δοκιμών για την 
ασφάλεια των εν λόγω προϊόντων. 

4. Τη συλλογή πληροφοριών για αδειοδοτημένα φαρμακευτικά προϊόντα με στόχο τη βελτίωση του 
εντοπισμού νέων ή μεταβληθέντων κινδύνων αναφορικά με αυτά ή αλλαγών στη σχέση κινδύνου-
οφέλους των εν λόγω φαρμάκων. 

5. Τον καθορισμό της λειτουργίας των διαδικασιών φαρμακοεπαγρύπνησης,  προκειμένου να αναβαθμιστεί 
το επίπεδο φαρμακοεπαγρύπνησης σε όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

6. Τη βελτίωση της διαφάνειας και της επικοινωνίας μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
σε θέματα φαρμακοεπαγρύπνησης. 

7.  Την ανάληψη επείγουσας δράσης για την προστασία της δημόσιας υγείας, έπειτα από αξιολόγηση των 
δεδομένων που προκύπτουν με βάση τις διαδικασίες φαρμακοεπαγρύπνησης.  

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο των Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, η τροποποίηση της Οδηγίας 2001/83/ΕΚ περί κοινοτικού κώδικος για τα 
φάρμακα που προορίζονται για ανθρώπινη χρήση κρίθηκε αναγκαία για τη βελτίωση και την ενίσχυση του 
ευρωπαϊκού συστήματος φαρμακοεπαγρύπνησης, με απώτερο στόχο την αποτελεσματικότερη αξιολόγηση της 
ασφάλειας των φαρμακευτικών προϊόντων μετά την κυκλοφορία τους στην αγορά. 
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Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, η προθεσμία των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πιο πάνω αναφερόμενη Οδηγία λήγει την 21η Ιουλίου 2012. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τις πρόνοιες του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς 
και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν 
πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 20Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Κατάργηση του άρθρου 30Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την ένθεση νέου τίτλου.  Άρθρο 20. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 54 έως 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την ένθεση νέου τίτλου και νέων άρθρων.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την ένθεση νέου τίτλου και νέων άρθρων.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 104Α.  Άρθρο 25. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 26; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 26 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Χειροπρακτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Χειροπρακτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»  

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 10 Φεβρουαρίου 2011 μέχρι τις 10 Μαΐου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του 
Συνδέσμου Χειροπρακτών Κύπρου, του Παγκύπριου Συλλόγου Φυσιοθεραπευτών και του Κυπριακού 
Οργανισμού Τυποποίησης.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Χειροπρακτών Νόμου, 
ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του και να αντιμετωπιστούν ορισμένα κενά και αδυναμίες που 
διαπιστώθηκαν κατά την εφαρμογή του.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προτείνονται 
μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία: 

1. Εισαγωγή σε αυτήν προνοιών με τις οποίες συστήνεται Συμβούλιο Εγγραφής Χειροπρακτών και 
Κέντρων και Κλινικών Χειροπρακτικής. 

2. Εισαγωγή σε αυτήν προνοιών με τις οποίες προβλέπεται η δημιουργία ταμείου με την επωνυμία “Ταμείο 
Συμβουλίου”. 

3. Διαμόρφωση της διάταξής της που προβλέπει ότι τα πιστοποιητικά εγγραφής στο μητρώο εγγραφής 
χειροπρακτών χορηγούνται στους ενδιαφερόμενους χειροπράκτες από τον προβλεπόμενο στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία έφορο, ώστε τα εν λόγω πιστοποιητικά να χορηγούνται από το πιο 
πάνω αναφερόμενο συμβούλιο.   

4. Διαμόρφωση της διάταξής της που καθορίζει τα προσόντα που πρέπει να πληρεί πρόσωπο, 
προκειμένου να εγγραφεί στο υπό αναφορά μητρώο, ώστε να δύναται να εγγραφεί σε αυτό πρόσωπο 
που κατέχει πτυχίο, δίπλωμα ή πιστοποιητικό χειροπράκτη το οποίο χορηγείται από εκπαιδευτικό 
ίδρυμα αναγνωρισμένο από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Χειροπρακτικής Εκπαίδευσης και το Διεθνές 
Συμβούλιο Χειροπρακτικής Εκπαίδευσης. 

5. Κατάργηση της διάταξής της με την οποία προβλέπεται η εγγραφή προσώπου στο εν λόγω μητρώο ως 
χειροπράκτη εξ επαγγέλματος, νοουμένου ότι πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

6. Διαμόρφωση των διατάξεών της με τις οποίες προβλέπεται αφενός η διαγραφή από το υπό αναφορά 
μητρώο κάθε καταχώρισης η οποία επιτεύχθηκε με δόλο ή ψευδείς παραστάσεις και αφετέρου η 
διόρθωση των εσφαλμένων καταχωρίσεων σε αυτό, ώστε οι ενέργειες αυτές να εκτελούνται από τον 
έφορο έπειτα από σχετική απόφαση του πιο πάνω αναφερόμενου συμβουλίου.  
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7. Διαμόρφωση της διάταξής της που προβλέπει την υποβολή αίτησης στον έφορο για σκοπούς εγγραφής 
των ενδιαφερομένων στο υπό αναφορά μητρώο, ώστε η αίτηση αυτή να συνοδεύεται από τα στοιχεία 
που θα καθορίζει το υπό αναφορά συμβούλιο το οποίο θα είναι αρμόδιο για την εξέταση των αιτήσεων.  

8. Διαμόρφωση της διάταξής της που καθορίζει το ανώτατο ποσό της χρηματικής ποινής στην οποία 
υπόκειται πρόσωπο που ασκεί τη χειροπρακτική, χωρίς να είναι κάτοχος ετήσιας άδειας άσκησης του 
επαγγέλματος, ώστε αυτό να αυξηθεί και παράλληλα να μετατραπεί από τριακόσιες λίρες Κύπρου 
(£300) σε χίλια ευρώ (€1.000). 

9. Εισαγωγή σε αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία το προσωπικό ιατρικό αρχείο κάθε ασθενή θα 
τηρείται σε μία από τις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας ή σε γλώσσα κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και οπωσδήποτε σε γλώσσα κατανοητή από τον ασθενή. 

10. Εισαγωγή σε αυτήν προνοιών με τις οποίες συστήνεται Πειθαρχικό Συμβούλιο για την άσκηση 
πειθαρχικής εξουσίας στους εγγεγραμμένους χειροπράκτες και καθορίζονται οι πειθαρχικές διαδικασίες 
και οι πειθαρχικές ποινές, που είναι δυνατό να επιβληθούν. 

11. Εισαγωγή σε αυτήν προνοιών με τις οποίες ιδρύεται ο Σύλλογος Χειροπρακτών Κύπρου, του οποίου 
μέλη θα είναι όλοι οι εγγεγραμμένοι στο υπό αναφορά μητρώο χειροπράκτες που ασκούν το επάγγελμά 
τους στη Δημοκρατία. 

 
 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας, ο εκσυγχρονισμός του νομοθετικού πλαισίου που διέπει την άσκηση του επαγγέλματος του 
χειροπράκτη κρίθηκε αναγκαίος για τη διασφάλιση υψηλού επιπέδου παροχής υπηρεσιών από τους εν λόγω 
επαγγελματίες υγείας, καθώς και για την προστασία των αποδεκτών των υπηρεσιών αυτών. 

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο έτυχε εκτενούς μελέτης και συζήτησης από την επιτροπή της 
προηγούμενης βουλευτικής περιόδου, στα πλαίσια της οποίας διαμορφώθηκε μερικώς το κείμενο αυτού με 
βάση σχετικές παρατηρήσεις της επιτροπής, με στόχο να βελτιωθούν ορισμένες πρόνοιες του εν λόγω 
νομοσχεδίου, ώστε να καταστεί αποτελεσματική η εφαρμογή της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. Το 
αναθεωρημένο κείμενο τέθηκε ενώπιον της επιτροπής για συνέχιση της συζήτησης, η οποία όμως σε εκείνο το 
στάδιο δεν ολοκληρώθηκε λόγω της λήξης της βουλευτικής περιόδου.  

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά αναθεωρημένο κείμενο, για το οποίο το Υπουργείο Υγείας εξέφρασε την 
καταρχήν συμφωνία του, επήλθαν μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στο νομοσχέδιο: 

1. Καθορίστηκε η αρμοδιότητα του Συμβουλίου Εγγραφής Χειροπρακτών και Κέντρων και Κλινικών 
Χειροπρακτικής. 

2. Προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία σε περίπτωση απουσίας του προέδρου του Συμβουλίου 
Εγγραφής Χειροπρακτών και Κέντρων και Κλινικών Χειροπρακτικής από συνεδρίαση καθήκοντα 
προέδρου θα ασκεί ο αναπληρωτής πρόεδρος, ο οποίος θα εκλέγεται από τα μέλη του συμβουλίου.  

3. Καθορίστηκε ο ελάχιστος αριθμός των μελών που πρέπει να έχει το Συμβούλιο Εγγραφής 
Χειροπρακτών και Κέντρων και Κλινικών Χειροπρακτικής σε περίπτωση χηρείας οποιασδήποτε θέσης, 
ώστε να μην επηρεάζεται η νόμιμη συγκρότηση του  συμβουλίου  και  η  εγκυρότητα οποιασδήποτε 
πράξης ή εργασίας του. 

4. Διασαφηνίστηκε η πρόνοιά του που καθορίζει τα προσόντα εγγραφής στο υπό αναφορά μητρώο, ώστε 
το δίπλωμα, το πτυχίο ή το πιστοποιητικό χειροπράκτη που απαιτείται για την εγγραφή να είναι 
αναγνωρισμένο από τη χώρα απόκτησής του και από το Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων 
Σπουδών. 

5. Διαμορφώθηκε  η  πρόνοιά  του  που αφορά  τις  λανθασμένες  καταχωρίσεις  στο μητρώο, ώστε αυτές 
να διορθώνονται προς ικανοποίηση του πιο πάνω αναφερόμενου συμβουλίου αντί του εφόρου. 

6. Διαμορφώθηκε η πρόνοιά του που προβλέπει την τήρηση ιατρικού αρχείου ασθενών, ώστε αυτό να είναι 
σε μία από τις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας ή σε γλώσσα κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και όχι απαραίτητα σε γλώσσα κατανοητή από τον ασθενή. 

7. Προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία σε περίπτωση απουσίας ή προσωρινού κωλύματος του 
προέδρου του Πειθαρχικού Συμβουλίου καθήκοντα προέδρου θα ασκεί ο έτερος των νομικών 
λειτουργών που είναι μέλη του εν λόγω συμβουλίου.  

8. Διαμορφώθηκε η πρόνοιά του που προβλέπει την πειθαρχική διαδικασία, ώστε να δίνεται στον 
καταγγελθέντα χειροπράκτη αντίγραφο των καταθέσεων και των μαρτυριών, όταν καλείται ενώπιον του 
Πειθαρχικού Συμβουλίου.  

9. Προστέθηκε πρόνοια με την οποία παρέχεται στο Πειθαρχικό Συμβούλιο εξουσία να αποδέχεται 
οποιαδήποτε μαρτυρία, έστω και αν αυτή δε θα γινόταν δεκτή σε ποινική διαδικασία.  
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10. Διαμορφώθηκε η πρόνοιά του που προβλέπει τις πειθαρχικές ποινές, ώστε το ύψος του ανώτατου 
ποσού της χρηματικής ποινής που δύναται να επιβληθεί για τα πειθαρχικά αδικήματα να καθοριστεί σε 
χίλια ευρώ (€1.000).  

11. Διαγράφηκε η πρόνοιά του με την οποία εκ παραδρομής προτείνεται να καταργηθεί η διάταξη της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που προβλέπει τα ποινικά αδικήματα. 

12. Προστέθηκε πρόνοια με την οποία αυξάνεται και παράλληλα μετατρέπεται το ανώτατο ποσό της 
χρηματικής ποινής που δύναται να επιβληθεί για ποινικό αδίκημα από πεντακόσιες λίρες Κύπρου (£500) 
σε χίλια ευρώ (€1.000). 

13. Διαμορφώθηκαν οι πρόνοιές του που αφορούν την τακτική γενική συνέλευση του Συλλόγου 
Εγγεγραμμένων Χειροπρακτών Κύπρου, ώστε: 

α. αν μέσα σε μισή ώρα από την καθορισμένη ώρα έναρξης της γενικής συνέλευσης δε σχηματιστεί 
απαρτία, να συνιστούν απαρτία όσοι χειροπράκτες παρίστανται.  

β. η εν λόγω συνέλευση να προβαίνει στην εκλογή τεσσάρων αντί τριών εγγεγραμμένων 
χειροπρακτών, για να αποτελούν το διοικητικό συμβούλιο του συλλόγου.  

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή με τη νέα της σύνθεση μετά τις 
τελευταίες βουλευτικές εκλογές, η τελευταία ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις αναφορικά με τις 
πρόνοιές του.  

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Χειροπρακτών Κύπρου εισηγήθηκαν την προσθήκη πρόνοιας στο 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να απαιτείται η πολύ καλή γνώση της ελληνικής γλώσσας για 
σκοπούς άσκησης του επαγγέλματος του χειροπράκτη. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 
 
 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, με τη σύμφωνη 
γνώμη των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας αποφάσισε να τροποποιήσει περαιτέρω το πιο πάνω 
αναφερόμενο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου μεταξύ άλλων ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη σε αυτό προνοιών αναφορικά με τη λειτουργία κέντρων χειροπρακτικής και με την 
τροποποίηση του ορισμού του όρου “συμβούλιο”, ώστε αυτός να σημαίνει το Συμβούλιο Εγγραφής 
Χειροπρακτών και Κέντρων Χειροπρακτικής αντί το Συμβούλιο Εγγραφής Χειροπρακτών και Κέντρων 
και Κλινικών Χειροπρακτικής. 

2. Με την προσθήκη σε αυτό προνοιών αναφορικά με την παροχή υπηρεσιών από χειροπράκτες πολίτες 
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Με τη διαγραφή της πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία πρόσωπο που κατέχει πτυχίο, δίπλωμα ή 
πιστοποιητικό χειροπράκτη που χορηγείται από εκπαιδευτικό ίδρυμα αναγνωρισμένο από το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Χειροπρακτικής Εκπαίδευσης και το Διεθνές Συμβούλιο Χειροπρακτικής 
Εκπαίδευσης θα δύναται να εγγραφεί στο υπό αναφορά μητρώο. 

4. Με την προσθήκη σε αυτό προνοιών σύμφωνα με τις οποίες θα απαιτείται η καλή γνώση της ελληνικής 
γλώσσας για την άσκηση του επαγγέλματος του χειροπράκτη και θα παρέχεται η δυνατότητα στο πιο 
πάνω αναφερόμενο συμβούλιο να διενεργεί προσωπικές συνεντεύξεις για τη διαπίστωση του βαθμού 
γνώσης της εν λόγω γλώσσας. 

5. Με τη διαμόρφωση της πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία το πιο πάνω αναφερόμενο συμβούλιο 
ορίζει τρεις εγγεγραμμένους χειροπράκτες ως μέλη του Πειθαρχικού Συμβουλίου, ώστε τα μέλη αυτά να 
εκλέγονται από την τακτική γενική συνέλευση του Συλλόγου Χειροπρακτών Κύπρου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Εγγραφής Χειροπρακτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 
 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν 
πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 6Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 6Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 17; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Χειροπρακτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αναβολή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Συμφωνήθηκε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρόκειται περί προτάσεως νόμου η οποία αναβάλλεται ομοφωνούντος του σώματος.   

 Το υπʼ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 



2180 

 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος Δίπλαρος  

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου  Νίκος Νικολαΐδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Απριλίου και στις 10 Μαΐου 2012.  Στο στάδιο της μελέτης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος και ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Φυτοπροστασίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Ωστόσο, το 
Τμήμα Περιβάλλοντος με γραπτή επιστολή, ημερομηνίας 25ης Απριλίου 2012, μεταξύ άλλων επισημαίνει ότι 
συμφωνεί με το υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Σπόρων Νόμου, ώστε να καθοριστεί το 
όριο παρουσίας γενετικά τροποποιημένων σπόρων σε συμβατικές σπορομερίδες αραβόσιτου στο μηδέν τοις 
εκατόν.  Επιπρόσθετα, περιλαμβάνονται ρυθμίσεις αναφορικά με τη σήμανση των εν λόγω σπορομερίδων, τη 
διαδικασία ελέγχου τους και τις κυρώσεις που είναι δυνατό να επιβληθούν στην περίπτωση εντοπισμού 
γενετικά τροποποιημένων σπόρων αραβόσιτου πέραν του πιο πάνω ορίου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πιο πάνω ρυθμίσεις προτείνονται, 
ώστε να υπάρξει συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2009, για τον καθορισμό ορίου παρουσίας γενετικά τροποποιημένων οργανισμών 
σε συμβατικές σπορομερίδες αραβόσιτου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με 
τις προτεινόμενες πρόνοιες όπως αυτές κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι 
των αγροτικών οργανώσεων υποστήριξαν την ανάγκη για συνέχιση των προσπαθειών, ώστε να καταστεί η 
Κύπρος πλήρως ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς, και κάλεσαν την εκτελεστική εξουσία 
να προχωρήσει στη λήψη περαιτέρω μέτρων προς την επίτευξη του εν λόγω σκοπού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του  βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 9Α και 9Β.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 11Α, 11Β, 11Γ, 11Δ και 11Ε.  Άρθρο 
5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και Εξάπλωσης 
Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και τα Φυτικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και τα 

Φυτικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος Δίπλαρος 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου  Νίκος Νικολαΐδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 26 Απριλίου και στις 10 Μαΐου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Γεωργίας, του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών και του Τμήματος Δασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και των 
αγροτικών οργανώσεων “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων, ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε, ήταν η τροποποίηση του περί Μέτρων 
Προστασίας κατά της Εισαγωγής και Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και τα Φυτικά Προϊόντα 
Νόμου, ώστε να επιτευχθεί αποτελεσματικότερη εφαρμογή των προνοιών του. 

 Σημειώνεται ότι η εξέταση του νομοσχεδίου άρχισε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου, η οποία στην παρουσία των ίδιων πιο πάνω 
εμπλεκομένων μελέτησε τις προτεινόμενες διατάξεις σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Απριλίου 
2010.  Ωστόσο, στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της πιο πάνω επιτροπής, διαπιστώθηκαν 
διάφορα προβλήματα και παραλείψεις, που αφορούσαν κυρίως θέματα ουσίας, αλλά και ερμηνείας και ως εκ 
τούτου η επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα να μελετήσει εκ νέου το όλο θέμα, με σκοπό τη 
διαμόρφωση κοινά αποδεκτών νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Το Τμήμα Γεωργίας, με γραπτή επιστολή του ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2011, κατέθεσε αναθεωρημένο 
κείμενο νομοσχεδίου, το οποίο τέθηκε για συζήτηση ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων της παρούσας βουλευτικής περιόδου. 

 Στο αναθεωρημένο κείμενο προτείνονται μεταξύ άλλων διατάξεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Παραχώρηση δυνατότητας σε εξουσιοδοτημένους Επιθεωρητές να εισέρχονται, σε οποιαδήποτε εύλογη 
ώρα, σε ιδιωτικό κήπο ή ιδιωτική οικία στην παρουσία και με τη συγκατάθεση του νόμιμου κατόχου της 
περιουσίας αυτής ή σε άλλο χώρο όπου φύονται, φυλάσσονται, καλλιεργούνται, αποθηκεύονται, 
διατίθενται ή μεταφέρονται φυτά ή φυτικά προϊόντα, σε περιπτώσεις εμφάνισης επιβλαβών οργανισμών 
ή ύπαρξης υποψιών για εμφάνισή τους, με σκοπό μεταξύ άλλων την επιθεώρηση για παρουσία, έξαρση 
ή εξάπλωση επιβλαβών οργανισμών. 

2. Επιβάρυνση του προσώπου στο οποίο δεν είχε χορηγηθεί φυτοϋγειονομικό διαβατήριο ή στο οποίο δεν 
επετράπη η είσοδος φυτών ή φυτικών προϊόντων στη Δημοκρατία μετά από έλεγχο με τα έξοδα της 
καταστροφής μολυσμένων φυτών. 

3. Παραχώρηση δυνατότητας στο Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει κανονισμούς για τον καθορισμό τελών, 
πέρα από αυτά που επιβάλλονται κατά την άσκηση του φυτοϋγειονομικού ελέγχου. 
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4. Ποινικοποίηση της παρεμπόδισης της άσκησης των εξουσιών του Επιθεωρητή και της διενέργειας 
επίσημου ελέγχου από την αρμόδια αρχή, καθώς επίσης της παρεμπόδισης ή της άρνησης 
συμμόρφωσης με τη λήψη οποιουδήποτε μέτρου προβλέπεται στον υπό τροποποίηση νόμο αναφορικά 
με φυτά, φυτικά προϊόντα ή καλλιεργητικό υπόστρωμα στις περιπτώσεις μη χορήγησης 
φυτοϋγειονομικού διαβατηρίου. 

5. Επιβολή διοικητικών κυρώσεων στις περιπτώσεις κατά τις οποίες η αρμόδια αρχή κατά τη διενέργεια 
έρευνας, η οποία μπορεί να διεξαχθεί κατόπιν υποβολής παραπόνου ή αυτεπάγγελτα, διαπιστώσει 
παράβαση από εισαγωγέα, παραγωγό, διακινητή ή παραλήπτη οποιουδήποτε φυτού, φυτικού 
προϊόντος ή άλλου αντικειμένου, ο οποίος είναι εγγεγραμμένος στο επίσημο μητρώο που προβλέπεται 
στους περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα 
Φυτά και τα Φυτικά Προϊόντα (Υποχρεώσεις των Παραγωγών και των Εισαγωγέων Φυτών, Φυτικών 
Προϊόντων και άλλων Αντικειμένων και Καθορισμός των Λεπτομερειών για την Εγγραφή τους σε 
Επίσημα Μητρώα) Κανονισμούς. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με 
τις προτεινόμενες πρόνοιες του αναθεωρημένου κειμένου.  

 Τα  μέλη της επιτροπής απασχόλησαν ειδικότερα οι διατάξεις που αφορούν το κόστος καταστροφής των 
μολυσμένων φυτών που εντοπίζονται σε ιδιωτικούς κήπους και οικίες, καθώς και η αποτελεσματική εφαρμογή 
του νόμου στις περιπτώσεις που οι ιδιοκτήτες κατοικιών απουσιάζουν από αυτές για μεγάλο χρονικό διάστημα 
και ως εκ τούτου η δυνατότητα εξασφάλισης της συγκατάθεσής τους θα είναι δύσκολη. 

 Συναφώς, οι αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες διαβεβαίωσαν την επιτροπή ότι τα έξοδα καταστροφής 
των μολυσμένων με επιβλαβείς οργανισμούς φυτών που εντοπίζονται σε οικίες θα βαραίνουν αποκλειστικά το 
κράτος.  Σε σχέση με την προαναφερθείσα εξασφάλιση της συγκατάθεσης των ιδιοκτητών, όταν αυτοί δεν 
μπορούν να εντοπιστούν, η επέμβαση των αρμόδιων αρχών, όπως οι πιο πάνω εκπρόσωποι επισήμαναν, 
καθίσταται αδύνατη, καθώς, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Δημοκρατίας, η κατοικία καθενός είναι απαραβίαστη.  
Ωστόσο, όπως ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα πρόσθεσε, η είσοδος σε οποιαδήποτε 
κατοικία για σκοπούς έρευνας επιτρέπεται κατόπιν έκδοσης δικαστικού εντάλματος, σύμφωνα με τα όσα ορίζει 
η νομοθεσία περί Ποινικής Δικονομίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και 
Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και τα Φυτικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων διατάξεων κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου 
ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής. 

 Τέλος, η επιτροπή τονίζει την ανάγκη αποτελεσματικής εφαρμογής του υπό ψήφιση νόμου, καλώντας τις 
αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες να προσδώσουν ιδιαίτερη σημασία στην αποτροπή της εξάπλωσης 
επιβλαβών για τα φυτά οργανισμών με τον έγκαιρο και κατάλληλο χειρισμό όλων των περιπτώσεων εμφάνισης 
τέτοιων οργανισμών και ιδιαίτερα των περιπτώσεων εμφάνισής τους σε κατοικίες των οποίων οι ένοικοι 
απουσιάζουν από το νησί για μεγάλο χρονικό διάστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 27Α.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και Εξάπλωσης 
Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και τα Φυτικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων Κανονισμοί του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Νίκος Νικολαΐδης 

 Γεώργιος Τάσου  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 22ας Μαρτίου και 10ης Μαΐου 
2012.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του Συμβουλίου Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ο 
Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Συμβουλίου Γεωπόνων, της Παγκύπριας Ένωσης Γεωπόνων, του 
Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας και των αγροτικών οργανώσεων “Αγροτική” και “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος”.  Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 22 του περί 
Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να επιτευχθεί 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2009/128/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου, της 21ης Οκτωβρίου 2009, σχετικά με την κοινή θέση του Συμβουλίου που αφορά τον καθορισμό 
πλαισίου κοινοτικής δράσης, με σκοπό την επίτευξη ορθολογικής χρήσης των γεωργικών φαρμάκων.  Πιο 
συγκεκριμένα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς θεσπίζονται ρυθμίσεις, ώστε ο Υπουργός Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να εκδίδει, μετά από πρόταση του Συμβουλίου Ελέγχου Γεωργικών 
Φαρμάκων, διατάγματα για τον καταρτισμό ή την τροποποίηση εθνικών σχεδίων δράσης με τα οποία θα 
καθορίζονται ποσοτικοί και άλλοι στόχοι, μέτρα και χρονοδιαγράμματα με σκοπό τη μείωση των κινδύνων και 
των επιπτώσεων από τη χρήση των γεωργικών φαρμάκων στην ανθρώπινη υγεία και στο περιβάλλον. 

 Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση κανονισμούς μεταξύ άλλων προτείνονται ρυθμίσεις αναφορικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Καθορισμό του Συμβουλίου Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων και Βιοκτόνων ως της αρμόδιας αρχής για 
την εφαρμογή των προνοιών των υπό αναφορά κανονισμών. 

2. Θέσπιση, μέχρι την 26η Νοεμβρίου 2013, συστήματος κατάρτισης και χορήγησης πιστοποιητικών όλων 
των επαγγελματιών χρηστών, διανομέων και συμβούλων φυτοπροστατευτικών προϊόντων, ώστε αυτοί, 
λαμβανομένων υπόψη των διαφορετικών ρόλων και ευθυνών τους, να αποκτούν επαρκείς γνώσεις ως 
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προς τα θέματα που καθορίζονται σε παράρτημα που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς. 

3. Υποχρέωση των διανομέων φυτοπροστατευτικών προϊόντων, εξαιρουμένων αυτών που πωλούν μόνο 
προϊόντα για μη επαγγελματική χρήση, να απασχολούν επαρκές προσωπικό το οποίο να κατέχει το πιο 
πάνω αναφερθέν πιστοποιητικό και το οποίο να είναι διαθέσιμο κατά το χρόνο πώλησης, ώστε να 
παρέχει στους πελάτες κατάλληλες πληροφορίες σε σχέση με τη χρήση των φυτοπροστατευτικών 
προϊόντων, τους κινδύνους για την υγεία και το περιβάλλον, καθώς και οδηγίες για την ασφάλεια όσον 
αφορά τη διαχείριση των κινδύνων αυτών.  Σημειώνεται ότι η εφαρμογή των προνοιών αυτών θα αρχίσει 
από την 26η Νοεμβρίου 2015. 

4. Λήψη κατάλληλων μέτρων για την ενημέρωση του κοινού, την προαγωγή προγραμμάτων για την 
πληροφόρηση και την ευαισθητοποίησή του, καθώς και για τη διάθεση επακριβών και ισορροπημένων 
πληροφοριών σχετικών με τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα. 

5. Θέσπιση συστήματος τακτικής επιθεώρησης του εξοπλισμού εφαρμογής φυτοπροστατευτικών 
προϊόντων.  Ο εν λόγω εξοπλισμός πρέπει μέχρι την 26η Νοεμβρίου 2016 να τύχει τουλάχιστον μιας 
επιθεώρησης και ακολούθως να επαναεπιθεωρείται το αργότερο κάθε πέντε έτη μέχρι το 2020 και 
ακολούθως κάθε τρία έτη. 

6. Απαγόρευση των αεροψεκασμών, εκτός από ορισμένες ειδικές περιπτώσεις και υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις.  Για τις εν λόγω περιπτώσεις καθορίζεται διαδικασία έγκρισης που θα εξασφαλίζεται από 
το Τμήμα Γεωργίας. 

7. Καθορισμό ειδικών μέτρων για την προστασία του υδάτινου περιβάλλοντος και του πόσιμου νερού από 
τις επιπτώσεις της χρήσης φυτοπροστατευτικών προϊόντων. 

8. Λήψη κατάλληλων μέτρων για ελαχιστοποίηση ή απαγόρευση της χρήσης φυτοπροστατευτικών 
προϊόντων σε συγκεκριμένες περιοχές οι οποίες καθορίζονται στους υπό εξέταση κανονισμούς. 

9. Χειρισμό και αποθήκευση των φυτοπροστατευτικών προϊόντων και επεξεργασία των συσκευασιών και 
των καταλοίπων τους, κατά τρόπο που να μη θέτουν σε κίνδυνο την υγεία του ανθρώπου ή το 
περιβάλλον. 

10. Προώθηση της διαχείρισης επιβλαβών οργανισμών στα φυτά με περιορισμένη χρήση 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων, δίνοντας προτεραιότητα, όπου είναι δυνατό, σε μεθόδους χωρίς 
χημικά μέσα, περιλαμβανομένων της ολοκληρωμένης φυτοπροστασίας και της βιολογικής καλλιέργειας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που συνοδεύουν τους υπό εξέταση κανονισμούς, η εφαρμογή των προνοιών 
τους εκτιμάται ότι θα είναι δύσκολη για τη χώρα μας, καθότι το Τμήμα Γεωργίας είναι ελλιπώς στελεχωμένο και 
ως εκ τούτου η ανταπόκριση του εν λόγω κυβερνητικού τμήματος στο υπό συζήτηση νέο πεδίο εφαρμογής της 
υπό εξέταση νομοθεσίας καθίσταται αδύνατη χωρίς τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας.  Περαιτέρω, στα ίδια 
στοιχεία επισημαίνεται ότι από την προτεινόμενη νομοθεσία αναμένεται μικρό οικονομικό κόστος για τους 
γεωργούς, εξαιτίας των υποχρεώσεών τους για κατάρτιση και για έλεγχο του εξοπλισμού εφαρμογής 
γεωργικών φαρμάκων.  Παρ’ όλα αυτά, όπως επιπρόσθετα σημειώνεται, το κόστος αυτό αναμένεται να 
ανακτηθεί από τους επηρεαζόμενους γεωργούς με την αποφυγή άσκοπων ψεκασμών, τη βελτίωση της 
αποτελεσματικότητάς τους, αλλά και την αυξημένη χρήση εναλλακτικών μεθόδων φυτοπροστασίας. 

 Τέλος, στα ίδια πιο πάνω στοιχεία αναφέρεται ότι οι κανονισμοί θα έπρεπε να είχαν μεταφερθεί στο 
εθνικό δίκαιο μέχρι την 26η Νοεμβρίου 2011.  Σημειώνεται ότι οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 12 
Ιανουαρίου 2012.  Ως εκ τούτου, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει διαβιβάσει προειδοποιητική επιστολή προς τη 
Δημοκρατία, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012, με την οποία επισημαίνει τη λήξη της προθεσμίας για μεταφορά 
της προαναφερθείσας Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας με 
επιστολή του, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2012, ενημέρωσε τη Βουλή για την εν λόγω προειδοποιητική επιστολή, 
καλώντας την τελευταία να επισπεύσει όσο είναι δυνατό την έγκριση των κανονισμών, ώστε να αποφευχθεί η 
λήψη περαιτέρω νομικών μέτρων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατά της Δημοκρατίας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Γεωργίας ανέφερε ότι με την προτεινόμενη δευτερογενή νομοθεσία δίνεται η δυνατότητα στον Υπουργό 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, μετά από πρόταση της αρμόδιας αρχής, να θεσπίζει πρόνοιες 
για την ελαχιστοποίηση των κινδύνων που προκαλούνται από τη χρήση γεωργικών φαρμάκων μέσω του 
καθορισμού διαδικασιών ελέγχου των εργασιών και του εξοπλισμού εφαρμογής τους, καθώς επίσης μέσω της 
κατάρτισης όλων όσοι εμπλέκονται με αυτά.  Επιπρόσθετα, εξέφρασε την εκτίμηση ότι η εφαρμογή των 
κανονισμών αναμένεται να έχει θετικές επιπτώσεις στην υγεία και ασφάλεια των εργαζομένων σε καταστήματα 
πώλησης φυτοπροστατευτικών προϊόντων και σε γεωργικές εκμεταλλεύσεις, αλλά και του ευρύτερου 
πληθυσμού, λόγω της υιοθέτησης αυστηρότερων προνοιών αναφορικά με τη διάθεση και τη χρήση των 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων.  Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος τόνισε την ανάγκη ενίσχυσης της στελέχωσης 
του Τμήματος Γεωργίας, ώστε αυτό να μπορέσει να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της υπό εξέταση 
δευτερογενούς νομοθεσίας. 
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 Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, αφού συμφώνησε με τις προτεινόμενες πρόνοιες, τόνισε την ανάγκη 
συνέχισης της προσπάθειας για νομοθετική ρύθμιση του τομέα των γεωργικών φαρμάκων. 

 Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Γεωπόνων, της Παγκύπριας Ένωσης Γεωπόνων και του Κυπριακού 
Συνδέσμου Φυτοπροστασίας συμφώνησαν με τις πρόνοιες που προτείνονται στους κανονισμούς αυτούς. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων επισήμαναν την ανάγκη αποσαφήνισης αριθμού προνοιών 
των κανονισμών αυτών, θέτοντας ταυτόχρονα αριθμό ερωτημάτων τα οποία αφορούσαν κυρίως τις απαιτήσεις 
κατά την πώληση και την εφαρμογή των γεωργικών φαρμάκων, την κατάρτιση των επαγγελματιών χρηστών, τη 
διαδικασία και το κόστος επιθεώρησης του εξοπλισμού εφαρμογής των υπό αναφορά προϊόντων, αλλά και 
γενικότερα το κόστος στο οποίο θα υπόκειται τελικά ο αγρότης ως αποτέλεσμα της εφαρμογής των 
κανονισμών.  

 Τα μέλη της επιτροπής απασχόλησαν ειδικότερα, επιπροσθέτως των πιο πάνω, οι πρόνοιες των 
κανονισμών που αφορούν την απαγόρευση των αεροψεκασμών και τα χρονοδιαγράμματα εφαρμογής των 
προνοιών των κανονισμών αυτών.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κάλεσε το 
αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα όπως σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και 
τις υπηρεσίες της Βουλής μελετήσουν εκ νέου το κείμενο των κανονισμών με σκοπό τη διασαφήνιση των 
προτεινόμενων προνοιών, αλλά και για τη διαμόρφωση κοινά αποδεκτών νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Συνεπώς, το Τμήμα Γεωργίας, ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής, κατέθεσε σε αυτή 
αναθεωρημένο κείμενο κανονισμών, το οποίο τέθηκε στη συνέχεια για συζήτηση ενώπιον της επιτροπής.  
Μεταξύ άλλων, στο αναθεωρημένο κείμενο περιλήφθηκε διόρθωση των προνοιών των κανονισμών αναφορικά 
με το σχεδιασμό του συστήματος κατάρτισης των επαγγελματιών χρηστών, των διανομέων και των συμβούλων 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων, κατά τρόπο ώστε να προνοείται η θέσπιση ενός συστήματος κατάρτισης στο 
οποίο οι πιο πάνω εμπλεκόμενοι έχουν πρόσβαση σε κατάλληλη κατάρτιση αντί της υποχρέωσης να 
υποβάλλονται σε αυτήν.   

 Ακολούθως, η επιτροπή, αφού υιοθέτησε το πιο πάνω αναθεωρημένο κείμενο, συνέχισε τη συζήτηση 
επί των προνοιών των κανονισμών και ειδικότερα το κόστος επιθεώρησης του εξοπλισμού εφαρμογής 
γεωργικών φαρμάκων.  Συναφώς, η επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα όπως μελετήσει αφενός 
μεν το ενδεχόμενο ανάληψης της αρμοδιότητας των εν λόγω επιθεωρήσεων από το ίδιο το κράτος, αφετέρου 
δε το ενδεχόμενο καθορισμού μιας σταθερής τιμής σε περίπτωση που αυτές ανατεθούν στον ιδιωτικό τομέα. 

 Ως εκ των πιο πάνω, το Τμήμα Γεωργίας επισήμανε ότι, σε περίπτωση που οι υπό αναφορά 
επιθεωρήσεις αναληφθούν από το κράτος, αυτές θα πρέπει να διεξάγονται από το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και ως εκ τούτου το Τμήμα Γεωργίας δεν είναι σε θέση να διαφωτίσει την 
επιτροπή κατά πόσο αυτό είναι δυνατό.  Περαιτέρω, το Τμήμα Γεωργίας, τοποθετούμενο αναφορικά με το 
ενδεχόμενο ανάθεσης των εν λόγω επιθεωρήσεων σε ιδιωτικά συνεργεία, επισήμανε ότι, σύμφωνα με το 
ισχύον νομοθετικό πλαίσιο και πιο συγκεκριμένα από την έναρξη της ισχύος του περί της Ελευθερίας 
Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου, η Δημοκρατία 
δεν έχει τη δυνατότητα να θεσπίσει νομοθετικές διατάξεις με τις οποίες να καθορίζεται υποχρεωτική ανώτατη 
τιμή με την οποία οφείλει να συμμορφώνεται ο πάροχος οποιασδήποτε υπηρεσίας. 

 Συναφώς, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, με επιστολή της, ημερομηνίας 
14 Μαΐου 2012, κάλεσε το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων όπως την ενημερώσει αναφορικά με τη 
δυνατότητα του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών να αναλάβει τις πιο πάνω αναφερθείσες 
επιθεωρήσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και εν αναμονή των στοιχείων που ζητήθηκαν από το προαναφερθέν 
υπουργείο, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου της 
και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων προνοιών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες οι οποίες έχουν ήδη διανεμηθεί από πλευράς του... 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Αποσύρονται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποσύρονται από πλευράς του κ. Περδίκη οι τροπολογίες.   

 Δε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπʼ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης του 1979 για τη Διαμεθοριακή 
Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε Μεγάλη Απόσταση που Οφείλεται στους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης του 1979 για τη Διαμεθοριακή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε 

Μεγάλη Απόσταση που Οφείλεται στους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Σοφοκλής Φυττής  

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Απριλίου και στις 5 Μαΐου 2012.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας), του Υπουργείου 
Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση των τροποποιήσεων του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης της 
Γενεύης του 1979 για τη Διαμεθοριακή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε Μεγάλη Απόσταση που Οφείλεται στους 
Έμμονους Οργανικούς Ρύπους, οι οποίες υιοθετήθηκαν στην 37η συνάντηση του εκτελεστικού οργάνου της 
σύμβασης, που πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη της Ελβετίας από τις 14 μέχρι και τις 28 Δεκεμβρίου 2009.  

 Όπως αναφέρεται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, το πρωτόκολλο 
εισάγει περιορισμούς στην παραγωγή και χρήση έμμονων οργανικών ρύπων, δηλαδή των χημικών ουσιών µε 
τοξικές ιδιότητες που ανθίστανται στη διάσπαση, συσσωρεύονται στον οργανισμό του ανθρώπου και των 
ζώων, μεταφέρονται µέσω του αέρα, του νερού και των μεταναστευτικών ειδών και αποτίθενται μακριά από τον 
τόπο έκλυσής τους.  Σύμφωνα πάντα με το πιο πάνω σημείωμα, κατά την 37η συνάντηση του εκτελεστικού 
οργάνου της Σύμβασης για τη Διαμεθοριακή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε Μεγάλη Απόσταση αποφασίστηκε 
η τροποποίηση του πρωτοκόλλου με την προσθήκη πρόσθετων περιορισμών στην παραγωγή και χρήση 
έμμονων οργανικών ρύπων για μείωση των εκπομπών τους στην ατμόσφαιρα.  

 Σύμφωνα με τα πρόσθετα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η υιοθέτηση του νομοσχεδίου 
δεν αναμένεται να έχει αρνητικές οικονομικές ή κοινωνικές επιπτώσεις στον ιδιωτικό τομέα, αφού αφορά ουσίες 
των οποίων η εισαγωγή και χρήση στην Κύπρο έχουν ήδη σταματήσει, ούτε αναμένεται να έχει δημοσιονομικό 
κόστος, αφού οι υποχρεώσεις για την εφαρμογή των προνοιών αυτών θα καλυφθούν από το υφιστάμενο 
προσωπικό του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κύρωση των πιο 
πάνω τροποποιήσεων. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εισηγείται κατά πλειοψηφία την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί, 
αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί του Πρωτοκόλλου της 
Σύμβασης του 1979 για τη Διαμεθοριακή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε Μεγάλη Απόσταση που Οφείλεται 
στους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 



2187 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 3Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέων Μερών ΙΙΙ και IV στον Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης του 1979 για τη 
Διαμεθοριακή Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε Μεγάλη Απόσταση που Οφείλεται στους Έμμονους Οργανικούς 
Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, 
Εκδόσεως Πιστοποιητικών και Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και 

Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Σοφοκλής Φυττής  

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Απριλίου και στις 5 Μαΐου 2012.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας), του Υπουργείου Εξωτερικών και της 
Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, το Κυπριακό 
Ναυτιλιακό Επιμελητήριο και οι συντεχνίες ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κύρωση των αποφάσεων της Διάσκεψης της Μανίλα των 
Φιλιππινών, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2010, με τις οποίες υιοθετούνται οι τροποποιήσεις του παραρτήματος και 
του κώδικα της Σύμβασης περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και Τηρήσεως Φυλακών 
του 1978.  

 Όπως αναφέρεται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, οι 
προαναφερόμενες αποφάσεις εισάγουν αριθμό καινοτομιών, συμπεριλαμβανομένων των ακολούθων: 
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1.  Ρύθμιση των ελάχιστων ωρών ανάπαυσης των ναυτικών, αυξάνοντας τις ώρες αυτές από εβδομήντα σε 
εβδομήντα εφτά ανά χρονική περίοδο εφτά ημερών, έτσι ώστε να εναρμονιστούν με τις πρόνοιες της 
Σύμβασης Ναυτικής Εργασίας του 2006. 

2.  Ρύθμιση της χρήσης αλκοόλ από τους ναυτικούς κατά τη διάρκεια της εργασίας τους και ειδικότερα των 
επιτρεπτών ορίων αλκοόλ στο αίμα ή στην αναπνοή. 

3.  Ενισχυμένες διατάξεις σχετικά με την εκπαίδευση και την αξιολόγηση, την έκδοση πιστοποιητικών 
ικανότητας, καθώς και την πρόληψη των δόλιων πρακτικών. 

4.  Ενημερωμένα πρότυπα που σχετίζονται με την ιατρική καταλληλότητα και την καταλληλότητα προς 
εκτέλεση υπηρεσίας. 

5.  Νέες απαιτήσεις σχετικά με την πιστοποίηση ειδικευμένων ναυτικών, ηλεκτροτεχνιτών αξιωματικών και 
τη σχετική με την προστασία από παράνομες πράξεις εκπαίδευση όλων των ναυτικών. 

6.  Ενημερωμένες απαιτήσεις για το προσωπικό ορισμένων ειδών πλοίων.  

7.  Αποσαφήνιση και απλούστευση του ορισμού του όρου “πιστοποιητικό”.  

 Σύμφωνα με τα πρόσθετα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η κύρωση των αποφάσεων 
αυτών συνεπάγεται αύξηση των δημόσιων εσόδων, λόγω της ανάγκης έκδοσης επιπρόσθετων πιστοποιητικών 
προς τους ναυτικούς που ναυτολογούνται στα υπό κυπριακή σημαία πλοία. 

 Σύμφωνα με την ίδια πηγή πληροφόρησης, η κύρωση των αποφάσεων αυτών αποτελεί συμβατική 
υποχρέωση της Κυπριακής Δημοκρατίας ως συμβαλλόμενο μέρος της Σύμβασης περί Προτύπων 
Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και Τηρήσεως Φυλακών του 1978 και έπρεπε να είχαν τεθεί σε 
εφαρμογή από τον Ιανουάριο του 2012.  Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στις 9 Φεβρουαρίου 2012. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά 
νόμο κύρωση των αποφάσεων αυτών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά κατά τη συζήτηση του υπό εξέταση νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εισηγείται κατά πλειοψηφία την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί 
και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως 
περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών, 1978 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων Μερών σʼ αυτόν.  Άρθρο 7. 



2189 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, 
Εκδόσεως Πιστοποιητικών και Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών, 1978 (Κυρωτικός) και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 14 και 15, «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί της Αποθήκευσης Διοξειδίου 
του Άνθρακα σε Γεωλογικούς Σχηματισμούς Νόμος του 2012», αναβάλλονται.   

 Το υπʼ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Διαχείρισης των 
Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες:  

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος  Γιώργος Γεωργίου  

 Γιώργος Περδίκης  Σοφοκλής Φυττής  

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης                                Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Απριλίου και στις 17 Μαΐου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
Οδηγία 2006/21/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Μαρτίου 2006 σχετικά με τη 
διαχείριση των αποβλήτων της εξορυκτικής βιομηχανίας και την τροποποίηση της Οδηγίας 2004/35/ΕΚ. 

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο υιοθετούνται οι παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την ορθή 
μεταφορά των άρθρων 8 και 11 της Οδηγίας 2006/21/ΕΚ, που αφορούν ειδικότερα τα ακόλουθα: 

(α) Τη “συμμετοχή του κοινού” και τη δυνατότητα να λαμβάνει σε εύλογο χρόνο τις πληροφορίες που η 
αρμόδια αρχή είναι υποχρεωμένη σύμφωνα με τη βασική νομοθεσία να του παρέχει˙ και 

(β)  την υποχρέωση του φορέα που είναι υπεύθυνος σύμφωνα με την περιβαλλοντική νομοθεσία για τη 
διαχείριση εξορυκτικών αποβλήτων να κοινοποιεί στην αρμόδια αρχή άμεσα, χωρίς καθυστέρηση και 
οπωσδήποτε εντός σαράντα οκτώ ωρών κάθε συμβάν που ενδέχεται να επηρεάζει τη σταθερότητα των 
εγκαταστάσεων εξορυκτικών αποβλήτων, καθώς και τυχόν σοβαρές δυσμενείς επιπτώσεις στο 
περιβάλλον που διαπιστώνονται κατά τη διαδικασία ελέγχου και παρακολούθησης των σχετικών 
εγκαταστάσεων. 

 Σημειώνεται ότι στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία η πιο πάνω προθεσμία του “εύλογου χρόνου” 
και των «σαράντα οκτώ ωρών» αντίστοιχα δεν προβλέπεται, γι’ αυτό και κρίθηκε αναγκαία η τροποποίησή της, 
ώστε να συμπεριληφθεί για σκοπούς ορθότερης εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος στην επιτροπή η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας σημείωσε ότι η ανάγκη τροποποίησης του πιο πάνω νόμου προέκυψε μετά από 
παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ελλιπή συμβατότητα της εθνικής νομοθεσίας με την εν λόγω 
ευρωπαϊκή Οδηγία στα πλαίσια της διαδικασίας “EU Pilot”.  
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 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις και της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της 
βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπʼ αριθμόν 17 και 18 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συσκευασιών και 
Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», νομοσχέδιο, και «Ο περί Συσκευασιών και 
Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Συσκευασιών και 
Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και για την πρόταση νόμου «Ο περί 

Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»  

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
κ. Γιώργο Περδίκη, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Απριλίου και 17 Μαΐου 2012.  Στην 
πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και της Green Dot Cyprus. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
Νόμου, ώστε να επιτευχθεί πλήρης εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 94/62/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Δεκεμβρίου 1994 για τις συσκευασίες και τα 
απορρίμματα συσκευασιών.  Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο υιοθετούνται οι παρατηρήσεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ορθότερη μεταφορά των άρθρων 3, 7 και 14 της Οδηγίας 94/62/ΕΚ. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
Νόμου, ώστε να διευρυνθεί το πεδίο εφαρμογής της εν λόγω νομοθεσίας ως προς τις υποχρεώσεις των 
οικονομικών παραγόντων που παράγουν, κατασκευάζουν, εισάγουν, προμηθεύουν ή εμπορεύονται προϊόντα 
σε συσκευασίες με βάρος συσκευασιών τουλάχιστον πέντε τόνων ετησίως και να περιληφθούν σε αυτή και οι 
οικονομικοί παράγοντες που τοποθετούν στην αγορά προϊόντα σε συσκευασίες κατά τον πιο πάνω τρόπο, των 
οποίων το βάρος των συσκευασιών ανέρχεται τουλάχιστον σε δύο τόνους ετησίως.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης των πιο πάνω θεμάτων, ο εισηγητής της πρότασης νόμου δήλωσε ότι 
απώτερος στόχος αυτής είναι η αποτελεσματικότερη εφαρμογή του νόμου που διέπει τη διαχείριση των 
συσκευασιών και των αποβλήτων συσκευασιών μέσω της συμμετοχής όσο το δυνατό περισσότερων εταιρειών 
σε συστήματα διαχείρισης/ανακύκλωσης συσκευασιών και της ενίσχυσης των προσπαθειών για επίτευξη των 
εθνικών στόχων ανακύκλωσης. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, αναφερόμενη στο υπό εξέταση 
νομοσχέδιο, επισήμανε ότι η ανάγκη τροποποίησης του πιο πάνω νόμου προέκυψε μετά από παρατηρήσεις 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ελλιπή συμβατότητα της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 94/62/ΕΚ στα 
πλαίσια της διαδικασίας “EU Pilot”. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και 
παράλληλα εξέφρασαν επιμέρους απόψεις σε σχέση με την πρόταση νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος, χωρίς να διαφωνεί με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, 
επισήμανε ότι αυτή αποτελεί μέρος σχετικού νομοσχεδίου του οποίου η επεξεργασία έχει ήδη αρχίσει, το οποίο 
αναμένεται να κατατεθεί σύντομα στη Βουλή των Αντιπροσώπων από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ εξέφρασε την ανησυχία του για τις οικονομικές επιπτώσεις που αυτή θα 
επιφέρει στις μικρές επιχειρήσεις και εισηγήθηκε όπως, σε περίπτωση που η προτεινόμενη ρύθμιση ψηφιστεί 
σε νόμο, παρασχεθεί η δυνατότητα στις επιχειρήσεις να εξεύρουν οικονομικότερους τρόπους για ικανοποίηση 
των υποχρεώσεών τους που θα προκύψουν, αντί της συνεργασίας με τη Green Dot Cyprus.  

 Ο εκπρόσωπος της Green Dot Cyprus, εκπροσωπώντας και το ΚΕΒΕ, συμφώνησε με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, επισημαίνοντας παράλληλα ότι το σύστημα διαχείρισης συσκευασιών 
στερείται των οικονομικών δυνατοτήτων του εξαιτίας της μη ορθής εφαρμογής του περί Συσκευασιών και 
Αποβλήτων Συσκευασιών Νόμου από τους εμπλεκόμενους φορείς. Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος 
εισηγήθηκε όπως το κράτος λάβει σοβαρά και δραστικά μέτρα για την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Σε σχέση με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου: 

α. ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
αποφάσισαν να εισηγηθούν στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

β. το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών του κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Σε σχέση με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου: 

α. ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς 
και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν επί των προνοιών της κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

β. το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάχθηκε υπέρ 
της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση τώρα της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 19 θέμα, «Ο περί Διαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», αναβάλλεται. 

 Το υπʼ αριθμόν 20 θέμα, «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα υπʼ αριθμόν 21 και 22 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.810, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις προθέσεις 
και τους σχεδιασμούς της κυβέρνησης για αξιοποίηση των ξενοδοχειακών και άλλων υποδομών της Λάρνακας 
κατά την ενάσκηση της Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή Δημοκρατία το 
δεύτερο εξάμηνο του 2012.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.811, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Η Λάρνακα ακόμα αναμένει την υλοποίηση της απόφασης της κυβέρνησης για την ενιαία ανάπτυξη του 
λιμανιού και της μαρίνας Λάρνακας.  Όπως έχει ανακοινωθεί, η ανάπτυξη θα περιλαμβάνει την επέκταση και 
αναβάθμιση του λιμανιού και της μαρίνας, καθώς και την ανάπλαση του παραλιακού μετώπου.  Η χερσαία 
ανάπτυξη, πέραν των 200.000 χιλιάδων τ.μ., θα περιλαμβάνει πάρκα, εστιατόρια, χώρους αναψυχής, πολλούς 
δημόσιους ανοικτούς χώρους, καταστήματα, πλατείες και χώρους εκδηλώσεων.  Προβλέπεται επίσης μεγάλο 
ενεργειακό κέντρο το οποίο θα χρησιμοποιεί το νερό της θάλασσας για τις ανάγκες των διάφορων αναπτύξεων.  
Η δε μαρίνα θα έχει χωρητικότητα 1000 σκαφών, ενώ το λιμάνι θα γίνει το κυρίως επιβατικό της Κύπρου.  
Ανακοινώθηκε επίσης ότι το έργο ανατέθηκε στην κοινοπραξία “Zenon”, ενώ οι εργασίες αναμένεται να 
ξεκινήσουν εντός του 2012 με ορίζοντα ολοκλήρωσης το 2018.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

1. Για ποιους λόγους δεν προχωρούν οι διαδικασίες για υλοποίηση του έργου; 

2. Παραμένει σε ισχύ η απόφαση της κυβέρνησης για το εύρος της συγκεκριμένης ανάπτυξης, όπως έχει 
ανακοινωθεί; 

3. Η κυβέρνηση και ο επενδυτής έχουν καταλήξει στους όρους του συμβολαίου και, εάν ναι, τι 
περιλαμβάνουν; 

4. Πότε αναμένεται η έναρξη και η αποπεράτωση του έργου και ποιο το προβλεπόμενο κόστος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.812, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Παναγιάς της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
για περαιτέρω στελέχωση του αστυνομικού σταθμού ο οποίος υπολειτουργεί.  Ο εν λόγω αστυνομικός σταθμός 
καλύπτει συνολικά 17 κοινότητες.  Σημειώνεται ότι έχει ήδη υποβληθεί αίτηση για εξασφάλιση πολεοδομικής 
άδειας για ανέγερση νέου αστυνομικού σταθμού.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο περαιτέρω στελέχωσης του υφιστάμενου αστυνομικού σταθμού για ενίσχυση της αστυνόμευσης 
της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.813, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Παναγιάς της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
για ενίσχυση του φαρμακείου του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Παναγιάς. 

 Στο Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Παναγιάς απασχολούνται δύο φαρμακοποιοί, από τους οποίους ο 
ένας απασχολείται εναλλάξ και στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, ενώ ο άλλος περιοδεύει και σε άλλες 14 
κοινότητες της περιοχής.  Αποτέλεσμα της πρακτικής αυτής, που ξεκίνησε τους τελευταίους τέσσερεις μήνες, 
είναι οι ασθενείς της Παναγιάς να εξυπηρετούνται μόνο κάθε Τετάρτη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο περαιτέρω στελέχωσης του φαρμακείου του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Παναγιάς, ώστε 
να ανταποκρίνεται επαρκώς στις ανάγκες των κατοίκων/ασθενών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.814, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί το υπουργείο του, για να επιλύσει τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το ακριτικό και με λαμπρή 
ιστορία Λύκειο Παλουριώτισσας. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από τον πρόεδρο του κεντρικού μαθητικού συμβουλίου του Λυκείου 
Παλουριώτισσας.»   

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.815, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Με τις τελευταίες τροποποιήσεις που υπέβαλε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
στον περί Παιδιών Νόμο απαιτείται από τους ιδιωτικούς σταθμούς και νηπιαγωγεία η εξασφάλιση 
πιστοποιητικού καταλληλότητας των κτιρίων.  Αυτή η πρόνοια καθιστά τη λειτουργία των σταθμών και των 
νηπιαγωγείων που ιδρύθηκαν πριν από 5 χρόνια ή και παλαιότερα πρακτικά αδύνατη και δεν μπορεί να 
εφαρμοστεί, αφού, κατά την ανέγερση των κτιρίων και την ίδρυση και λειτουργία των σταθμών και των 
νηπιαγωγείων, μέχρι σήμερα δεν υπήρχε τέτοια απαίτηση. 

 Επίσης, η συγκεκριμένη απαίτηση δεν υφίσταται για τη λειτουργία των δημόσιων σταθμών και 
νηπιαγωγείων, αλλά ούτε και για ιδιωτικές επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται σε οποιονδήποτε τομέα της 
κυπριακής οικονομίας και εξυπηρετούν καθημερινά μεγάλο αριθμό συμπολιτών μας (π.χ. τράπεζες, 
ξενοδοχεία, εστιατόρια, καφετέριες κ.λπ.).    

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το τι προτίθεται να 
κάνει με αυτήν την πρόνοια, ώστε να είναι πρακτικά εφικτή η εξασφάλιση κάποιου πιστοποιητικού για την 
καταλληλότητα αυτών των κτιρίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.816, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Οι υφιστάμενοι σταθμοί και νηπιαγωγεία έχουν ιδρυθεί και λειτουργούν νόμιμα βάσει των κριτηρίων και 
των προτύπων που απαιτούνταν από τις αρμόδιες αρχές (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, Υπουργείο Υγείας, Πυροσβεστική Υπηρεσία, Πολεοδομία κ.λπ.). 

 Το τελευταίο διάστημα παρατηρούνται συνεχείς τροποποιήσεις ειδικά στις απαιτήσεις για το εμβαδόν σε 
τετραγωνικά μέτρα των τάξεων και οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας ζητούν από τους υφιστάμενους 
σταθμούς και νηπιαγωγεία την αλλαγή/επανέκδοση των αδειών λειτουργίας τους βάσει των νέων δεδομένων.  
Έτσι στους σταθμούς και τα νηπιαγωγεία που δεν πληρούν τα κριτήρια δεν μπορεί να χορηγηθεί η άδεια 
λειτουργίας, με αποτέλεσμα πολλοί σταθμοί και νηπιαγωγεία να κινδυνεύουν να κλείσουν με αλυσιδωτές 
συνέπειες για την οικονομία και την κοινωνία ευρύτερα.    

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το τι προτίθεται να 
κάνει με το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.817, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιες θεραπευτικές δομές και προγράμματα υπάρχουν για τις έφηβες και νεαρές γυναίκες χρήστες 
ναρκωτικών ουσιών; 

2. Ποιες υποστηρικτικές υπηρεσίες παρέχονται σε αυτά τα άτομα κατά την πορεία της θεραπείας τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.818, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθεται να 
πράξει το υπουργείο του σε σχέση με την άδικη υποχρεωτική αφυπηρέτηση 57 αξιωματικών της Εθνικής 
Φρουράς.  Παράλληλα, καλείται να ενημερώσει για τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το υπουργείο του για 
την εφαρμογή της ακυρωτικής απόφασης του Ανωτάτου Δικαστηρίου Αρ. 46(5) του συντάγματος.  
Επισυνάπτεται η σχετική απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου, ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2012, που 
δικαιώνει τους αιτητές.»   

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.819, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο, όταν 
παραχωρείται η επιδότηση ενοικίου σε αιτητές πολιτικού ασύλου, ελέγχεται από τις αρμόδιες υπηρεσίες ότι το 
εν λόγω επίδομα χρησιμοποιήθηκε για το σκοπό που δόθηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.820, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την απόφαση για δημιουργία διαύλου που θα χρησιμοποιείται από μικρά 
αεροπλάνα στις περιοχές Υψηλού και Κοκκινού στον Άγιο Ιωάννη της επαρχίας Λευκωσίας. Το κοινοτικό 
συμβούλιο του Άγιου Ιωάννη διαμαρτύρεται για την απόφαση αυτή, λόγω του ότι η κοινότητα είναι ήδη 
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βεβαρημένη εδώ και τριάντα οχτώ χρόνια από τα δύο στρατόπεδα που βρίσκονται εντός της οικιστικής 
περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους πάρθηκε η απόφαση για τη δημιουργία διαύλου στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη, ποιους θα εξυπηρετεί ο 
εν λόγω δίαυλος, για ποιους λόγους το κοινοτικό συμβούλιο δεν ενημερώθηκε και δε ζητήθηκε η άποψή του, 
καθώς επίσης αν εξετάζεται το ενδεχόμενο αλλαγής της τοποθεσίας όπου προγραμματίζεται να κατασκευαστεί 
ο δίαυλος, δεδομένων των αντιδράσεων που υπάρχουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.821, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χωριό Δένεια έχει εντοπιστεί μία εκραγείσα βόμβα από τους 
βομβαρδισμούς του 1974 και μάλιστα κοντά στο δημοτικό σχολείο της κοινότητας.  Οι κάτοικοι εκφράζουν 
έντονη ανησυχία και ζητούν όπως ληφθούν μέτρα προστασίας.  Οι ανησυχίες εντείνονται περισσότερο στο 
ενδεχόμενο ξαφνικής έκρηξης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που 
γίνονται για την αντιμετώπιση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.822, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ολοκληρώθηκαν από την Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου τα δύο τμήματα 
του νότιου παρακαμπτήριου στη Σωτήρα (οδός Σπύρου Κυπριανού και το μέρος του δρόμου που οδηγεί στην 
εκκλησία της Αγίας Παρασκευής).  Το τρίτο και τελευταίο μέρος του δρόμου από την εκκλησία της Αγίας 
Παρασκευής μέχρι την οδό Παραλιμνίου δεν έχει αρχίσει, γιατί δεν υπάρχει πρόνοια στον προϋπολογισμό, 
εξαιτίας του ότι η κοινότητα Σωτήρας μετεξελίχτηκε σε δήμο.  Όπως πληροφορήθηκα, ο δήμος Σωτήρας δεν 
έχει την οικονομική δυνατότητα να ολοκληρώσει το δρόμο.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται ο 
αρμόδιος υπουργός να συμπεριλάβει σχετική πρόνοια στον προϋπολογισμό του 2013 για την ολοκλήρωση του 
νότιου παρακαμπτήριου στη Σωτήρα, παρά το γεγονός της μετατροπής της κοινότητας σε δήμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.823, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής η φορολόγηση γίνεται σε επίπεδο 
νοικοκυριού και όχι σε ατομικό επίπεδο.  Κάποιοι ισχυρίζονται ότι η τυχόν εφαρμογή μιας παρόμοιας πολιτικής 
θα είχε θετικό αντίκτυπο στην κυπριακή κοινωνία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν εφαρμόζεται 
και στην Κύπρο παρόμοια πολιτική φορολόγησης σε επίπεδο νοικοκυριού και όχι σε επίπεδο ατομικό.  
Παρακαλώ επίσης όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς ενημερώσει αν υπάρχουν κράτη μέλη που εφαρμόζουν την 
πολιτική φορολόγησης σε επίπεδο οικογένειας, όπως εφαρμόζεται και στις Ηνωμένες Πολιτείες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.824, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με δημοσιεύματα των τουρκοκυπριακών εφημερίδων, πάνω από εκατόν εταιρείες εβραϊκών 
συμφερόντων δραστηριοποιούνται στα κατεχόμενα, ενώ, σύμφωνα με τα ίδια δημοσιεύματα, μέσω 
Τουρκοκυπρίων δικηγόρων πωλείται γη στα κατεχόμενα σε Ισραηλίτες επιχειρηματίες, οι οποίοι μάλιστα 
χρηματοδοτούνται από την κυβέρνηση του Ισραήλ.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει τεθεί αίτημα 
στην κυβέρνηση του Ισραήλ όπως προχωρήσει στην ποινικοποίηση του σφετερισμού περιουσιών μας από 
Ισραηλινούς πολίτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.825, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
εξελίξεις στο θέμα των μετεγγραφών των φοιτητών μας από ένα πανεπιστήμιο της Ελλάδας σε άλλο, στο οποίο 
έχουν εξασφαλίσει θέση, για τις ειδικές διευκολύνσεις που παρέχονται και σε ποιες ενέργειες έχει προβεί το 
αρμόδιο υπουργείο για το συγκεκριμένο θέμα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.826, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση του 
σε σχέση με τις ανησυχίες καθηγητών της μηχανικής υπολογιστών, οι οποίοι παρά τα έξι και πλέον χρόνια 
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υπηρεσίας τους συνεχίζουν να εργοδοτούνται από την εκπαιδευτική υπηρεσία υπό το καθεστώς εκτάκτων.  Οι 
αλλαγές που επέρχονται στο εκπαιδευτικό σύστημα φαίνεται να εντείνουν τους προβληματισμούς των πιο 
πάνω εκπαιδευτικών ως προς το ενδεχόμενο τερματισμού των υπηρεσιών τους. 

 Ταυτόχρονα, παρατηρείται σύγκρουση μεταξύ των κλάδων μηχανικής υπολογιστών και ηλεκτρολογίας, 
αφού καθηγητές ηλεκτρολογίας καλούνται να αναλάβουν καθήκοντα τα οποία δεν εμπίπτουν στην ειδικότητά 
τους.  Κάποιοι δε από αυτούς έχουν κληθεί για την προϋπηρεσιακή τους κατάρτιση, αφήνοντας έτσι σε 
αναμονή εκπαιδευτικούς του κλάδου μηχανικής υπολογιστών. 

 Διά της παρούσης θα ήθελα να σας παρακαλέσω όπως εξετάσετε το εν λόγω ζήτημα και απαντήσετε 
στο ερώτημα που προκύπτει αναφορικά με τη μονιμοποίηση των εκπαιδευτικών που παραμένουν υπό το 
καθεστώς εκτάκτων πάρα τη μακρόχρονη υπηρεσία τους. 

 Επίσης, θα ήθελα να σας παρακαλέσω όπως εξετάσετε το κατά πόσο υπάρχει σύγκρουση μεταξύ των 
καθηκόντων των καθηγητών του κλάδου της μηχανικής υπολογιστών και των καθηκόντων των καθηγητών 
ηλεκτρολογίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.827, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η διαδικασία εγγραφής αγροτικών δρόμων περιμετρικά της κοινότητας Αβδελλερού εκκρεμεί εδώ και 
αρκετά χρόνια στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πώς 
τοποθετείται στο πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.828, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο παλαιός περιφερειακός σκυβαλότοπος της κοινότητας Αβδελλερού είναι σε άσχημη κατάσταση, με 
αποτέλεσμα να αποτελεί εστία μόλυνσης παρ’ όλες τις υποσχέσεις που είχαν δοθεί από το Υπουργείο 
Εσωτερικών για αποκατάσταση της τοποθεσίας.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς τοποθετείται στο 
αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.829, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε πιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία διαχωρισμού και παραχώρησης οικοπέδων για άπορες οικογένειες στην κοινότητα 
Αβδελλερού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.830, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κοινοτικό συμβούλιο Αβδελλερού ζητά την ολοκλήρωση των εργασιών για τη διαμόρφωση του 
φράγματος και του γύρω χώρου απ’ αυτό με δενδροφυτεύσεις και δημιουργία εκδρομικού χώρου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς τοποθετείται στο 
πιο πάνω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.831, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς τοποθετείται 
στο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αβδελλερού για διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.832, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κοινοτικό συμβούλιο Αβδελλερού ζητά την ολοκλήρωση των εργασιών που αφορούν την 
κατασκευή, με πεζοδρομήσεις και οδικό φωτισμό, του δρόμου από την είσοδο του χωριού μέχρι τη συμβολή 
του δρόμου Αραδίππου-Αθηένου. Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς τοποθετείται στο πιο πάνω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.833, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Θέση του κοινοτικού συμβουλίου Αβδελλερού είναι η επαναλειτουργία δημοτικού σχολείου στο 
Αβδελλερό και η λειτουργία προδημοτικής στην κοινότητα. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς τοποθετείται στο 
πιο πάνω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.834, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο 
έχει ρυθμιστεί η επεξεργασία των αποβλήτων από κλαδέματα στους διάφορους δήμους και κοινότητες της 
επαρχίας Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.835, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι στο νοσοκομείο Κυπερούντας έχουν εισαχθεί έξι άτομα με φυματίωση.  
Σύμφωνα με τις πληροφορίες, δύο από τα άτομα εργάζονται στην ίδια εταιρεία.  Παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να πληροφορήσει το σώμα για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει πρόθεση να διεξαχθεί επιδημιολογική έρευνα για πιθανή έξαρση της φυματίωσης;    

2. Το τμήμα στο οποίο νοσηλεύονται οι εν λόγω ασθενείς επικρατούν άσχημες έως και ακατάλληλες 
συνθήκες.  Λόγω και του ότι η ασθένεια επιβάλλει την περίθαλψη των ασθενών στο νοσοκομείο για μια 
περίοδο 2 μηνών, υπάρχει πρόθεση αναβάθμισης των υπηρεσιών και των συνθηκών του νοσοκομείου, 
για να διευκολυνθεί η διαβίωση των ασθενών;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.836, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υλοποίηση του έργου για το περιβαλλοντικό κέντρο στο Κάβο Γκρέκο, τους λόγους της 
καθυστέρησης, πώς υπολογίζεται να επιλυθούν τα σημερινά προβλήματα και ποιο είναι το τελικό 
χρονοδιάγραμμα της ανέγερσής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.837, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η κατασκευή αποχετευτικού έργου στους τρεις συνοικισμούς αυτοστέγασης στα Λατσιά και πότε θα 
συνδεθεί με τις κατοικίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.838, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι έχει γίνει με τον 
παρακαμπτήριο δρόμο Δερύνειας-Αμμοχώστου και συγκεκριμένα με την ένσταση από πλευράς δημοτών της 
Δερύνειας, ώστε να μη γίνει ο δρόμος τετραπλής κατεύθυνσης, όπως προβλέπεται στο τοπικό σχέδιο, ως 
επίσης κατά πόσο έχουν εξεταστεί ενστάσεις και, αν ναι, ποια είναι τα αποτελέσματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.839, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η κατασκευή του έργου του Ολυμπιακού Κολυμβητηρίου Αμμοχώστου στη Δερύνεια, κατά πόσο 
ευσταθεί ότι το έργο έχει τελματωθεί χωρίς να υπάρχει πρόοδος στην υλοποίησή του, αφού στον 
προϋπολογισμό του 2012 έχει μηδενιστεί το προβλεπόμενο και συμφωνημένο κονδύλι, και κατά πόσο 
προτίθεται να ενσωματώσει το εν λόγω έργο στον προϋπολογισμό του 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.840, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η περάτωση του δρόμου που ενώνει τον κυκλικό κόμβο Δερύνειας (Cyta) με παράκαμψη τη Δερύνεια 
προς Σωτήρα, ποιο το σχετικό χρονοδιάγραμμα και κατά πόσο έχει συμπεριληφθεί το έργο στους 
προϋπολογισμούς του 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.841, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η ευρύτερη περιοχή των Στροβιλιών φθίνει λόγω εγκατάλειψης και λόγω του αριθμού θανάτων των 
κατοίκων στην περιοχή.  Δεν υπάρχει σήμερα κανένα κίνητρο για νέους ανθρώπους να παραμείνουν και να 
συνεχίσουν να κατοικούν στην περιοχή. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τη 
δημιουργία σχεδίου ανάπτυξης της ευρύτερης περιοχής των Στροβιλιών και κατά πόσο λαμβάνονται πρόνοιες 
στο υφιστάμενο τοπικό σχέδιο του δήμου Δερύνειας για επέκταση των οικιστικών ζωνών ως πολιτική 
ανάπτυξης των Στροβιλιών.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.009.05.01.683, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.683 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας 
κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 16.3.2011 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Πάνω Πολεμιδιών αφού εξασφάλισε τις απαιτούμενες άδειες, ανήγειρε με κρατική 
χρηματοδότηση, Πολυδύναμο Κέντρο, λυόμενου τύπου σε χώρο που δεν αποτελεί εγγεγραμμένο χώρο 
πρασίνου για την εξυπηρέτηση όλων των κατοίκων του συνοικισμού. 

(β)  Ο χώρος στάθμευσης, ο οποίος θα εξυπηρετεί τις ανάγκες του Πολυδύναμου Κέντρου, αφορά χώρο που 
επιλέγηκε σε συμφωνία με το Κοινοτικό Συμβούλιο Πάνω Πολεμιδιών και με τους κατοίκους της 
περιοχής, ώστε να διατηρηθούν τα δέντρα που έχουν φυτευθεί από τους κατοίκους χωρίς προγενέστερη 
συνεννόηση με οποιαδήποτε αρμόδια Αρχή. 

2.  Με την ευκαιρία, επισημαίνεται ότι στο συγκεκριμένο συνοικισμό αυτοστέγασης στον οποίο 
δημιουργήθηκε το Πολυδύναμο Κέντρο, οι ανοικτοί χώροι που διατίθενται έχουν επιφάνεια πέραν εκείνης που 
ορίζεται ως αναγκαία στο ισχύον Τοπικό Σχέδιο Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.092, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.02.092 και ημερομηνία 4/8/2011, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση για τα γήπεδα γκολφ και σας πληροφορώ ότι όσον αφορά τα ερωτήματα στις 
παραγράφους 1 και 3, αρμόδιο να απαντήσει είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. Όσον αφορά το ερώτημα στην 
παρ. 2 πληροφορείσθε τα ακόλουθα: 

2.  Με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με Αρ. 61.614 ημερ. 16/2/2005, υιοθετήθηκε η «Νέα 
Πολιτική για την ανάπτυξη γηπέδων γκολφ στη Κύπρο». Σύμφωνα με την πιο πάνω Απόφαση, υιοθετήθηκε η 
νέα πολιτική για την ανάπτυξη μέχρι 14 συνολικά γηπέδων γκολφ στην Κύπρο. Ο αριθμός των 14 γηπέδων 
γκολφ, προέκυψε μετά από μελέτη από Τεχνική Επιτροπή στελεχωμένη από Λειτουργούς όλων των 
αρμόδιων/εμπλεκόμενων Κρατικών Υπηρεσιών, τεχνικών, ποιοτικών, ποσοτικών και στατιστικών στοιχείων 
που αφορούσαν κυρίως το μέγεθος της Κύπρου, το ευνοϊκό κλίμα ολόχρονα καθώς και τον συνολικό αριθμό 
εγγεγραμμένων golfers στην Ευρώπη. Σημειώνεται ότι, η απόφαση για τη δημιουργία 14 γηπέδων γκολφ 
παγκύπρια έχει επαναβεβαιωθεί με τις Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου με Αρ. 66.334 ημερ. 
14.11.2007, Αρ. 68.119 ημερ. 17.12.2008, Αρ. 68.373 ημερ. 5.2.2009 και Αρ. 68.935 ημερ. 3.6.2009 και αφορά 
όλες τις Επαρχίες, συμπεριλαμβανομένης της ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.098, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερ. 20/09/2011 και 16/2/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και  
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το Δημοτικό Σχολείο Κάτω Πύργου Λευκωσίας λόγω μείωσης του αριθμού μαθητών λειτουργεί από 
φέτος με τρία συμπλέγματα: (Α+Β), (Γ+Δ), (Ε+ΣΤ). Με βάση τους κανονισμούς λειτουργίας ο πιο πάνω 
τύπος σχολείου δικαιούται 130 περιόδους. Το σχολείο είχε στελεχωθεί με 4 δασκάλους και 1 Βοηθό 
Διευθυντή με σύνολο διδακτικών περιόδων 131 περιόδων. 

β) Ο Σύνδεσμος Γονέων και το Κοινοτικό Συμβούλιο Κάτω Πύργου με αίτημά τους ζήτησαν παρέκκλιση, 
ώστε το σχολείο να στελεχωθεί όπως και τα προηγούμενα χρόνια ασχέτως της μείωσης των μαθητών. 

γ)  Η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης, αφού εξέτασε με πολύ μεγάλη κατανόηση το αίτημα, αποφάσισε 
και ήδη ενίσχυσε το σχολείο, κατά παρέκκλιση των κανονισμών, με ακόμα ένα ολόκληρο δάσκαλο (29 
π.) και άλλο με (8 π.), σύνολο 37 π. 
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δ) Με τη στελέχωση που έγινε, κατά παρέκκλιση, στο σχολείο αυτό λειτουργούν ως αυτόνομα τμήματα 
όλες οι τάξεις σε όλα τα κύρια και στα περισσότερα βοηθητικά μαθήματα (Ελληνικά, Μαθηματικά, 
Ιστορία, Φυσικές Επιστήμες, Θρησκευτικά, κ.ά) και θα λειτουργούν ως σύμπλεγμα κυρίως στα τεχνικά 
μαθήματα (Γυμναστική, Μουσική, Τέχνη, κλπ). 

ε)  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κατέστησε σαφές στους ενδιαφερόμενους ότι δεν έχει τη 
δυνατότητα για άλλη επιπλέον παρέκκλιση στο πιο πάνω σχολείο. 

στ)  Παρόλο που ο Σύνδεσμος Γονέων δεν έμεινε απόλυτα ικανοποιημένος με την πιο πάνω διευθέτηση, 
τελικά αποδέχτηκε τη διευθέτηση που έγινε. 

2. Όσον αφορά το Δημοτικό Σχολείο Φαρμακά, το αίτημά τους για παραχώρηση επιπρόσθετου χρόνου έχει 
ικανοποιηθεί και η Κοινότητα έμεινε ικανοποιημένη. 

3. Παρακαλώ να σημειωθεί ότι η απάντηση έχει εγκριθεί από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού.»  

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.108, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 22.9.2011 (αρ. φακ. 
23.06.010.01.108) σχετικά με ανέγερση υποσταθμού της ΑΗΚ στη Γεροσκήπου. 

 Για το θέμα η Αρχή Ηλεκτρισμού με έχει πληροφορήσει τα ακόλουθα: 

 i. Ο υποσταθμός δεν έχει εγκατασταθεί σε χώρο πρασίνου αλλά σε ειδικό οικόπεδο που 
περιβάλλεται από χώρο πρασίνου και έχει παραχωρηθεί ειδικά για το σκοπό αυτό. Δεν αποτελεί 
δηλαδή μέρος του χώρου πρασίνου αλλά μέρος της δικαιούχου ανάπτυξης και γι' αυτό εκδίδεται 
ξεχωριστός τίτλος ιδιοκτησίας στο όνομα της ΑΗΚ. 

 ii. Σε νέες αναπτύξεις οι υποσταθμοί Διανομής χωροθετούνται σε χώρους που προκαλούν τον 
ολιγότερο δυνατό επηρεασμό ιδιωτικών περιουσιών και καταβάλλεται προσπάθεια όπως 
εφάπτονται ή ακόμα και να περιβάλλονται από χώρους πρασίνου. 

 iii. Για την επιλογή του συγκεκριμένου χώρου η ΑΗΚ ακολούθησε και εφάρμοσε Τεχνικά, 
Περιβαλλοντικά και Οικονομικά κριτήρια με βάση το εγχειρίδιο της «Κατευθυντήριες Γραμμές και 
Κώδικας Πρακτικής για Επίγειους Υποσταθμούς Διανομής», το οποίο είναι πλήρως 
εναρμονισμένο με τα ισχύοντα διεθνώς θέσμια στον αναπτυξιακό αυτό τομέα. 

 iv.  Σε ότι αφορά τη σχετική έκθεση της Επιτρόπου Διοικήσεως και τα σχόλια, παρατηρήσεις και 
επισημάνσεις που γίνονται, συνάγεται ότι αυτά αφορούν υποσταθμούς Μεταφοράς που είναι 
πολύ μεγαλύτερου μεγέθους τόσο κτηριακά όσο και από πλευράς ηλεκτρικής ισχύος σε σχέση με 
τους σταθμούς Διανομής όπως είναι ο συγκεκριμένος. Για το θέμα δόθηκε τεκμηριωμένη 
απάντηση από την ΑΗΚ στην Επίτροπο Διοικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.207, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2011 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση 
και σας πληροφορώ ότι σε κάθε τμήμα/θάλαμο του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας υπάρχουν αναρτημένες 
πινακίδες στις οποίες αναφέρονται οι χώροι συγκέντρωσης και οι ενέργειες που πρέπει να γίνουν σε 
περίπτωση έκτακτου περιστατικού. 

2. Οι πιο πάνω οδηγίες είναι γενικής μορφής και δεν έτυχαν επεξεργασίας από εξειδικευμένο πρόσωπο με 
αποτέλεσμα να μην διασφαλίζεται πλήρως η ασφαλής διαφυγή ασθενών, κοινού και προσωπικού σε 
περίπτωση έκτακτης ανάγκης. 

3. Η Διεύθυνση του νοσοκομείου κρίνει ότι υπάρχει ανάγκη για μίσθωση υπηρεσιών ενός Συντονιστή 
Πυρασφάλειας/Ασφάλειας, για την ανάπτυξη πολιτικής πυρασφάλειας στο νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
λόγω των ιδιαιτεροτήτων του τόσο σε σχέση με τις δραστηριότητες που διεξάγονται στους χώρους του, όσο και 
με τα υλικά που χρησιμοποιούνται σε αυτό. Η ανάγκη αυτή καθίσταται επιτακτική και από τον μεγάλο αριθμό 
των ατόμων που επισκέπτονται η/και νοσηλεύονται στο νοσοκομείο. 

4. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφαση του με αρ 66.900 ημερομηνίας 27/2/2008, ενέκρινε την 
Πρόταση του Υπουργού Υγείας για μίσθωση των πιο πάνω υπηρεσιών. Ωστόσο, μέχρι σήμερα δεν έχουν γίνει 
οι απαραίτητες ενέργειες για την υλοποίηση της απόφασης για αγορά υπηρεσιών Συμβούλου/Συντονιστή για 
θέματα Πυρασφάλειας στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

5. Σημειώνεται ότι, η Διεύθυνση του νοσοκομείου και το προσωπικό, Λειτουργοί και Προϊστάμενοι 
Νοσηλευτικοί Λειτουργοί των θαλάμων, έχουν προχωρήσει στην καταγραφή σχεδίου και στο σχεδιασμό των 
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Οδών Διαφυγής για κάθε χώρο. Συγκεκριμένα αναφέρεται το παράδειγμα του Τμήματος Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών και στην άσκηση που πραγματοποιήθηκε στην παρουσία αρμόδιου αξιωματικού της 
πυροσβεστικής υπηρεσίας. Επίσης, έχουν δημιουργηθεί οι ομάδες πυρόσβεσης/πυροπροστασίας και σύντομα 
θα πραγματοποιηθούν εκπαιδευτικές διαλέξεις και ασκήσεις από την Πυροσβεστική Υπηρεσία. Οι πιο πάνω 
ενέργειες γίνονται από το προσωπικό του ΓΝΛ σε συνεργασία με την Πυροσβεστική Υπηρεσία, της οποίας ο 
ρόλος είναι συμβουλευτικός, ενώ σημειώνεται ότι, όπως αναφέρεται και στην πιο πάνω παράγραφο η 
παρουσία εξειδικευμένου λειτουργού που να ασχολείται αποκλειστικά με το υπό αναφορά θέμα, είναι 
απολύτως αναγκαία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στις ερωτήσεις με αρ. 
23.06.010.01.298 και 23.06.010.01.652, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2011 και 26 Μαρτίου 2012, των 

βουλευτών κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και Στέλλας Κυριακίδου, εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
και Λευκωσίας, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το νομοσχέδιο με τίτλο “ο Περί 
Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμος” έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφισή 
του σε Νόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.405, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.01.405 και ημερομηνία 27 Ιανουαρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού 
Διευθυντή σας Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 6 Φεβρουαρίου 2012, σχετικά με καταγγελία των 
επαγγελματιών ψαράδων για “νέκρωση” των κυπριακών θαλασσών, ιδιαίτερα στην ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου, εξαιτίας των μεγάλων ποσοτήτων χλωρίνης που αποβάλλονται στη θάλασσα από τις πισίνες 
των ξενοδοχείων και τα ιχθυοτροφεία σας περιοχής, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην περιοχή Αμμοχώστου υπάρχει μόνο μία ιχθυομονάδα η οποία δραστηριοποιείται στη ξηρά με τη 
λειτουργία ιχθυογεννητικού σταθμού (εκκολαπτηρίου) και στη θάλασσα με καλλιέργεια ψαριών 
(τσιπούρα και λαυράκι) εφαρμόζοντας την πρακτική των κλωβών ανοιχτής θαλάσσης. Στα πλαίσια των 
εργασιών του εκκολαπτηρίου χρησιμοποιείται μικρή ποσότητα χλωρίνης, η οποία τυγχάνει 
ουδετεροποίησης, πριν την απόρριψή της στο κανάλι, που διοχετεύει τα απόβλητα του εκκολαπτηρίου 
στη θάλασσα. 

2. Το Τμήμα Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, έχει την 
ευθύνη για τον έλεγχο και την προστασία από τη ρύπανση των νερών και του εδάφους. Στα πλαίσια του 
περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμου (2002), έχει ζητηθεί από το ιχθυοτροφείο και 
κατατέθηκε, αίτηση για έκδοση Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων. Πραγματοποιήθηκαν επιθεωρήσεις 
στους χώρους των εγκαταστάσεων και έγιναν συστάσεις για την σωστή διαχείριση των αποβλήτων τους. 

Στάληκαν επιστολές για συμπληρωματικά στοιχεία και όταν υποβληθούν θα ετοιμαστεί Προσχέδιο 
Άδειας το οποίο θα εξεταστεί στην αρμόδια Τεχνική Επιτροπή. 

3. Όσο αφορά τα ξενοδοχεία της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου, αναμένεται ότι θα διατεθούν τα υγρά 
τους απόβλητα στο Αποχετευτικό Σύστημα της περιοχής ή σε άλλες αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις και 
ως εκ τούτου δεν απαιτείται αδειοδότηση σύμφωνα με τον περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
Νόμου. Όταν υπάρχουν μεμονωμένες περιπτώσεις για παράνομη απόρριψη, τότε λαμβάνονται μέτρα 
εναντίον τους. 

4. Στην περιοχή που καταλήγει το κανάλι του ιχθυοτροφείου παρατηρείται περιορισμένης έκτασης 
ευτροφισμός με παρουσία αφθονίας οργανισμών, κάτι που καταρρίπτει την καταγγελία για “νέκρωση” 
της θάλασσας. Στα πλαίσια ελέγχου των σημειακών πηγών ρύπανσης σε θρεπτικά (νιτρικά, 
φωσφορικά), το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, παρακολουθεί σε συστηματική βάση την περιεκτικότητα σε θρεπτικά άλατα 
των αποβλήτων του εκκολαπτηρίου, πριν αυτά απορριφθούν στη θάλασσα, όπως επίσης και των 
παρακείμενων παράκτιων υδάτων στα πλαίσια του Προγράμματος MED POL, της Οδηγίας για τη 
Νιτρορρύπανση και της Οδηγίας Πλαίσιο για τα Ύδατα. 

5. Επί του προκειμένου θα ήθελα να σας αναφέρω ότι η σχετική έλλειψη στοχευμένων ψαριών από κάθε 
είδους αλιεία στο θαλάσσιο μας περιβάλλον οφείλεται κατεξοχήν στη μεγάλη αλιευτική πίεση που 
ασκείται στα ιχθυοαποθέματα, που αναπόφευκτα έχει οδηγήσει στην υπεραλίευση τους. Για 
αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού το ΤΑΘΕ έχει εκπονήσει από το 2009 και εφαρμόζει 
Διαχειριστικό Σχέδιο για βελτίωση των αποθεμάτων της παράκτιας ζώνης της Κύπρου. Ένας αριθμός 
μέτρων, όπως η αύξηση του μεγέθους των ματιών των διχτύων από 32 σε 38 χιλιοστά, η μείωση του 
αριθμού των πολυδύναμων σκαφών από 36 σε 21, η μείωση των τρατών βυθού από 8 σε 2, που έχουν 
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ήδη εφαρμοστεί και άλλων όπως η μείωση των αδειών της παράκτιας αλιείας που θα εφαρμοστεί στο 
άμεσο μέλλον, θα οδηγήσουν στην ανάκαμψη των ιχθυοαποθεμάτων. 

Σημειώνεται ότι γενικά η περιοχή χαρακτηρίζεται από ψηλή βιοποικιλότητα σε άλλους θαλάσσιους 
οργανισμούς και μέρος αυτής έχει ενταχθεί στο δίκτυο Φύση 2000. 

6. Ένα άλλος παράγοντας που επίσης επηρεάζει το οικοσύστημα, ιδιαίτερα αυτό της Ανατολικής 
Μεσογείου, είναι η εξάπλωση των ξενικών χωροκατακτητικών ειδών (Invasive Alien Species), τα οποία 
δύνανται να επεκτείνονται με ταχύτατους ρυθμούς και να εγκαθίστανται σε νέες περιοχές, εκτός των 
ιστορικά γνωστών ορίων φυσικής τους εξάπλωσης, λόγω της άμεσης ή έμμεσης ανθρώπινης 
επέμβασης. Τα είδη αυτά αποτελούν αυξανόμενη απειλή για το θαλάσσιο περιβάλλον, αφού με την 
επεκτατική τους συμπεριφορά επιδρούν στη δομή και λειτουργία των οικοσυστημάτων, στις 
αλληλοεπιδράσεις με τα άλλα είδη, με αρνητικές κατά βάση συνέπειες στη βιοποικιλότητα και κατά 
συνέπεια στα αγαθά και στις υπηρεσίες, που παρέχουν τα οικοσυστήματα. Είναι γεγονός ότι ένας 
μεγάλος αριθμός ξενικών ειδών έχει εποικήσει τη Μεσόγειο ιδιαίτερα την Ανατολική Μεσόγειο, κυρίως 
μέσω της διώρυγας του Σουέζ, που αποτελεί σημαντικό διάδρομο εισόδου νέων ειδών, γνωστών ως 
«λεσσεψιανών μεταναστών». Μεταξύ των λεσσεψιανών μεταναστών, υπάρχουν κάποια είδη που είναι 
χωροκατακτητικά όπως π.χ. το τοξικό ψάρι Lagocephalus sceleratus (κοινό όνομα: λαγοκέφαλος), το 
οποίο επεκτείνεται ραγδαία στο χώρο δημιουργώντας σοβαρά προβλήματα στην αλιεία. Για το 
συγκεκριμένο πρόβλημα με το λαγοκέφαλο το ΤΑΘΕ, στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού Ταμείου Αλιείας, 
έχει ήδη θέσει σε εφαρμογή Διαχειριστικό Σχέδιο με στόχο, στα μέτρα του δυνατού, τον έλεγχο του 
πληθυσμού του στα παράκτια νερά της Κύπρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.422, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.422 και ημερ. 07/02/2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα με την οποία ζητάτε να ενημερωθείτε κατά πόσο πολύτεκνες δασκάλες και καθηγήτριες που 
εργάζονται στο δημόσιο τομέα και των οποίων το μικρότερο παιδί δεν έχει κλείσει το 12° έτος της ηλικίας του 
μετατίθενται σε μακρινή απόσταση από τα σπίτια τους και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

α)  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με την επιστολή του με αρ. φακ. 7.12.02/13, 12.6.01.4/2 και ημερ. 
02/02/2011 απέστειλε στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετική Εισηγητική έκθεση, σύμφωνα με την οποία 
κατέθεσε για έγκριση τους περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 2011. 

β) Σύμφωνα με τους εν λόγω Κανονισμούς, μεταξύ άλλων, ρυθμίζεται και το θέμα που θίγει ο Βουλευτής κ. 
Γιώργος Περδίκης, με τροποποίηση του Κανονισμού 11 των βασικών κανονισμών, που αφορά ειδικές 
περιπτώσεις μεταθέσεων, με την προσθήκη στο τέλος του σημείου (ιι) της υποπαραγράφου (β) της 
παραγράφου (1) αυτού του ακόλουθου νέου σημείου (ιιι) «(ιιι) φροντίδα τεσσάρων ή περισσότερων 
τέκνων, το μικρότερο από τα οποία δεν έχει συμπληρώσει την ηλικία των δώδεκα (12) ετών». 

γ)  Ο Γενικός Διευθυντής της Βουλής των Αντιπροσώπων με την επιστολή του ημερ. 08/07/2011 ζήτησε 
απόσυρση και επανακατάθεση των υπό αναφορά Κανονισμών, γιατί δεν κατέστη δυνατή η μελέτη τους. 

δ)  Σημειώνεται ότι η τελευταία φορά που αποσύρθηκαν και επανακατατέθηκαν οι εν λόγω Κανονισμοί ήταν 
με την επιστολή μας με αρ. φακ. 12.6.01.4/3 και ημερ. 29/03/2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.456, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 13.02.2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

 Σύμφωνα με το άρθρο (2) των Περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης 
Υπηρεσίας για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) Κανονισμών του 1997: «σχολείο» 
σημαίνει δημόσιο ή ιδιωτικό σχολείο εγγεγραμμένο ως τέτοιο και περιλαμβάνει νηπιαγωγείο που είναι 
εγγεγραμμένο ως τέτοιο, αλλά δεν περιλαμβάνει ινστιτούτο ή φροντιστήριο ή επιμορφωτικό κέντρο». 

2. Ωστόσο, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε στα πλαίσια της Μ.I.Τ.Ε.Π.Ε.Υ, ύστερα από 
αίτημα της Κίνησης καθηγητών «ΔΙΕΚΔΙΚΩ», το θέμα της αναγνώρισης της υπηρεσίας ή προϋπηρεσίας όσων 
εκπαιδευτικών εργάστηκαν σε αναγνωρισμένα ιδιωτικά φροντιστήρια, στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης 
και στο πρόγραμμα «Αθλητισμός για Όλους» και οι συζητήσεις κατέληξαν σε διαφωνία. Τηρώντας τη 
διαδικασία που προβλέπεται στο καταστατικό της Μ.Ε.Π.ΕY, αποφασίστηκε η παραπομπή της διαφοράς στην 
ολομέλεια της Μ.Ε.Π.ΕY. 
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3. Σημειώνεται ότι η σχετική έκθεση που ετοιμάστηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
υποβλήθηκε στον Πρόεδρο της Μ.Ε.Π.ΕY για δέουσες ενέργειες λόγω αρμοδιότητας και αναμένεται η 
σύγκληση συνεδρίας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.470, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή τις ημερομηνίας 21/2/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επισυνάπτεται 
υπόμνημα με τις δράσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού που σχετίζονται με πρόγραμμα 
ενημέρωσης των εφήβων στα σχολεία για το AIDS και για τα υπόλοιπα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα, 
καθώς και ενημέρωση σχετικά με την αξιολόγηση τέτοιων προγραμμάτων. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.537, ημερομηνίας 1ης 

Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, η οποία αφορά στις επιχορηγήσεις εκδόσεων για το έτος 2011, 
επιθυμούμε να σας πληροφορήσουμε τα ακόλουθα: 

 Οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού επιχορηγούν εκδόσεις μέσω του 
«Σχεδίου Ενίσχυσης Εκδοτικών Οργανισμών για την Παραγωγή Ειδικών Εκδόσεων» και μέσω του «Σχεδίου 
Επιχορήγησης Μεταφράσεων Έργων Κυπρίων Λογοτεχνών από την Ελληνική σε Ξένες Γλώσσες». Για 
περισσότερες πληροφορίες σχετικά με τη διαδικασία, τους δικαιούχους, τις επιλέξιμες δαπάνες και τα κριτήρια 
αξιολόγησης, σας επισυνάπτονται τα σχετικά έντυπα. 

 Για το 2011 έχουν επιχορηγηθεί 14 εκδόσεις μέσω του «Σχεδίου Ενίσχυσης Εκδοτικών Οργανισμών για 
την Παραγωγή Ειδικών Εκδόσεων» συνολικού ύψους επιχορήγησης €37.987,80. 

 Μέσω του «Σχεδίου Επιχορήγησης Μεταφράσεων Έργων Κυπρίων Λογοτεχνών από την Ελληνική σε 
Ξένες Γλώσσες» επιχορηγήθηκαν το 2011 6 εκδόσεις, συνολικού ύψους επιχορήγησης €23.740.  

 Σχετικός κατάλογος με τις εκδόσεις που έχουν επιχορηγηθεί επισυνάπτεται.»  

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.541, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 7 
Μαρτίου 2012, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, κ. Τάσου 
Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η δημιουργία αστικών δημοτικών λαχανόκηπων εφαρμόζεται σε αρκετές χώρες του κόσμου από τις 
Δημοτικές Αρχές και τα Κοινοτικά Συμβούλια, αλλά και από Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις. Η δημιουργία 
τέτοιων λαχανόκηπων συμβάλει στην απάμβλυνση των επιπτώσεων που έχουν δημιουργηθεί από την 
οικονομική κρίση, καθώς και στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων (εξωραϊσμός περιβάλλοντος, 
αναψυχή, εκπαίδευση κ.α.). Βασική προϋπόθεση για τη δημιουργία αστικών λαχανόκηπων είναι η εξεύρεση 
των αναγκαίων αγροτεμαχίων, τα οποία να διαθέτουν πηγή άρδευσης με την κατάλληλη ποιότητα και 
ποσότητα νερού. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, θα 
μπορούσε να συμβάλει σε μια τέτοια ενέργεια, με ένα υποστηρικτικό ρόλο προς τις Δημοτικές Αρχές και τα 
Κοινοτικά Συμβούλια που θα επιδείξουν ενδιαφέρον να δημιουργήσουν τέτοιους αστικούς δημοτικούς 
λαχανόκηπους. Για το σκοπό αυτό και σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές, θα μπορούσαν να διοργανωθούν 
ενημερωτικά σεμινάρια και ημερίδες σχετικά με τη δημιουργία και διατήρηση λαχανόκηπων και να εκδοθούν τα 
απαραίτητα ενημερωτικά έντυπα. 

 Με τη ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.550, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 6 Μαρτίου 
2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ ότι, 
στην Κυπριακή Δημοκρατία, επί του παρόντος, εφαρμόζονται τα προγράμματα προώθησης της κατανάλωσης 
φρούτων και λαχανικών και γάλακτος στα σχολεία. 

 Αναφορικά με το πρόγραμμα προώθησης της κατανάλωσης φρούτων και λαχανικών στα σχολεία, 
πληροφορείστε ότι, το εν λόγω πρόγραμμα στοχεύει στην αντιμετώπιση της παιδικής παχυσαρκίας, μέσω της 
αύξησης της κατανάλωσης φρούτων και λαχανικών. Εφαρμόστηκε πιλοτικά κατά τη σχολική χρονιά 2009-
2010, με δωρεάν διανομή φρούτου ή λαχανικού σε όλα τα παιδιά των δημόσιων δημοτικών σχολείων των 
επαρχιών Λάρνακας και Πάφου. Κατά τη σχολική χρονιά 2010-2011, η εφαρμογή του προγράμματος 
επεκτάθηκε σε όλα τα δημόσια και ιδιωτικά δημοτικά σχολεία της Κυπριακής Δημοκρατίας, ενώ κατά το 
σχολικό έτος 2011-2012 η εφαρμογή του εν λόγω προγράμματος επεκτάθηκε περαιτέρω, καλύπτοντας και 
τους μαθητές των κοινοτικών και δημόσιων νηπιαγωγείων. Το εν λόγω πρόγραμμα εφαρμόζεται από το Τμήμα 
Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, το Υπουργείο Υγείας και τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών. 

 Σε σχέση με το πρόγραμμα προώθησης της κατανάλωσης γάλακτος στα σχολεία, σημειώνεται ότι αυτό 
εφαρμόζεται στην Κυπριακή Δημοκρατία από τη σχολική χρονιά 2007- 2008. Το εν λόγω πρόγραμμα στοχεύει 
στην ενθάρρυνση της υγιεινής διατροφής, μέσω της κατανάλωσης γάλακτος και γαλακτοκομικών προϊόντων. 
Εφαρμόζεται από τον Οργανισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, ως ανάδοχου του Κυπριακού 
Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών. Δικαιούχοι είναι παιδιά που φοιτούν σε ιδιωτικά, κοινοτικά και δημόσια 
νηπιαγωγεία, δημοτικά, γυμνάσια, λύκεια, τεχνικές σχολές και ειδικά σχολεία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.571, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 14 Μαρτίου 2012, με την 
οποία μας έχετε διαβιβάσει ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης όσον αφορά 
στα μέτρα που προτίθεται να λάβει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, έτσι ώστε να αποκτήσουν 
πρόσβαση σε δημοσιευμένα έργα και βιβλία τα άτομα με οπτική αναπηρία, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α.  Στη Σχολή Τυφλών εργοδοτούνται τρία άτομα της Δημόσιας Υπηρεσίας για την μεταγραφή τυπωμένων 
κειμένων σε σύστημα “Braille”. Για τον ίδιο σκοπό χρησιμοποιούνται και εξωτερικοί συνεργάτες. Οι 
άνθρωποι αυτοί ασχολούνται, κυρίως, με τη μεταγραφή σε "Braille" σχολικών βιβλίων, κείμενων και 
εργασιών για τα παιδιά με οπτική αναπηρία που είναι ενταγμένα σε συνηθισμένα σχολεία και 
εκπαιδευτήρια όλων των βαθμίδων. 

β.  Στη Σχολή Τυφλών στεγάζεται μια μικρή «βιβλιοθήκη» με βιβλία σε προφορική μορφή. 

γ.  Λειτουργεί, μέσω του διαδικτύου, η υπηρεσία “Robobraille”. Αυτή η υπηρεσία επιτρέπει την αποστολή, 
μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου, κείμενα σε ηλεκτρονική μορφή, τα οποία επιστρέφονται σε 
προφορική μορφή. 

δ.  Η Σχολή Τυφλών προσφέρει εκπαίδευση, σε άτομα με οπτική αναπηρία, στη χρήση του ειδικού σαρωτή 
τύπου “Sara” και “Pearl”. Τα μηχανήματα αυτά δίνουν τη δυνατότητα άμεσης μετατροπής τυπωμένου 
κειμένου σε προφορικού κειμένου δίνοντας τους πρόσβαση σε ευρύ φάσμα βιβλίων, περιοδικών και 
εφημερίδων. Άτομα με οπτική αναπηρία μπορούν να εφοδιαστούν με σαρωτή με κρατική βοήθεια. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.574, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.574 και ημερ. 13/3/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω την παρακάτω απάντηση με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του 
αναφερόμενου Βουλευτή: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχουν την ευθύνη της είσπραξης εισφορών από εργοδότες και 
αυτοτελώς εργαζόμενα πρόσωπα με βάση τις Νομοθεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων), Ετήσιων Αδειών μετ’ Απολαβών (Κεντρικό Ταμείο Αδειών), Τερματισμού Απασχολήσεως 
(Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού), Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Ταμείο Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού) και Ταμείου Κοινωνικής Συνοχής. 

 Σύμφωνα με τα αρχεία των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι εκκρεμείς επιδικασμένες οφειλές 
προς τα Ταμεία που διαχειρίζονται ή έχουν την ευθύνη είσπραξης των εισφορών οι Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κατά την 31/12/2011 ανέρχονται σε €105.054.259, ως ο πιο κάτω πίνακας: 
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ΤΑΜΕΙΑ ΕΙΣΦΟΡΕΣ 

€ 

ΠΟΙΝΕΣ 

€ 

ΠΡ. ΤΕΛΗ 

€ 

ΣΥΝΟΛΟ 

€ 

Ταμείο  
Κοιν.  Ασφαλίσεων 

51.839.974 10.706.002 11.980.469  74.526.445 

Κεντρικό Ταμείο Αδειών 12.876.690      779.165 ………………  13.665.855 

Ταμείο Πλεον.  
Προσωπικού 

  3.557.173      563.701 ………………    4.120.874 

Ταμείο Ανάπτ. Ανθρ. 
Δυναμ. 

  1.516.721      380.761 ………………    1.897.482 

Ταμείο Αμυντικής 
Θωράκισης 

  3.351.520      501.312       500.268    4.353.118 

Ταμείο Κοινωνικής 
Συνοχής 

  4.865.627       562.601    1.072.287    6.500.515 

ΣΥΝΟΛΟ 78.007.705  13.493.542  13.553.042 105.054.289 

 Όπως φαίνεται στον πιο πάνω πίνακα οι επιδικασμένες εισφορές προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ανέρχονται σε €51.839.974, οι χρηματικές ποινές σε €10.706.002 και τα Πρόσθετα Τέλη σε 
€11.980.496 και καλύπτουν την περίοδο από το 1995 μέχρι 31/12/2011. 

 Σημειώνεται ότι το ύψος των ανείσπρακτων επιδικασμένων οφειλών προς τα διάφορα Ταμεία που 
διαχειρίζονται ή έχουν την ευθύνη είσπραξης εισφορών οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων από τους 
εργοδότες ανέρχεται στα €78.376.288 και από τους αυτοτελώς εργαζόμενους στα €26.678.001. Διευκρινίζεται 
ότι το σημαντικότερο μέρος των οφειλόμενων ποσών αφορούν την περίοδο από 1/1/2003 μέχρι 31/12/2011. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, προκειμένου να επιτύχουν την επίσπευση της εκτέλεσης των 
ενταλμάτων και την είσπραξη των επιδικασμένων εισφορών προβαίνουν σε συνεχείς γραπτές και προφορικές 
παραστάσεις τόσο προς την Αστυνομία όσο και στην Αρχιπρωτοκολλητή του Ανωτάτου Δικαστηρίου για 
επίσπευση έκδοσης των ενταλμάτων. Πρόσφατα οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχουν εφοδιάσει την 
Αστυνομία με ολόκληρο το αρχείο τους αναφορικά με τις εκκρεμούσες επιδικασμένες οφειλές, πλήρως 
ενημερωμένο. Για την εκτέλεση των ενταλμάτων που αφορούν τις επιδικασμένες εισφορές, έχουν επίσης 
προσληφθεί 8 Ειδικοί Αστυνομικοί οι οποίοι, αφού εκπαιδεύτηκαν από την Αστυνομία, ανέλαβαν καθήκοντα το 
Δεκέμβριο 2007.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.576, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.576 και ημερ. 13/3/2012 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και παραθέτω την παρακάτω απάντηση με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του 
αναφερόμενου Βουλευτή: 

 Το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σύμφωνα με το άρθρο 48(2) του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμου 59(Ι)/2010 καταβάλλει, σε περίπτωση εργατικού ατυχήματος, επίδομα σωματικής βλάβης και παροχές 
λόγω αναπηρίας στο μισθωτό που δεν πληρώνεται πλήρεις απολαβές από τον εργοδότη του. 

 Για το 2010, το ποσό που πληρώθηκε για επίδομα σωματικής βλάβης ήταν €1.840.339. Για τα έτη 2009, 
2008 και 2007 τα ποσά που πληρώθηκαν ήταν €2.427.696, €2.281.024 και €2.096.310 αντίστοιχα. Το ανώτατο 
εβδομαδιαίο ποσό που πληρώνεται για επίδομα σωματικής βλάβης ανέρχεται σε €334,10 (για δικαιούχο με 3 
εξαρτώμενα). 

 Η ασφάλιση ευθύνης του εργοδότη έναντι των εργοδοτουμένων του από εργατικά ατυχήματα εμπίπτει 
στη σφαίρα του Ιδιωτικού Δικαίου και σκοπό έχει να εξασφαλίσει αποζημιώσεις στον εργοδοτούμενο, οι οποίες 
θα καλύπτουν τις σωματικές βλάβες που υπέστη και την απώλεια της ικανότητας για εργασία στο μέλλον. Να 
σημειωθεί ότι ο έλεγχος για την εφαρμογή του Νόμου περί Ασφάλισης των εργοδοτών Νόμου έναντι των 
εργοδοτουμένων τους ως προς το μέρος της καταβολής αποζημίωσης στους επηρεαζόμενους 
εργοδοτούμενους, εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Η καταβολή επιδόματος σωματικής βλάβης προκύπτει μέσα από το περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμο, ο οποίος είναι Δημοσίας Τάξης και κατά συνέπεια, η εφαρμογή του είναι υποχρεωτική και δεν μπορεί να 
τελεί υπό την αίρεση καταβολής αποζημίωσης από μια ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.588, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20 
Μαρτίου, 2012 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την προστασία του γεωμορφώματος στην περιοχή Κάβο Γκρέκο και εξεύρεση λύσης στο πρόβλημα 
των ρωγμών που δημιουργήθηκαν, έχει συσταθεί Επιτροπή, την οποία προεδρεύει το Τμήμα Δημοσίων 
Έργων και συμμετέχουν τα Τμήματα Δασών, Περιβάλλοντος και Γεωλογικής Επισκόπησης. Έχει αποφασιστεί 
η ετοιμασία μελέτης (από ιδιώτη μελετητή), η οποία θα περιλαμβάνει προτεινόμενες λύσεις, προδιαγραφές και 
κοστολόγηση των επιδιορθωτικών εργασιών για στήριξη του γεωμορφώματος. 

 Η προσφορά έχει ήδη προκηρυχθεί και μετά την ολοκλήρωση της μελέτης, η Επιτροπή θα αποφασίσει 
εάν θα προχωρήσει η υλοποίηση του έργου, αφού ληφθούν υπόψη η επικινδυνότητα των επεμβάσεων και το 
κόστος υλοποίησής τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.593, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ασφαλτόστρωση δρόμου που συνδέει την Κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς με τη Μονή Μαχαιρά 

Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα για ασφαλτόστρωση του χωμάτινου δρόμου, που συνδέει τους Αγίους Βαβατσινιάς με το 
Μαχαιρά, μήκους 10 χλμ., υποβλήθηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίων Βαβατσινιάς σε περιφερειακή 
επίσκεψη της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων σε Κοινότητες της Ορεινής Λάρνακας μέσα στο 2011. 

3. Ο δρόμος αυτός υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας και δεν πληροί τα 
κριτήρια για να ασφαλτοστρωθεί ως έχει. Η τέως Υπουργός είχε δεσμευτεί να προταθεί το έργο στον 
Προϋπολογισμό του 2012 ούτως ώστε να γίνουν προκαταρκτικές μελέτες για να διαπιστωθεί η αναγκαιότητα 
βελτίωσης του δρόμου. Η πρόταση έγινε από το Τμήμα Δημοσίων Έργων αλλά τελικά δεν εγκρίθηκε στα 
μετέπειτα στάδια επεξεργασίας του Προϋπολογισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.597, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.597 και ημερομηνία 21/3/12 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας καταβάλλουν κάθε δυνατή προσπάθεια να ελαχιστοποιήσουν τις 
εναλλαγές προσωπικού και να δημιουργήσουν ένα σταθερό περιβάλλον εργασίας, το οποίο να εξυπηρετεί και 
τους Λειτουργούς στο δύσκολο έργο που έχουν να επιτελέσουν καθημερινά, αλλά κυρίως τους 
εξυπηρετούμενους πολίτες. Ωστόσο, οι αλλαγές Λειτουργών είναι αναπόφευκτες για πολλούς λόγους. Γι’ αυτό 
τα στοιχεία που τηρούνται στους φακέλους, χρησιμεύουν για ενημέρωση του επόμενου Λειτουργού που 
αναλαμβάνει μια υπόθεση, προκειμένου να συνεχιστεί στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό, ομαλά και απρόσκοπτα, 
ο χειρισμός της κάθε περίπτωσης. 

2.  Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας είναι ένας δυναμικός οργανισμός και, όπως προαναφέρθηκε, οι 
αλλαγές που γίνονται, κατά καιρούς, είναι αναπόφευκτες και αναγκαίες, λόγω των κενών που προκύπτουν από 
αφυπηρετήσεις, παραιτήσεις ή προαγωγές υπαλλήλων ή/και μακρόχρονης άδειας απουσίας υπαλλήλων λόγω 
ασθενείας ή μητρότητας. Είναι σημαντικό να αναφέρουμε ότι οι εναλλαγές αποβλέπουν πάντοτε στην καλύτερη 
δυνατή εξυπηρέτηση των ατόμων ή ομάδων που απευθύνονται στις ΥΚΕ, με βασικό γνώμονα την ποιοτική και 
αποτελεσματική αντιμετώπιση των οικονομικών ή/και ψυχοκοινωνικών προβλημάτων ατόμων/οικογενειών, 
ομάδων και κοινοτήτων. 

 Πρόσθετα, προκειμένου να διασφαλίζεται η ισόρροπη και δίκαιη κατανομή του φόρτου εργασίας ανά 
Λειτουργό, πρέπει να γίνεται περιοδικά αξιολόγηση και έλεγχος του όγκου εργασίας, ο οποίος αυξάνεται 
συνεχώς, ώστε σε συνάρτηση με τη συνεχιζόμενη υποστελέχωση, να αντιμετωπίζονται οι δυσκολίες που 
δημιουργούνται και να κατανέμεται ισόρροπα και δίκαια ο φόρτος εργασίας. 

3.  Οι ΥΚΕ αντιλαμβάνονται ότι η αλλαγή Λειτουργού μπορεί να δημιουργήσει αισθήματα ματαίωσης ή 
δυσαρέσκειας, από πλευράς κάποιων εξυπηρετουμένων και καταβάλλουν προσπάθεια οι αλλαγές να είναι οι 
ελάχιστες δυνατές, πάντοτε βέβαια στο μέτρο του δυνατού.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.631, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 26 
Μαρτίου, 2012 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Αντώνη Αντωνίου και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα αναφορικά με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Γιαλιάς για δημιουργία μονοπατιού μελέτης της 
φύσης: 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Π. Γιαλιάς ζήτησε από το Τμήμα Δασών όπως του επιτραπεί να 
χρησιμοποιήσει μικρό τμήμα του Κρατικού Δάσους Πάφου για την κατασκευή Μονοπατιού Μελέτης της Φύσης, 
κατά μήκος του υφιστάμενου νεραύλακου που βρίσκεται στη κοινότητα. Το Τμήμα Δασών αντιμετωπίζει το 
αίτημα θετικά, νοουμένου ότι θα ληφθούν όλα τα αναγκαία μέτρα ώστε να μην προκληθεί ζημιά στο δάσος. 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει ήδη υποβάλει αίτηση για χρηματοδότηση του έργου από το Μέτρο 2.6 του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης (Διατήρηση και Βελτίωση του Οικολογικού και Κοινωνικού Ρόλου των 
Δασών), η οποία εξετάζεται. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.632, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Ανύψωση και αντικατάσταση του οδοστρώματος από κυβόλιθους στη διασταύρωση των δρόμων Κονιών-
Επισκοπής και Άρμου-Μαραθούντας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μετά από αίτημα των Κοινοτικών Συμβουλίων Άρμου και Μαραθούντας εγκρίθηκε η διαμόρφωση της 
πιο πάνω συμβολής στην είσοδο των δύο Κοινοτήτων καθώς και η υπερύψωση της σύμφωνα με το σχέδιο 
που ετοίμασε ιδιωτικό γραφείο μελετητών. 

3. Ο Επαρχιακός Μηχανικός Δημοσίων Έργων Λεμεσού ετοίμασε την εκτίμηση δαπάνης για το έργο, που 
διαλαμβάνει και την τοποθέτηση κυβόλιθων στο τμήμα της συμβολής των δρόμων Κονιών-Επισκοπής και 
Άρμου-Μαραθούντας που θα υπερυψωθεί, η οποία ανέρχεται στο ποσό των €147.614,00. 

4.  Επειδή οι σχετικές διαθέσιμες πιστώσεις του Τμήματος Δημοσίων Έργων έχουν ήδη διατεθεί, το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων θα προωθήσει τη σχετική διαδικασία για αποδέσμευση των απαιτούμενων πιστώσεων από 
τον Προϋπολογισμό του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.633, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με Αρ. Ερ. 
23.06.010.01.633 και ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
επιθεώρησε από καιρό όλο το μήκος του ποταμού Κούρη κατάντη του φράγματος Κούρρη και όπου κρίθηκε 
απαραίτητο διαμορφώθηκε η κοίτη του ποταμού ούτως ώστε να γίνεται καλύτερα ο εμπλουτισμός. Σημειώνεται 
ότι από τις 6/3/2012 διενεργείται ελεγχόμενος εμπλουτισμός κατάντη του φράγματος με σημαντικές ποσότητες 
νερού και δεν παρατηρήθηκε οποιοδήποτε πρόβλημα. 

 Ενόψει των πιο πάνω δεν αναμένεται να δημιουργηθούν προβλήματα σε περιουσίες που βρίσκονται 
κατά μήκος του ποταμού Κούρη λόγω της υπερχείλιση που ήδη άρχισε από τις 7/4/2012. 

 Παρόλα αυτά η όλη κατάσταση θα συνεχίσει να παρακολουθείται για προληπτικούς λόγους. 

Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.634, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 26 Μαρτίου 
2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Οι ζημιές που προκλήθηκαν στη γεωργική παραγωγή, λόγω της έντονης χαλαζόπτωσης στις κοινότητες 
Οδού, Μελίνη, Αγίοι Βαβατσινιάς και Βαβατσινιά της επαρχίας Λάρνακας τον Σεπτέμβριο του 2009, 
έχουν καταγραφεί και εκτιμηθεί από Λειτουργούς του Τμήματος Γεωργίας και του Οργανισμού 
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Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ). Για τις ζημιές που καλύπτονται από το γεωργοασφαλιστικό σύστημα, 
καταβλήθηκαν άμεσα οι ανάλογες αποζημιώσεις. 

2. Για τις ζημιές που δεν καλύπτονται από το γεωργοασφαλιστικό σύστημα, η καταβολή αποζημίωσης 
στους δικαιούχους θα διευθετηθεί από τον ΟΓΑ, ως ο φορέας υλοποίησης του Εθνικού Πλαισίου 
Χορήγησης Κρατικών Ενισχύσεων. Σημειώνεται ότι, για την ολοκλήρωση της διαδικασίας απαιτούνταν 
τα επίσημα στατιστικά στοιχεία για το έτος 2009, τα οποία έχουν ετοιμαστεί από τη Στατιστική Υπηρεσία 
τον Μάρτιο του 2012. Ως εκ τούτου, η εφαρμογή του Εθνικού Πλαισίου για το έτος 2009 βρίσκεται στο 
τελικό στάδιο επεξεργασίας των δεδομένων και αναμένεται σύντομα η ολοκλήρωση της ετοιμασίας των 
τελικών καταλόγων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.698, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι ο νομοτεχνικός έλεγχος του 
τροποποιημένου νομοσχέδιου με τίτλο «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» που 
ρυθμίζει το επάγγελμα της αισθητικού ολοκληρώθηκε στις 4/5/2012 και ότι έχει αποσταλεί Πρόταση στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση του και εξουσιοδότηση της κατάθεσης του στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.747, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.747 ημερομηνίας 26 Απριλίου 2012 και σχετικά με 
το ερώτημα του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη να σας πληροφορήσω ότι μετά από γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας παραδόθηκαν τον Ιούλιο 2010 στις αρμόδιες αρχές των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής τα τεκμήρια που κατασχέθηκαν κατά τη σύλληψη του (μεταξύ αυτών και ένας ηλεκτρονικός 
υπολογιστής).» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο σημείο αυτό διακόπτω τη συνεδρίαση της ολομέλειας του σώματος και επαναλαμβάνω ότι θα 
αναμένουμε μέχρι να ολοκληρώσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού τη μελέτη 
του ήδη κατατεθέντος και κηρυχθέντος ως επείγοντος νομοσχεδίου.  Παρακαλώ να είμαστε όλοι σε εγρήγορση.   

(Ώρα διακοπής: 4.35 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 12.25 π.μ.) 

 Καλημέρα! 

(Γέλια) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά τη μαραθώνια συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών, την οποία θα πρέπει να συγχαρούμε για την τεράστια προσπάθεια που κατέβαλε να διερευνήσει 
πλήρως όλες τις παραμέτρους του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, το οποίο είχε κριθεί επείγον κατά την αρχή της 
συνεδρίας και τιτλοφορείται «Ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012», ετοιμάστηκε η σχετική έκθεση, η οποία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης  Νίκος Νικολαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης  Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, εκπρόσωποι 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, του 
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Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, καθώς και ο μη εκτελεστικός πρόεδρος της Cyprus Popular Bank Public Co 
Ltd. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών 
Κρίσεων Νόμου, ώστε να παρέχεται η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να διευθετεί τη λήψη συγκεκριμένων 
μέτρων σε περιόδους χρηματοοικονομικών κρίσεων, μετά από εισήγηση του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου και αφού συμβουλευθεί την αρμόδια εποπτική αρχή, κατά τρόπο που να περιορίζεται η ανάγκη 
κρατικής παρέμβασης. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, τέτοια μέτρα θα λαμβάνονται με 
στόχο την αντιμετώπιση των προβλημάτων ρευστότητας ή και φερεγγυότητας του χρηματοοικονομικού 
συστήματος ή και για σκοπούς ενίσχυσης της κεφαλαιακής βάσης ή και του ισολογισμού χρηματοοικονομικών 
οργανισμών στη Δημοκρατία, οι οποίοι σε περίπτωση μη στήριξής τους θα προκαλέσουν συστημικές 
διαταραχές στο χρηματοοικονομικό σύστημα. 

 Όπως είναι γνωστό, ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων Νόμος, ο οποίος ψηφίστηκε 
το 2011, αποσκοπεί στην ανάθεση εξουσιών στο Υπουργικό Συμβούλιο να λαμβάνει μέτρα για τη διασφάλιση 
της σταθερότητας του χρηματοπιστωτικού συστήματος σε περιόδους χρηματοοικονομικής κρίσης, μετά από 
εισήγηση της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και αφού συμβουλευθεί την αρμόδια εποπτική αρχή σε 
περιόδους χρηματοοικονομικών κρίσεων, προς αντιμετώπιση προβλημάτων ρευστότητας ή φερεγγυότητας του 
χρηματοοικονομικού συστήματος ή και για σκοπούς ενίσχυσης της κεφαλαιακής βάσης ή του ισολογισμού 
χρηματοοικονομικών οργανισμών στη Δημοκρατία, οι οποίοι ενδεχομένως να προκαλέσουν συστημικές 
διαταραχές στο χρηματοοικονομικό σύστημα σε περίπτωση μη στήριξής τους.     

 Στη βάση του πιο πάνω θεσμικού πλαισίου ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου με 
επιστολή του προς τον Υπουργό Οικονομικών, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, εισηγείται την ανακεφαλαιοποίηση 
της Cyprus Popular Bank Public Co Ltd μέσω της εξ ολοκλήρου αναδοχής των δικαιωμάτων προτίμησης της 
έκδοσης κεφαλαίου της εν λόγω τράπεζας, ύψους ενός δισεκατομμυρίου οκτακόσιων εκατομμυρίων ευρώ (€1,8 
δις). 

 Συναφώς, με την προτεινόμενη τροποποίηση το Υπουργικό Συμβούλιο θα έχει τη δυνατότητα να 
προχωρεί στην εξ ολοκλήρου αναδοχή των δικαιωμάτων προτίμησης της έκδοσης κεφαλαίου ή στην παροχή 
κεφαλαίου έναντι της απόκτησης ισότιμης συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην ιδιοκτησιακή δομή 
χρηματοοικονομικών οργανισμών. 

 Συναφώς, όπως έχει κατατεθεί, σε περίπτωση που σύμφωνα με το προτεινόμενο νομοσχέδιο το 
Υπουργικό Συμβούλιο επιλέξει, μεταξύ άλλων επιλογών που προβλέπει η οικεία νομοθεσία, ως μέθοδο 
στήριξης επηρεαζόμενου χρηματοοικονομικού οργανισμού την εξ ολοκλήρου αναδοχή των δικαιωμάτων 
προτίμησης της έκδοσης κεφαλαίου ή την παροχή κεφαλαίου έναντι απόκτησης συμμετοχής στην ιδιοκτησιακή 
δομή αυτού, θα μπορεί ανάλογα να προχωρεί πρώτα στην παροχή κεφαλαίου και ακολούθως να προβαίνει σε 
καθορισμό της τιμής της μετοχής του εν λόγω οργανισμού και στη διάθεση μετοχών του στην καθορισθείσα 
τιμή ή και σε οποιαδήποτε άλλη τιμή καθορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο, μετά από εισήγηση της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, κατά προτεραιότητα: 

1. στους υφιστάμενους μετόχους, 

2. στο χρηματοοικονομικό οργανισμό, 

3. στο κοινό με δημόσια προσφορά και  

4. σε περιορισμένο κύκλο προσώπων με ιδιωτική προσφορά. 

 Σημειώνεται ότι με το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή το σχετικό διάταγμα του Υπουργού 
Οικονομικών, το οποίο εκδίδεται με βάση τον υφιστάμενο νόμο για σκοπούς ενημέρωσης της Βουλής και 
τιτλοφορείται «Το περί της Αναδοχής Δικαιωμάτων Προτίμησης της Cyprus Popular Bank Public Co Ltd 
Διάταγμα του 2012».   

 Το εν λόγω διάταγμα προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η αύξηση κεφαλαίου θα πραγματοποιηθεί με την έκδοση νέου μετοχικού κεφαλαίου, η οποία θα 
απευθύνεται κατά προτεραιότητα στους υφιστάμενους μετόχους, στο κοινό με δημόσια προσφορά και σε 
περιορισμένο κύκλο προσώπων με ιδιωτική προσφορά. 

2. Η Κυπριακή Δημοκρατία θα αποκτήσει τις αδιάθετες μετοχές μέσω της παροχής προς την εν λόγω 
τράπεζα κυβερνητικών χρεογράφων διάρκειας ενός έτους. 

3. Η τιμή έκδοσης των μετοχών για τους υφιστάμενους και νέους μετόχους, καθώς και για την Κυπριακή 
Δημοκρατία θα ανέλθει στα δέκα σεντ του ευρώ (€0,10) και θα εκδίδονται με δικαίωμα αγοράς μετοχών. 

4. Οι μετοχές που αποκτά η Κυπριακή Δημοκρατία θα εξαγοράζονται από τους μετόχους, από την εν λόγω 
τράπεζα ή από τρίτους μέσω της άσκησης των δικαιωμάτων αγοράς μετοχών εντός πέντε ετών από την 
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εφαρμογή του διατάγματος.  Η τιμή εξαγοράς των μετοχών για την τράπεζα είναι η τιμή έκδοσης των 
νέων μετοχών αυξανόμενη κατά πέντε τοις εκατόν (5%) ετησίως, ενώ για τρίτους η δίκαιη αξία τους.  

5. Η τράπεζα διορίζει εντός δεκαπέντε ημερών από την ημερομηνία έκδοσης του διατάγματος ανεξάρτητο 
σύμβουλο, ο οποίος εντός δύο μηνών από το διορισμό του υποβάλλει στην Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου σχέδιο αναδιάρθρωσης, στο οποίο θα περιγράφονται τα μέτρα που προτίθεται να λάβει η 
τράπεζα για την επίτευξη της διασφάλισης και της ενίσχυσης της φερεγγυότητάς της.           

6. Οι όροι και προϋποθέσεις που πρέπει να τηρεί η τράπεζα καθ’ όλη τη διάρκεια της συμμετοχής της 
Κυπριακής Δημοκρατίας στην ιδιοκτησιακή της δομή. 

 Στο στάδιο της συζήτησης ο Υπουργός Οικονομικών αναφέρθηκε στη μεγάλη σημασία του νομοσχεδίου 
και στη δύσκολη κατάσταση που η ψήφισή του σε νόμο αναμένεται να αντιμετωπίσει. 

 Περαιτέρω, ενημερώνοντας την επιτροπή, ανέφερε ότι τον Ιανουάριο του 2012 η αρμόδια ευρωπαϊκή 
εποπτική αρχή (European Banking Authority) καθόρισε τα ποσά τα οποία σε πανευρωπαϊκό επίπεδο 
εβδομήντα περίπου τραπεζικοί οργανισμοί πρέπει να διασφαλίσουν, προκειμένου να πληρούν τις κεφαλαιακές 
τους ανάγκες, μεταξύ των οποίων συγκαταλέγονται οι δύο μεγαλύτεροι τραπεζικοί οργανισμοί της Κύπρου.  Ως 
καθορισθείσα ημερομηνία πλήρωσης των εν λόγω υποχρεώσεων εκ μέρους της ευρωπαϊκής εποπτικής αρχής 
ορίστηκε η 30ή Ιουνίου 2012. 

 Όπως ο ίδιος κυβερνητικός αξιωματούχος ανέφερε, ο ένας από τους δύο οργανισμούς, δηλαδή η 
Τράπεζα Κύπρου, κατάφερε να καλύψει περίπου το ενενήντα τοις εκατόν (90%) των συνολικών αναγκών της 
(περίπου €2 δις) και αναμένεται ότι μέχρι τις 30 Ιουνίου 2012 θα καλύψει και το υπόλοιπο μέρος, δηλαδή τα 
€200 εκατομ.  Παρά ταύτα, ενώ η Λαϊκή Τράπεζα προχώρησε με δικές της ενέργειες σε επαφές με ιδιώτες 
επενδυτές, δεν είχε αποτέλεσμα.  Σημειώνεται ότι το ύψος των κεφαλαιακών αναγκών της εν λόγω τράπεζας 
ανέρχεται σε €1,8 δις.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο αρμόδιος υπουργός ανέφερε ότι οι ανάγκες του εν λόγω τραπεζικού 
οργανισμού θα μπορούσαν να καλυφθούν με την έκδοση δικαιωμάτων προτίμησης και με αναδοχή από το 
κράτος και πρόσθεσε ότι, κατόπιν διαβουλεύσεων που έγιναν με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, την 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αποφασίστηκε η προώθηση των προτεινόμενων 
νομοθετικών ρυθμίσεων. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε ότι οι προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις, 
εφόσον ψηφιστούν σε νόμο, θα δώσουν τη δυνατότητα στο κράτος να προβεί σε τέτοιες ενέργειες, ώστε η 
Κυπριακή Δημοκρατία να ικανοποιήσει τους όρους που επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για ισοσκελισμένο 
προϋπολογισμό και για υποβολή σχεδίου διαχείρισης του δημοσιονομικού ελλείμματος, ώστε να μειωθεί στο 
2,5% του ΑΕΠ για το έτος 2012, με απώτερο στόχο να αποφευχθεί η είσοδος της Δημοκρατίας στο μηχανισμό 
χρηματοοικονομικής στήριξης.  Όπως επιπρόσθετα ανέφερε, με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις, 
ακόμη και στην περίπτωση που η Δημοκρατία εισέλθει στο μηχανισμό αυτό, τούτο θα γίνει με τους λιγότερο 
δυσμενείς όρους που θα ήταν δυνατό να επιβληθούν. 

 Περαιτέρω και όπως σχετικά κατατέθηκε από τους εκπροσώπους του ίδιου υπουργείου, κατόπιν 
εισήγησης του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, κρίθηκε σκόπιμη η κατάθεση του νομοσχεδίου για 
σκοπούς νομικής κάλυψης της ανάγκης έκδοσης νέου κεφαλαίου.  Περαιτέρω, μέσω της διεύρυνσης των 
επιλογών που το Υπουργικό Συμβούλιο θα έχει στη διάθεσή του για τους σκοπούς του νομοσχεδίου, θα 
επιτευχθεί πιο εύκολα η έξοδος της κυβέρνησης από τη συμμετοχή της στην ιδιοκτησιακή δομή του υπό 
στήριξη τραπεζικού οργανισμού, όταν αυτό κριθεί δυνατό. 

 Υποστηρίζοντας την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, ο μη εκτελεστικός πρόεδρος της Cyprus Popular 
Bank Public Co Ltd δήλωσε ότι αυτό θα διασφαλίσει τη σταθερότητα του χρηματοπιστωτικού συστήματος και 
θα προστατεύσει τόσο τους καταθέτες όσο και τους φορολογούμενους πολίτες, αφού η υπό στήριξη τράπεζα 
αποτελεί το δεύτερο μεγαλύτερο τραπεζικό οργανισμό στην Κύπρο και το ενδεχόμενο μη ανακεφαλαιοποίησής 
της θα προκαλέσει συστημικές διαταραχές με αλυσιδωτές επιπτώσεις στην οικονομία. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η επιτροπή προχώρησε σε κατ’ άρθρον συζήτηση τόσο του κατατεθέντος 
νομοσχεδίου όσο και του σχεδίου διατάγματος, το οποίο επίσης κατατέθηκε ενώπιόν της για σκοπούς 
ενημέρωσης και το οποίο εκδίδεται κατ’ εξουσιοδότηση του περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων 
Νόμου,  κατόπιν εισήγησης της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και με τη σύμφωνη γνώμη αυτής.   

 Ως αποτέλεσμα της εν λόγω συζήτησης, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο όπως εισηγηθεί τη συμπερίληψη 
στο υπό έκδοση διάταγμα σειράς προτάσεων, οι οποίες κατά την κρίση της παρέχουν ασφαλιστικές δικλίδες σε 
σχέση με τη μελλοντική απόδοση των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων.  Οι προτεινόμενες εκ μέρους 
της επιτροπής εισηγήσεις είναι μεταξύ άλλων οι ακόλουθες: 

1. Να διασφαλιστεί ότι θα αρχίσει η υλοποίηση σχεδίου αναδιάρθρωσης του υπό στήριξη τραπεζικού 
οργανισμού με τη μορφή αποκοπών ύψους 12,5% σε σχέση με τις λειτουργικές δαπάνες και τις 
αποδοχές του προσωπικού. 
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 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες μειώσεις στο κόστος μισθολογίου (μισθοί και ωφελήματα) θα επέλθουν 
κλιμακωτά επί ετήσιας βάσης κατά 12,5% (μέσος όρος για την Κύπρο). 

 Περαιτέρω, η μείωση στα έξοδα προσωπικού αναμένεται να προσεγγίσει το 10% για το 2012 σε επίπεδο 
ομίλου (σε σχέση με το 2011) και κατά πρόσθετο 8% για το 2013, τα δε λειτουργικά έξοδα θα μειωθούν 
κατά 7% για το 2012. 

2. Να διασφαλιστεί ότι οι όποιες μισθολογικές περικοπές δε θα επηρεάσουν το χαμηλόμισθο προσωπικό, 
ενώ περαιτέρω οι περικοπές επί κλιμακωτής βάσης θα έχουν στόχο την αποκοπή των αποδοχών 
πρώτιστα των διευθυντικών στελεχών του οργανισμού και των μελών του διοικητικού συμβουλίου. 

3. Ο διορισμός του ανεξάρτητου επαγγελματικού συμβούλου, ο οποίος εντός δύο μηνών θα έχει 
υποχρέωση να υποβάλει σχέδιο αναδιάρθρωσης σύμφωνα με τα πιο πάνω, να γίνεται, αφού 
προηγουμένως εξασφαλίζεται η σύμφωνη γνώμη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού.  

4. Οι ετήσιες αποδοχές αξιωματούχων της υπό στήριξη τράπεζας και άλλων διευθυντικών στελεχών αυτής 
να διασφαλιστεί ότι σε καμία περίπτωση δε θα υπερβαίνουν τις ετήσιες αποδοχές του γενικού διευθυντή 
υπουργείου. 

5. Η Δημοκρατία να προβαίνει ετήσια σε δημόσια προσφορά προς το κοινό των μετοχών που κατέχει για 
τα μη εξασκηθέντα δικαιώματα αγοράς μετοχών, εφόσον διασφαλίζεται το δημόσιο συμφέρον, εκτός εάν 
το Υπουργικό Συμβούλιο κρίνει μετά από εισήγηση του Υπουργού Οικονομικών ότι αυτό δεν ενδείκνυται 
και προς τούτο ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
εξασφαλίζεται γραπτώς η συγκατάθεσή της.  

 Σημειώνεται ότι η συζήτηση του νομοσχεδίου έγινε κεκλεισμένων των θυρών και με την τήρηση 
στενογραφημένων πρακτικών λόγω της εμπιστευτικότητας των στοιχείων, των οποίων ήταν ενδεχόμενο να 
ζητηθεί η κατάθεση, και κατόπιν προειλημμένης απόφασης σε επίπεδο αρχηγών ή εκπροσώπων των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τέλος, η επιτροπή, υποβάλλοντας το νομοσχέδιο στην ολομέλεια για ψήφιση, καλεί τη διοίκηση της υπό 
στήριξη τράπεζας να προχωρήσει με τις αναγκαίες ενέργειες για τη δημιουργία συνθηκών λειτουργίας της 
Marfin Egnatia Bank ως ξεχωριστής οντότητας, ώστε να μην επωμίζεται η Κύπρος οποιεσδήποτε ζημιές 
ενδεχομένως να προκύψουν από περαιτέρω αρνητική πορεία της οικονομίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω μια τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν να τοποθετηθεί ο κ. Συλλούρης, επειδή, αντιλαμβάνομαι, διατηρεί κάποιες 
διαφορετικές απόψεις σε ένα συγκεκριμένο ζήτημα, να μου επιτρέψετε πάρα πολύ σύντομα εγώ να εξηγήσω τι 
έχει συμφωνηθεί μετά ’πού τις διαβουλεύσεις της επιτροπής Οικονομικών. 

 Καταρχάς, έχουμε ενώπιόν μας ένα νομοσχέδιο με το οποίο τροποποιείται ο νόμος για τη διαχείριση 
χρηματοοικονομικών κρίσεων, με την οποία τροποποίηση η κυβέρνηση ζητά όπως ξεκαθαριστεί ότι δικαιούται 
στην ουσία να προχωρήσει με τη διαδικασία της αναδοχής, έτσι ώστε να εγγυηθεί την αγορά δικαιωμάτων 
διάθεσης μετοχών, σε περίπτωση που με την έκδοση του κεφαλαίου της Λαϊκής Τράπεζας δε θα επιτευχθεί ο 
στόχος να μαζευτούν τα €1,8 δις, που είναι ο στόχος που έχει τεθεί από την τράπεζα, για να καλύψει τις 
κεφαλαιουχικές της ανάγκες.  Αυτό που έχει περισσότερο ενδιαφέρον, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι έχει συμφωνηθεί 
και το λεκτικό του σχετικού διατάγματος που θα εκδοθεί αύριο, μάλλον σήμερα, θα εκδοθεί σε λίγο από τον 
Υπουργό Οικονομικών, και το οποίο θα προβλέπει τη διαδικασία με την οποία θα εφαρμοστεί αυτό το σχέδιο 
ενίσχυσης.   
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 Μετά από αρκετές συζητήσεις έχουμε καταλήξει στις εξής αλλαγές και θα επικεντρωθώ μόνο στις πιο 
σημαντικές, γιατί νομίζω ήδη τα περισσότερα μέλη της Βουλής ήταν στην επιτροπή Οικονομικών κι έχουν 
ακούσει τις λεπτομέρειες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πώς έχει διαμορφωθεί δηλαδή. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Θα επικεντρωθώ σε κάποια πράγματα που έχουμε αλλάξει και πιστεύουμε ότι διασφαλίζουν 
περισσότερο τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του Κύπριου φορολογούμενου.  Καταρχάς, θεωρούμε ότι για 
σκοπούς διαφάνειας το άρθρο 9(1) του διατάγματος θα πρέπει να προνοεί ότι κάθε χρόνο θα έχει υποχρέωση 
το κράτος να προβαίνει σε μια δημόσια προσφορά, για να προσπαθήσει ακριβώς να βρει πιθανούς αγοραστές 
για τις μετοχές που έχει στην κατοχή του.  Σε περίπτωση φυσικά που κρίνει το κράτος ότι δεν υπάρχει 
ενδιαφέρον και κάτι τέτοιο ενδεχομένως να λειτουργήσει αντίστροφα και να δημιουργήσει μια κακή εικόνα, 
υπάρχει ευχέρεια να ανασταλεί αυτή η υποχρέωση με ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Σε ό,τι αφορά το σχέδιο αναδιάρθρωσης, το οποίο θα ετοιμαστεί  μέσα στις επόμενες μέρες, έχουν 
ξεκαθαριστεί κάποια ζητήματα που αφορούν τα ποσοστά που θα επιτύχει η τράπεζα σε σχέση με τη μείωση 
των λειτουργικών εξόδων και έχουν γίνει συγκεκριμένες αναφορές σε ό,τι αφορά την κλιμακωτή μείωση του 
κόστους του μισθολογίου μετά από διαβούλευση με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις. 

 Σε σχέση με το άρθρο 13 του διατάγματος, έχει συμπτυχθεί το χρονοδιάγραμμα με βάση το οποίο θα 
σταλεί το σχέδιο αναδιάρθρωσης στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα είναι το συντομότερο δυνατό και το αργότερο 
μέσα στους επόμενους έξι μήνες.   

 Με βάση το άρθρο 11, από αύριο ο Υπουργός Οικονομικών θα διορίσει πέντε μέλη στο διοικητικό 
συμβούλιο της τράπεζας, τα οποία θα έχουν δικαίωμα αρνησικυρίας. Αυξάνεται ο αριθμός από τα τρία σε 
πέντε. 

 Τέλος, σε ό,τι αφορά το άρθρο 11(7) του διατάγματος, έχει τεθεί ένα πλαφόν, ένα όριο σε ό,τι αφορά 
τους μισθούς των αξιωματούχων της συγκεκριμένης τράπεζας και αυτό το όριο έχει καθορισθεί να είναι ο 
μισθός του γενικού διευθυντή υπουργείου. 

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, απλά θέλω να πω τα εξής:  Θέλω να ευχαριστήσω 
τους συνάδελφους, τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων για την επιμονή τους και για την παρουσία τους 
σήμερα στη συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών.  Θεωρώ ότι η Βουλή σήμερα για ακόμα μια φορά έχει 
επιδείξει σοβαρότητα και υπευθυνότητα σε ένα ζήτημα κεφαλαιώδους σημασίας, που αφορά την οικονομία του 
τόπου, και ακριβώς είναι με αυτή τη σοβαρότητα και την προσέγγιση που θα πείσουμε τις αγορές ότι αυτό το 
κράτος έχει την πολιτική βούληση να αντιμετωπίσει τα σημερινά οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
κυπριακή οικονομία. 

 Φυσικά, αυτό δε σημαίνει ότι μας ικανοποιεί ο τρόπος που έχει έρθει αυτό το νομοσχέδιο ενώπιόν μας.  
Κατά τη δική μας άποψη, κύριε Πρόεδρε, οι διαβουλεύσεις που είχαμε σήμερα θα μπορούσαν να είχαν γίνει 
πολύ ενωρίτερα, έτσι ώστε να είχε δοθεί περισσότερος χρόνος στα μέλη της Βουλής να εξετάσουν αυτό το 
νομοσχέδιο και να ικανοποιηθούν πλήρως μετά από ενδελεχή ανάλυση και έλεγχο ότι αυτή η μέθοδος η οποία 
έχει επιλεγεί, για να στηριχθεί η τράπεζα, είναι η καλύτερη, είναι η ενδεδειγμένη, για να προστατευτούν τα 
συμφέροντα στο τέλος της ημέρας του Κύπριου φορολογούμενου. 

 Καταλήγω με το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Ελπίζω αυτή να είναι η τελευταία φορά που βρισκόμαστε ενώπιον 
αυτού του σώματος και συζητάμε ένα τέτοιο ενδεχόμενο.  Δεν είναι σήμερα η ώρα να συζητήσουμε το πώς 
φτάσαμε εδώ.  Σίγουρα μέσα στις επόμενες ημέρες θα μας δοθεί η ευκαιρία να αναλύσουμε τους λόγους για 
τους οποίους είμαστε σήμερα σε αυτό το σημείο και για τους οποίους ενδεχομένως να χρειαστεί να πάμε να 
ζητήσουμε χρήματα από μηχανισμούς στήριξης, για να προχωρήσουμε στη στήριξη αυτής της τράπεζας.  

 Πολύ φοβούμαι, κύριε Πρόεδρε, ότι απόψε εγκαινιάζουμε την πορεία μας προς το μηχανισμό στήριξης 
και αυτό όλοι πρέπει να το έχουν υπόψη.  Μακάρι να διαψευσθώ.  Μακάρι να μην είναι αυτή η πρώτη πράξη 
εκείνου του έργου.  Μακάρι όλα να πάνε καλά, να καταφέρουμε να στηρίξουμε την τράπεζα, να δείξουμε την 
απαραίτητη πολιτική βούληση μέσα στις επόμενες μέρες και να πείσουμε ότι δε χρειάζεται να έρθει 
οποιοσδήποτε τρίτος και να μας επιβάλει όρους, για να μας δανείζουν χρήματα, για να αντιμετωπίσουμε τα 
προβλήματά μας.  Αλλά πρέπει να γνωρίζουμε ότι απόψε είναι ένα κρίσιμο νομοσχέδιο κι έχουμε μπροστά μας 
πάρα πολύ δύσκολες αποφάσεις να πάρουμε τις επόμενες μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης. 
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Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι και το αργό της ώρας και τις διαδικαστικές δυσκολίες.  Εγώ θέλω να 
επιμείνω ότι στο διάταγμα θα πρέπει να συμπεριληφθεί ότι μόνο ο πρόεδρος της τράπεζας παίρνει μισθό 
γενικού διευθυντή και τα υπόλοιπα στελέχη όπως καταγράφονται και αναλύονται εκεί παίρνουν μισθό ανάλογο 
των απολαβών των βουλευτών ή, αν θέλετε, και αρκετά περισσότερο, μπορεί να πάμε στην Κλίμακα Α15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό πού είναι;  Στο νομοσχέδιο ή στο διάταγμα; 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Στο διάταγμα, στη σελίδα 6, το σημείο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά δεν αποφασίζουμε για το διάταγμα.   

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 Το γνωρίζω, γι’ αυτό είπα ότι υπάρχουν διαδικαστικές δυσκολίες.  Επιμένω όμως ότι ο υπουργός θα 
πρέπει να πάρει το μήνυμα και ή να τροποποιήσει το διάταγμα, αν η Βουλή δεν έχει ένσταση, ή να το χειριστεί 
ο ίδιος όπως νομίζει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για να αντιληφθώ.  Είναι μία έκκληση, μία προτροπή προς τον Υπουργό Οικονομικών να διαβιβάσει 
αυτό το αίτημα ή να αποφασίσει ως έχει δικαίωμα βεβαίως με την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου ή… 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω δύο επιλογές και ό,τι μου ζητήσετε εσείς, κύριε Πρόεδρε, θα κάμω.  

 Η μία επιλογή είναι να ψηφίσει η Βουλή ότι δεν έχει ένσταση προς αυτή την κίνηση, για να την κάμει ο 
υπουργός, που διαδικαστικά είμαστε απόλυτα σωστοί.  Η άλλη είναι να παραμείνω στη έκκληση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν απαγορεύεται στον υπουργό, εάν επιθυμεί, να προσέλθει στο βήμα.  Εάν ο ίδιος το επιθυμεί, για να 
τοποθετηθεί επί του αιτήματος ή της έκκλησης, αν θέλετε, του κ. Συλλούρη.  

 Όχι, δεν είναι αυτή η περίπτωση. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει οποιοσδήποτε που θα ήθελε να τοποθετηθεί επί θέματος 
αρχής ή όλοι καλύπτεσθε από την τοποθέτηση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, 
που ήταν επεξηγηματική κυρίως; 

 Θέλετε, κύριε Νικολαΐδη, να μιλήσετε; 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ένας από κάθε κόμμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ένας από κάθε κόμμα.  Ωραία! 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορούμε να πούμε ότι είμαστε ευτυχείς με τη σημερινή εξέλιξη και δε φτάσαμε εδώ 
που φτάσαμε τυχαία.  Υπάρχουν και συγκεκριμένοι λόγοι και υπάρχουν και συγκεκριμένες ευθύνες.  Αυτή τη 
στιγμή δεν είναι ασφαλώς η ώρα να αποδοθούν οι οποιεσδήποτε ευθύνες· οι ευθύνες θα αποδοθούν στην ώρα 
τους, όπου και αν αυτές οι ευθύνες ανήκουν.   

 Η ΕΔΕΚ με αίσθημα ευθύνης απέναντι στον τόπο, με αίσθημα ευθύνης απέναντι στον πολίτη, με 
αίσθημα ευθύνης για το μέλλον αυτού του τόπου θα υπερψηφίσει το νομοσχέδιο όπως αυτό τροποποιήθηκε.  
Θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, για να αποφύγουμε τα χειρότερα, αλλά και για να στείλουμε το μήνυμα ότι 
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είμαστε έτοιμοι για τα χειρότερα.  Το μεγάλο κέρδος κατά την άποψή μας από τη σημερινή εξέλιξη, από την 
ομόφωνη απόφαση της Βουλής, είναι το μήνυμα που βγαίνει για την αποφασιστικότητα των πολιτικών 
δυνάμεων του τόπου να μην αφήσουμε τη χώρα μας να κατρακυλήσει στην καταστροφή και νομίζω αυτή η 
αποφασιστικότητα είναι το πιο σημαντικό εχέγγυο που έχουμε για το μέλλον αυτού του τόπου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κατάληξη της σημερινής μαραθώνιας συνεδρίας της επιτροπής Οικονομικών και της ολομέλειας μας 
αφήνει όλους με μια πικρή γεύση∙  πικρή γεύση για τα όσα έχουν συμβεί και οδήγησαν τον τόπο σε αυτή την 
κατάσταση, αλλά και μια πικρή γεύση για όσα θα έρθουν και μια πρόβλεψη ότι αυτά που θα έρθουν θα είναι 
δυσάρεστα και ακόμα πιο δυσάρεστα από τα σημερινά. 

 Αισθάνομαι ότι σήμερα, ως εκπρόσωπος του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών στη Βουλή, 
λειτούργησα κάτω από πίεση, κάτω από εκβιαστικά διλήμματα και με τη λογική «το μη χείρον βέλτιστον».  Και 
για αυτό το “βέλτιστον” παραμένω με πολλές αμφιβολίες και ερωτηματικά.  Ο Θεός να βάλει το χέρι του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Νομίζω ότι δεν μπορεί κανένας βουλευτής σήμερα, όσα χρόνια και αν έχει κάμει σε αυτή τη Βουλή και 
όσες παρόμοιες περιπτώσεις και αν είχαμε, να μη θεωρήσει ότι αυτή η περίπτωση είναι η χειρότερη που 
είχαμε, τουλάχιστον στα είκοσι τόσα χρόνια που είμαι εγώ στη Βουλή.  Η διαδικασία που ακολουθήθηκε ήταν 
απαράδεκτη και πολύ φοβούμαι ότι δεν είναι τυχαίο.  Όσο και αν η επιτροπή Οικονομικών και όλοι οι βουλευτές 
που συμμετείχαν έκαμαν τεράστια προσπάθεια να ενδιατρίψουν στο θέμα και να πληροφορηθούν σωστά, πολύ 
φοβούμαι ότι πίσω, κάτω και γύρω από αυτό το διάταγμα κρύβονται πολλά πράγματα, τα οποία θα 
ανακαλύψουμε μετά, και για τη γενικότερη αντιμετώπιση, αλλά και για την ίδια την κατάσταση της 
συγκεκριμένης τράπεζας.   

 Για το θέμα που έθιξα προηγουμένως ως πρόταση και πάλι πολύ φοβούμαι ότι ήταν ένας έντεχνος 
τρόπος να μη θιγούν άνθρωποι οι οποίοι έχουν τεράστια ευθύνη  -και δεν αναφέρομαι στην κυβέρνηση, θέλω 
να είμαι καθαρός, ξέρω πότε και πώς να κάμω αντιπολίτευση- που έχουν τεράστιες ευθύνες γι’ αυτή την 
κατάσταση και για την καθυστέρηση της διαδικασίας, αλλά και την ουσία που εξετάζουμε.   

 Θα ψηφίσω χωρίς να είμαι βέβαιος ότι θα αποφύγουμε τα χειρότερα.  Δεν είμαι ούτε καν βέβαιος ότι 
είναι η καλύτερη λύση και έναντι αυτής καθεαυτήν της χρεοκοπίας της Λαϊκής Τράπεζας.  Είναι βέβαιο ότι το 
€1,8 δις δεν είναι η οροφή του χρέους, της ζημιάς και ελπίζω να παραμείνουμε μόνο στην απλή αύξηση, όπως 
περίπου ελέχθη, στα €2 δις ή €2,5 δις, και να μην έχουμε επανάληψη άλλων €1,8 δις, διότι η οικονομία της 
Ελλάδας σε λίγες εβδομάδες θα είναι σε χειρότερη κατάσταση και για άλλους λόγους.   

 Τέλος, ανησυχώ πάρα πολύ.  Θα πω με άλλα λόγια αυτό που μπορεί κάποιος να πει, ότι μπαίνουμε σε 
μηχανισμό.  Ανησυχώ μήπως αυτό που ξεκινούμε σήμερα θα έχει βαρύτατες επιπτώσεις και στη λειτουργία του 
τραπεζιτικού μας συστήματος γενικά και εις την οικονομία.  Πώς;  Με τους μηχανισμούς που θα αναγκαστούμε 
να δεχθούμε, για να στηρίξουμε τη Λαϊκή Τράπεζα.  Αυτοί οι μηχανισμοί δεν είμαι βέβαιος πόσο θα 
μεταφερθούν, θα πιέσουν και θα δημιουργήσουν στρεβλώσεις σε ολόκληρη την οικονομία.  Ας μείνουμε εδώ να 
το πούμε δηλώνοντας ότι αυτή τη δύσκολη κατάσταση θα πρέπει να την αντιμετωπίσουμε με σωφροσύνη και 
αποφασιστικά.   

 Και μια έκκληση προς την κυβέρνηση μέσω του υπουργού:  Είναι η δεύτερη φορά που αυτό το σώμα και 
ιδιαίτερα όσοι είναι στην αντιπολίτευση επιδεικνύουν υπευθυνότητα.  Αξιοποιήστε έγκαιρα και προληπτικά αυτή 
τη θετική προσέγγιση της αντιπολίτευσης.  Όχι την ώρα που γκρεμιζόμαστε να ξεπερνούν οι εγωισμοί.  Αυτή τη 
συμπεριφορά μας αξιοποιήστε την προληπτικά.  Είμαστε στη διάθεσή σας.   
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Νομίζω, για όσα χρόνια είμαι στη Βουλή, είναι η πρώτη φορά που, για όλους εμάς εδώ, στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ευρεθήκαμε κάτω από τόσο μεγάλη και δύσκολη θέση, διότι έρχεται ο Υπουργός Οικονομικών 
με το επιτελείο του και λέει «κύριοι, αν δεν περάσετε αυτό το νομοσχέδιο, την επομένη ο τόπος θα 
αντιμετωπίσει δύσκολες και ανυπέρβλητες δυσκολίες».  Εις το μέτρο που ακούσαμε όλοι τις εξηγήσεις που 
εδόθησαν και από τον αρμόδιο υπουργό και από τους επιτελείς του εις την επιτροπή επροσπαθήσαμε να 
καταλάβουμε ποιο είναι το σωστό ή το λάθος.  Δεν έχω καμία αμφιβολία ότι όλοι μας σε αυτή την αίθουσα 
έχουμε τα διλήμματά μας και διερωτώμαι ποια θα είναι η επόμενη μέρα.   

 Προσωπικά, ρώτησα τον Υπουργό Οικονομικών πώς αυτό το κράτος που δεν έχει θα εγγυηθεί μια 
τράπεζα που πήρε την κατιούσα.  Είναι απορίας άξιον δηλαδή!  Όμως το μέγα ερώτημα που τίθεται, διότι αυτό 
που συνέβη σήμερα...  Όταν αυτή η τράπεζα έκαμνε κέρδη, δεν τα μοίραζε με τους Κύπριους 
φορολογούμενους!  Τώρα που τα εκάμαν γυαλλίν, εθθυμηθήκαν ότι τα σπασμένα πρέπει να τα πληρώσει ο 
Κύπριος φορολογούμενος και περίπου ότι ο φορολογούμενος θα έχει και κέρδος, αν λειτουργήσουμε κατ’ αυτό 
τον τρόπο, ότι δε θα πάθουμε πολλή ζημιά.   

 Η μεγάλη μου απορία είναι η εξής:  Σε αυτή την Κύπρο του 2012 ή και προηγουμένως, της τελευταίας 
πενταετίας, που είναι γεμάτη επιστήμονες και δοκτοράτα, με διοικητικούς και εκτελεστικούς διευθυντές, με 
πακτωλό χρημάτων, που παίρνουν €1 εκατομ. περίπου ή €0,5 εκατομ. ετησίως μισθοδοσία, πώς τους 
ξεγέλασε ένας κύριος να πάρει τα κεφάλαια των Κυπρίων καταθετών, να τα οδεύσει στην Ελλάδα και να τα 
κάμει άνεμο και καπνό;  Και είναι δηλαδή...  Όλα αυτά τα θεσμικά όργανα που διαθέτουμε!  Έχουμε με μάστερ, 
με δοκτοράτα, ειδικούς και ειδικούς και ακριβοπληρωμένους!  Κάμνει μου έτσι μεγάλη εντύπωση!   

 Ξέρετε, η μόδα της εποχής ήταν να αποκρατικοποιηθούμε και να παν όλα εν ονόματι του ανταγωνισμού 
εις τον ιδιωτικό τομέα.  Ε, τι καλά χαμπάρια τώρα που θέλουν τον κρατικό παρεμβατισμό;  Δηλαδή, έτσι με 
πολύ μεγάλη ευκολία σε τούντον τόπο εφιλελευθεροποιήσαμε τα επιτόκια!  Πάεις εις την τράπεζα, τόσο το ένα, 
τόσο τα έξοδα και βάλλουν τα επιτόκια που φτάσαμε και φτάσαμε και καταλήξαμε εδώ που φτάσαμε!  Και πού 
επιστρέφουμε;  Επιστρέφουμε εκεί που πρέπει, εκεί που ήταν, θα έλεγα, η σωστή πολιτική του κέντρου, ότι ο 
κρατικός παρεμβατισμός με μέτρο είναι απαραίτητος και σωστός.  Και είναι η θεοποίηση να 
φιλελευθεροποιηθούν τα πάντα!  Αλλά είναι ποτέ δυνατόν ένας κύριος να μπει στη χώρα μας, να αρπάξει τα 
κεφάλαια και να φύγει και όλοι αυτοί οι διευθυντές και οι παραδιευθυντές να μην πάρουν χαμπάρι;  Αυτοί που 
πλήρωνε αυτός ο Κύπριος φορολογούμενος να προστατεύουν το χρήμα του πού εχαθήκαν;   

 Μάλιστα -και κλείνω με τούτο, κύριε Πρόεδρε- αυτό και αν αποτελεί πρόκληση στην κοινή λογική!  Το 
κρατικό ραδιόφωνο του έδωκεν και βήμα να κάμνει αναμετάδοση από το ξενοδοχείο πέντε αστέρων, για να μας 
υποδείξει περίπου τις οικονομικές του δυνατότητες.  Αυτό και αν είναι πρόκληση στον Κύπριο φορολογούμενο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σίγουρα είναι μια μέρα ιδιαίτερα κουραστική, δύσκολη και μακρά για όλους μας, αλλά καθ’ όλη τη 
διάρκεια των διαβουλεύσεων ως ΑΚΕΛ έχουμε συμπεριφερθεί με σοβαρότητα και υπευθυνότητα, παρά τα 
όποια συναισθήματα και πικρίες και θυμό μπορεί να διακατέχουν τον οποιοδήποτε από εμάς, γιατί 
βρισκόμαστε σε αυτή τη θέση σήμερα, το κοινοβούλιο της χώρας μας.  Νιώθω ότι ίσως για την πλειοψηφία να 
μην είναι καθόλου ευχάριστο πραγματικά, όταν αποφασίζουμε ότι οι πόροι του δημοσίου, τα χρήματα των 
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φορολογουμένων, θα χρησιμοποιηθούν για τη στήριξη μιας τράπεζας ή των τραπεζών, θα χρησιμοποιηθούν 
ουσιαστικά, για να κρατικοποιήσουμε τις ζημιές που είναι απότοκο της κακοδιαχείρισης τραπεζιτών.  Είναι 
λυπηρό πραγματικά, αλλά οφείλω να το τονίσω.   

 Όμως την ίδια στιγμή, ναι, όλοι μας ανεξαίρετα έχουμε ευθύνη και απέναντι στον ίδιο τον κυπριακό λαό, 
παρά τα ερωτηματικά που μπορεί να έχουμε όλοι για το τι επιχειρούμε να κάμουμε, και έχουμε ευθύνη 
απέναντι στην ίδια την κυπριακή οικονομία και τους εργαζόμενους.  Η ευθύνη αυτή συμπεριλαμβάνει και τη 
στήριξη του τραπεζικού συστήματος, αλλά τονίζω και ξεκαθαρίζω ότι αυτό δε σημαίνει με τίποτα ότι εμείς 
θέλουμε να δώσουμε ή δίνουμε άφεση αμαρτιών στον οποιοδήποτε μέσα από τις πράξεις και ενέργειές του 
οδήγησε σε αυτό το αποτέλεσμα ή σε εκείνους οι οποίοι δεν απέτρεψαν ή επέτρεψαν τοξικές και επικίνδυνες 
επενδύσεις, για να φτάσουμε εδώ που έχουμε φτάσει.  Καμία άφεση αμαρτιών.   

 Σήμερα όμως το βασικό και το κύριο, διότι θα ακολουθήσει και η απόδοση ευθυνών, είναι να δούμε πώς 
επιστρέφουμε ξανά σε ένα υγιές τραπεζικό σύστημα, διότι η ευημερία, η ανάπτυξη, η ανάπτυξη της οικονομίας 
μεταξύ πολλών άλλων περνά και μέσα από ένα υγιές τραπεζικό σύστημα.  Είναι προϋπόθεση βασική.  Η 
οικονομία μας, κακά τα ψέματα, αν υποφέρει από κάτι, υποφέρει σήμερα από τα τεράστια λάθη που έχουν 
διαπράξει οι τραπεζίτες, όχι σε βάρος μόνο των τραπεζών τους, όχι σε βάρος των καταναλωτών τους, αλλά σε 
βάρος των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, σε βάρος των πελατών τους, σε βάρος της ίδιας της οικονομίας.   

 Οφείλουμε όμως να εξηγήσουμε και κάτι άλλο, ότι επιτρέπουμε να δοθούν αυτά τα χρήματα και η 
στήριξη στη Λαϊκή Τράπεζα, αλλά αυτό δε γίνεται χωρίς όρους και χωρίς εγγυήσεις.  Αντίθετα, το κράτος 
πρέπει να έχει και θα έχει αποφασιστική εξουσία στη διαδικασία εξυγίανσης της τράπεζας.  Το κράτος πρέπει 
να είναι εκεί εκπροσωπώντας τον κυπριακό λαό και τα χρήματά του.  Δεν πρόκειται επίσης να δεχθούμε να 
θυματοποιηθούν οι εργαζόμενοι, οι οποίοι δεν έχουν καμιά απολύτως ευθύνη για τις αποφάσεις που 
ελάμβαναν τα αφεντικά τους.  Αυτό το έχουμε ξεκαθαρίσει και στην επιτροπή Οικονομικών, στην οποία 
υποβάλαμε συγκεκριμένες εισηγήσεις και όσον αφορά στις όποιες μειώσεις ωφελημάτων και απολαβών. 

 Την ίδια στιγμή πρέπει να πω ότι γίνεται πλέον ξεκάθαρο, τουλάχιστον για μας, ότι η ασυδοσία της 
αγοράς και το δόγμα του νεοφιλελευθερισμού έχει καταρρεύσει ανεπιστρεπτί.  Ένα δόγμα το οποίο επέτρεψε 
την ασυδοσία σε αυτούς οι οποίοι οδήγησαν χώρες, οδήγησαν εργαζόμενους, οδήγησαν οικονομίες σε αυτή 
την κατάσταση.  Στεκόμαστε όμως -και αυτό, αν θέλετε, να το συζητήσουμε και είμαστε έτοιμοι να το 
συζητήσουμε μια άλλη φορά- σεβόμενοι το συμβιβασμό και την ομοφωνία η οποία υπάρχει, αλλά την ίδια 
στιγμή, ναι, στην προσπάθειά μας να διασφαλίσουμε και να στηρίξουμε και να προστατεύσουμε το τραπεζικό 
μας σύστημα, δε θα επιτρέψουμε στο μέλλον η οποιαδήποτε αδυναμία εποπτείας, η οποιαδήποτε 
απορρύθμιση να οδηγήσει ξανά στο χείλος της καταστροφής και του γκρεμού. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απόψε είναι μια πάρα πολύ δύσκολη νύχτα για την κυπριακή οικονομία.  Παραγνωρίζω 
τις προκλήσεις.  Η υπευθυνότητά μας δε θα διαφοροποιηθεί, γιατί απόψε δεν ψηφίζουμε με βάση ιδεολογήματα 
ούτε με βάση συναισθήματα ούτε με βάση κομματικές ατζέντες· απόψε ψηφίζουμε για τον τόπο μας.  Για μας ο 
τόπος είναι πάνω και από τα κόμματα και από ιδεολογίες και πάνω από προκλήσεις από την άλλη πλευρά.  
Εγώ δε θα κάνω κριτική ούτε για τα δημοσιονομικά ελλείμματα ούτε για τον εκτροχιασμό.  Θα αποδώσω 
συγχαρητήρια στους συναδέλφους της αριστεράς, γιατί απόψε κάνουν υπέρβαση και κοινωνικοποιούν τις 
ζημιές, όμως αισθάνομαι περήφανος για τον τόπο μου, γιατί σ’ αυτές τις δύσκολες στιγμές η αντιπολίτευση δε 
σκέφτηκε με αντιπολιτευτικούς όρους·  καμιά πλευρά της Βουλής.  Υπήρχαν πολλοί λόγοι να το πράξουν.  Στα 
δύσκολα αυτός ο τόπος και αυτός ο λαός ενώνεται.  Θα ’ταν ευχής έργον αυτή η ενότητα και αυτό το πείσμα για 
το εθνικό καλό να ήταν πάντα στις προτεραιότητές μας και όχι μόνο όταν θα έχουμε να διαχειριστούμε κρίσεις ή 
ερείπια.  Δεν πιστεύω ότι έχουμε ερείπια.  Χρειάζεται σκληρή δουλειά.   

 Σήμερα, κύριε Πρόεδρε, κάνουμε το εύκολο μέρος του καθήκοντός μας.  Τα δύσκολα θα έρθουν σε 
μερικές βδομάδες, αν, ο μη γένοιτο, το κράτος μας δεν μπορεί να εξασφαλίσει διακρατικό δανεισμό ή αν δεν 
μπορεί να βρει κεφάλαια από την αγορά.  Η υπευθυνότητά μας δε θα κριθεί απόψε, γιατί απόψε είναι τα 
εύκολα.  Η υπευθυνότητα των κυβερνώντων και των αντιπολιτευομένων ίσως χρειαστεί να επιδειχθεί στις 
επόμενες δύσκολες βδομάδες που έρχονται.   

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας αυτό που είπαν και οι άλλοι συνάδελφοι.  Δεν παραγράφουμε 
ευθύνες, απλά γιατί απόψε προτεραιότητα ήταν και παραμένει απ’ όλες τις πολιτικές δυνάμεις αύριο να ανοίξει 
η τράπεζα χωρίς πανικό, αύριο να ανοίξουν οι αγορές χωρίς πανικό.  Το οφείλαμε στον τόπο μας, το οφείλουμε 
σε όλο το λαό μας, γι’ αυτό και υπεύθυνα συμπεριφερόμαστε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να μου επιτραπεί να εξάρω το γεγονός ότι η Βουλή αίρεται στο ύψος των περιστάσεων και επιδεικνύει 
υψηλό αίσθημα ευθύνης σε μια ώρα κρίσιμη για την κυπριακή οικονομία, αλλά και κρίσιμη ευρύτερα για τον 
τόπο.  Νομίζω είμαστε υποχρεωμένοι να επισημάνουμε και να στηλιτεύσουμε συμπεριφορές ανευθυνότητας, 
επιπολαιότητας, κερδοσκοπικής απληστίας από ορισμένες διοικήσεις του τραπεζικού συστήματος της Κύπρου.  
Ο θυμός, η αγανάκτηση και η οργή, που δίκαια από αύριο θα διακατέχει το λαό μας, πρέπει να βρει κάποιες 
απαντήσεις θεσμικές.  Θεωρώ ότι είναι χρέος και της Βουλής και της εκτελεστικής εξουσίας να διερευνηθούν οι 
ευθύνες.  Δηλαδή πρέπει να γίνει ανατομία ενός οικονομικού εγκλήματος σε βάρος του κυπριακού λαού.  
Νομίζω πρέπει να είναι απαίτηση όλων μας.  Αυτή είναι η ταπεινή μου γνώμη.  Υπάρχει οικονομικό έγκλημα, 
υπάρχουν ευθύνες.  Δε θα πω τι είδους ευθύνες, αν είναι ποινικές, πειθαρχικές, αστικές, αλλά πρέπει να 
υπάρξει διερεύνηση αυτών των ευθυνών, για να ανταποκριθούμε στο περί δικαίου αίσθημα του λαού.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως εγκριθούν τα άρθρα 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και τρεις αποχές.   

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουμε φθάσει στο τέλος της σημερινής μεταμεσονύκτιας συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 24 Μαΐου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Καθορισμού Ανωτάτων Τιμών Χονδρικής και Λιανικής 
Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.055-2011). 

 2.  Ο περί Εκθέσεως Διαφημίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.237-2011). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
Διαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2012 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.083-2012). 

 4.  Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.001-2012). 

 5.  Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.043-2012). 
 

 6.  Ο περί της Αποθήκευσης Διοξειδίου του Άνθρακα σε 
Γεωλογικούς Σχηματισμούς Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.026-2012). 

 7.  Ο περί Διαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.090-2012). 

 8.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.098-2012). 

 9.  Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Συνταξιοδοτικές Παροχές) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.011-2012). 

 10.  Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.064-2012). 

 11.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.065-2012). 

 12.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.066-2012). 

 13.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.032-2012). 

 14.  O περί Προστασίας Κυπριακών Πλοίων από Πράξεις Πειρατείας 
και άλλες Παράνομες Πράξεις Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.099-2012). 

 15.  Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων Δικαιωμάτων Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.026-2011). 

 16.  Οι περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Διεξαγωγή 
Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών Πόρων των 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. ΔΝ. 61/99). 

 17.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος Διαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 18.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 19.  Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών Σκαφών 
Κανονισμοί του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 20.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 21.  Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 22.  Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και Προμηθειών - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Αποθηκάριου και Αποθηκάριου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 23.  Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 24.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών (Δημοτικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

 25.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών (Οργανισμοί 
Δημοσίου Δικαίου και Κοινότητες) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

 26.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

 27.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

 28.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις 
και Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

 29.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.033-2011). 

 30.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Γλώσσες 
Διδασκαλίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

 31.  Οι περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.050-2011). 

 32.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - 
Θέσεις Διευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού Διευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 33.  Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 34.  Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης Κόστους των 
Υπηρεσιών Ύδατος Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 
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 35.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.096-2011). 

 36.  Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 37.  Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της Δημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών Δραστηριοτήτων τους 
(Διαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 38.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

 39.  Οι περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.112-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη εφαρμογής ενός αποτελεσματικού στρατηγικού 
σχεδιασμού για την αντιμετώπιση της φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.007-2012). 

 2. «Η αποτελεσματικότητα της αστυνομικής δύναμης Κύπρου στην 
αντιμετώπιση της αυξητικής τάσης όλων των μορφών 
παράνομης/εγκληματικής δραστηριότητας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.008-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.00 π.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος  

Γεωργιάδης Χάρης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δαμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολάου Ιωνάς 

Δίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 
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Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης Δημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος 
 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Πρόεδρος, Ν. Παπαδόπουλος, Τ. Μητσόπουλος, 
Δ. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης, Ι. Νικολάου) για το κηρυχθέν ως επείγον νομοσχέδιο «Ο 
περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012». 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και ψήφισή τους σε νόμους. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας 
και Τιμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Χειροπρακτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και Εξάπλωσης 
Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και τα Φυτικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων Κανονισμοί του 
2012» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης του 1979 για τη Διαμεθοριακή 
Ρύπανση της Ατμόσφαιρας σε Μεγάλη Απόσταση που Οφείλεται στους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως 
Πιστοποιητικών και Τηρήσεως Φυλακών των Ναυτικών (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Διεθνούς 
Συμβάσεως περί Προτύπων Εκπαιδεύσεως, Εκδόσεως Πιστοποιητικών και Τηρήσεως Φυλακών των 
Ναυτικών, 1978 (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και για την πρόταση νόμου «Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή τους σε νόμους, της πρότασης νόμου με αρ. 2. 
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14. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αξιοποίηση των υποδομών της Λάρνακας κατά την Κυπριακή Προεδρία του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης - Αναβάθμιση του λιμανιού και της μαρίνας Λάρνακας - Στελέχωση αστυνομικού 
σταθμού στην Παναγιά της Πάφου - Στελέχωση του φαρμακείου του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου 
Παναγιάς - Προβλήματα του Λυκείου Παλουριώτισσας - Εξασφάλιση πιστοποιητικού καταλληλότητας 
των κτιρίων ιδιωτικών σταθμών και νηπιαγωγείων - Αλλαγές στα κριτήρια για έκδοση άδειας λειτουργίας 
σε νηπιαγωγεία - Προγράμματα για έφηβες και νεαρές γυναίκες χρήστες ναρκωτικών ουσιών - Ακύρωση 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης αξιωματικών της ΕΦ από το Ανώτατο Δικαστήριο - Η χρήση του 
επιδόματος ενοικίου από τους αιτητές πολιτικού ασύλου - Απόφαση για δημιουργία διαύλου στον Άγιο 
Ιωάννη Λευκωσίας - Βόμβα στη Δένεια από το 1974 - Ολοκλήρωση του νότιου παρακαμπτήριου δρόμου 
στη Σωτήρα - Φορολόγηση σε επίπεδο νοικοκυριού - Σφετερισμός ελληνοκυπριακών περιουσιών στα 
κατεχόμενα από Ισραηλινούς - Μετεγγραφές Κυπρίων φοιτητών από ένα ελληνικό πανεπιστήμιο σε άλλο 
- Έκτακτοι εκπαιδευτικοί της μηχανικής υπολογιστών - Εγγραφή αγροτικών δρόμων στο Αβδελλερό - 
Αποκατάσταση σκυβαλότοπου στο Αβδελλερό - Διαχωρισμός οικοπέδων για άπορες οικογένειες στο 
Αβδελλερό - Διαμόρφωση του χώρου γύρω από το φράγμα στο Αβδελλερό - Διαχωρισμός οικοπέδων 
αυτοστέγασης στο Αβδελλερό - Ολοκλήρωση εργασιών σε δρόμο στην είσοδο της κοινότητας 
Αβδελλερού - Επαναλειτουργία δημοτικού σχολείου στο Αβδελλερό - Επεξεργασία αποβλήτων από 
κλαδέματα στην Αμμόχωστο - Αναβάθμιση υπηρεσιών στο νοσοκομείο Κυπερούντας και επιδημιολογική 
μελέτη για τη φυματίωση - Καθυστέρηση στην υλοποίηση του έργου για το περιβαλλοντικό κέντρο στο 
Κάβο Γκρέκο - Κατασκευή αποχετευτικού στους συνοικισμούς αυτοστέγασης στα Λατσιά - Ενστάσεις για 
τον παρακαμπτήριο δρόμο Δερύνειας-Αμμοχώστου - Καθυστέρηση στην κατασκευή του Ολυμπιακού 
Κολυμβητηρίου Αμμοχώστου - Περάτωση παρακαμπτήριου Δερύνειας-Σωτήρας - Πολιτική ανάπτυξης 
των Στροβιλιών. 

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανέγερση πολυδύναμου κέντρου και δημιουργία χώρου στάθμευσης σε χώρο πρασίνου στην κοινότητα 
Πάνω Πολεμιδιών - Αδειοδότηση γηπέδων γκολφ στην Αμμόχωστο - Αιτήματα για παρεκκλίσεις στο 
Δημοτικό Σχολείο Κάτω Πύργου και το Δημοτικό Σχολείο Φαρμακά - Συμμόρφωση της ΑΗΚ με την 
εισήγηση της Επιτρόπου Διοικήσεως σχετικά με την ανέγερση υποσταθμού στη Γεροσκήπου - Σχέδιο 
εκκένωσης Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Ετοιμασία του νομοσχεδίου  «Ο περί της Κοινοτικής 
Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμος» - Κατάθεση νομοσχεδίου για την κοινοτική φροντίδα ψυχικής υγείας - 
Μόλυνση της θάλασσας με χλωρίνη - Μεταθέσεις πολύτεκνων εκπαιδευτικών με παιδιά μικρότερα των 
12 ετών - Αίτημα κίνησης καθηγητών για αναγνώριση προϋπηρεσίας - Πρόγραμμα ενημέρωσης στα 
σχολεία για σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα - Επιχορήγηση εκδόσεων από το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού - Δημιουργία αστικών δημοτικών λαχανόκηπων - Ευρωπαϊκά προγράμματα επισιτιστικής 
βοήθειας σε μαθητές και ευπαθείς ομάδες - Πρόσβαση τυφλών σε βιβλία και δημοσιευμένα έργα - 
Ανείσπρακτες επιδικασμένες εισφορές στα ταμεία του κράτους - Αποζημιώσεις για εργατικά ατυχήματα 
από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Προστασία της Καμάρας του Κόρακα στο Κάβο Γκρέκο - 
Ασφαλτόστρωση δρόμου από τους Αγίους Βαβατσινιάς προς τη μονή Μαχαιρά - Προβλήματα από τη 
συνεχή αλλαγή κοινωνικών λειτουργών - Δημιουργία μονοπατιού μελέτης της φύσης στην κοινότητα 
Γιαλιάς - Τοποθέτηση κυβολίθων στη διασταύρωση των δρόμων Κονιών-Επισκοπής και Άρμου-
Μαραθούντας - Υπερχείλιση του φράγματος του Κούρη - Αποζημιώσεις σε γεωργούς στην Ορεινή 
Λάρνακας - Νομοθετική ρύθμιση του επαγγέλματος της αισθητικού - Παράδοση κατασχεθέντων 
αντικειμένων Ρώσου πράκτορα στις υπηρεσίες των ΗΠΑ. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διαχείρισης Χρηματοοικονομικών Κρίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2012», αγορεύσεις και συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Δ. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, 
Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας, Στ. Ευαγόρου, Α. Νεοφύτου, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


